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1 1 -cu ildən çıxır Təsisçi  Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti
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Deyəsən, İrəvan “səlib yürüşü”nə hazırlaşır
ərhəddə səlibçi xaçı nın əks olundu u  

bayraqların qaldırılmasının anlamı nədir
Ermənistan tərəfi, təxminən, 0 il davam edən işğalçılıq siyasəti zamanı hər vəch-
lə Azərbaycanla münaqişəyə, necə deyərlər, dini don geyindirməyə çalışırdı. Bu da 
səbəbsiz deyildi. Onlar bu yolla xristianlığa etiqad edən Qərb ölkələrinin dəstəyinə 
ümid edirdilər. İrəvanın buna xeyli dərəcədə nail olduğunu demək mümkündür. Eti-
raf etmək lazımdır ki, Qərb dünyasında haylar kimi düşünənlərin sayı az deyil.

əhifə  

Rusiyasız Ermənistan –  
sərhədsiz və vətənsiz 

ermənilər

AİB ilə logistik 
əməkdaşlıq yüksəlir

Qərbin sanksiya siyasəti –  
riyakarlıq və bəşəri 
dəyərlərə həqarət

Vergi islahatları 
“yaşıl” iqtisadiyyatı 

stimullaşdırır

osial rifah cəmiyyəti strateji  
inkişaf kursunun əsas hədəfi kimi

Prezident İlham Əliyevin qüdrətli dövlət və sosial rifah cə-
miyyətinin qurulması istiqamətində strateji inkişaf kursu uğur-
la reallaşmaqdadır. Bu prosesin bütün incəliklərini dəqiqliklə 
müəyyən edən dövlət başçısı hər bir dövlət orqanının vəzifələ-
rini, o cümlədən, onların həyata keçirməli olduqları proqram-
ları və digər məsələləri dəqiqliklə müəyyənləşdirmişdir. Təbii 
ki, strateji proqramlarda müxtəlif dövlət qurumları, nazirliklər 
xüsusi yer tutur və onların qarşılarına mühüm vəzifələr qoyulur. 
Buna görə də sosial-iqtisadi inkişaf kursunda proseslərin sistem-
li aparılması əsas şərt kimi göstərilir. Həmin nöqteyi-nəzərdən 
sosial rifah və iqtisadi inkişaf aspektlərinin təhlili üzərində da-
yanmağa ehtiyac duyuruq.

  ə ə ə

  ə ə ə

Bakıda Pre-COP2  
konfransı

Oktyabrın 10-da Bakıda Pre-COP2  konfransı işə 
başlayıb.

Heydər Əliyev Mərkəzində keçirilən tədbir “Ambisiyanı artırmaq 
və iqlim fəaliyyətinə təkan vermək” mövzusuna həsr olunub.

Əvvəlcə COP29-un müəyyən edilmiş Prezidenti, Azərbaycanın 
ekologiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev Prezident İlham 
Əliyevin tədbir iştirakçılarına müraciətini oxuyub.

Açılış mərasimində çıxış edən BMT Baş katibinin birinci müavini 
Amina Mohammed qlobal temperaturun 1,  dərəcədən yuxarı artma-
sının astanasında olduğunu və “Milton” qasırğası kimi dəhşətli nəti-
cələrin müşahidə edildiyini deyib. Onun sözlərinə görə, beynəlxalq 
ictimaiyyəti müxtəlif mübarizə tədbirləri gördüyü üçün insanların 
hələ də ümidi var: “COP29 bu impulsu inkişaf etdirməli, ambisiya və 
götürülmüş öhdəlikləri real iqtisadi nəticələrə çevirməlidir”.

  ə ə ə

Yeni yaşayış kompleksi
Region şəhərlərimizin  

gələcək hədə əri
Ortaq əlifba Türk 
birliyinin rəmzidir

əhifə  11
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“Su ehtiyatlarından səmərəli istifadəyə dair 
Milli Strategiya”nın təsdiq edilməsi haqqında
Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Sərəncamı

Azərbaycan Respublikası Konstitusi-
yasının 109-cu maddəsinin 3-cü və 32-ci 
bəndlərini rəhbər tutaraq, “Su ehtiyatların-
dan səmərəli istifadənin təmin edilməsi ilə 
bağlı əlavə tədbirlər haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 2020-ci il      27 
iyul tarixli 2178 nömrəli Sərəncamının ic-
rası ilə əlaqədar qərara alıram

1. “Su ehtiyatlarından səmərəli istifa-
dəyə dair Milli Strategiya” bundan son-
ra – Milli Strategiya  təsdiq edilsin əlavə 
olunur .

2. Milli Strategiyada nəzərdə tutulmuş 
tədbirlərin əlaqələndirilməsini “Su ehtiyat-
larından səmərəli istifadənin təmin edilmə-
si ilə bağlı tədbirlər haqqında” Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 2020-ci il 1  
aprel tarixli 1986 nömrəli Sərəncamı ilə 
yaradılmış Komissiya həyata keçirsin.

3. Azərbaycan Respublikasının Nazir-
lər Kabineti:

3.1. Milli Strategiyanın həyata keçi-
rilməsi ilə bağlı görülən işlər, o cümlədən 
Milli Strategiyada nəzərdə tutulmuş təd-
birlərin icra vəziyyəti barədə ildə bir dəfə 
Azərbaycan Respublikasının Prezidentinə 
məlumat versin

3.2. bu Sərəncamdan irəli gələn digər 
məsələləri həll etsin.

4. Milli Strategiyada nəzərdə tutulmuş 
tədbirlərin icrasının monitorinqini və qiy-
mətləndirilməsini, Azərbaycan Respubli-
kası Nazirlər Kabinetinin sifarişi əsasında, 
İqtisadi İslahatların Təhlili və Kommuni-
kasiya Mərkəzi həyata keçirsin.

İ  ƏLİ V
Azə  R   

z
Bakı şəhəri, 10 oktyabr 2024-cü il

Pre-COP2  tədbirinin iştirakçılarına
Hörmətli nazirlər
Xanımlar və cənablar
Mən sizi Bakıda keçirilən Pre-COP29 

tədbirində salamlayıram.
İqlim dəyişmələri bütün qitələrin 

ölkələrinə təsir edir, lakin inkişaf etməkdə 
olan kiçik ada dövlətləri bu təsirlərə daha 
həssasdır. İqlim dəyişmələri bütün dünyada 
insanların yaşayışına mənfi təsir göstərir və 
Dayanıqlı İnkişaf Məqsədlərinə nail olmaq 
istiqamətində tərəqqiyə mane olur.

Burada Azərbaycan da istisna deyil. 
Biz hər il çaylarımızda suyun səviyyəsinin 
azaldığını, Xəzər dənizinin isə səviyyəsinin 
aşağı düşdüyünü görürük. Azərbaycan su 
qıtlığı problemi ilə də üzləşir.

Azərbaycan bu təhdidlərin öhdəsindən 
gəlmək üçün cəsarətli addımlar atır. Biz 
milli səviyyədə “təmiz ətraf mühit və ya-
şıl artım” üzrə sosial-iqtisadi prioritetimizi 
uğurla reallaşdırırıq. Azərbaycan 2024-cü 
ili “Yaşıl dünya naminə həmrəylik ili” elan 
edib.

Zəngin külək və günəş enerjisi poten-
sialımız bizə bərpa olunan enerji gündəli-
yini inkişaf etdirməyə imkan verir. “Yaşıl 
enerji” zonaları elan edilmiş işğaldan azad 
olunmuş Qarabağ və Şərqi Zəngəzur ki-
fayət qədər bərpa olunan enerji mənbələ-
rinə malikdir.

Azərbaycan, həmçinin neft və qaz hasi-
latından əldə etdiyi gəlirləri yaşıl enerjiyə 
yatırır. Bu, açıq şəkildə göstərir ki, qazıntı 
enerji növləri ilə zəngin olmağımız yaşıl 
gündəliyi təşviq etmək istiqamətində ad-
dımlarımıza mane olmur.

Qlobal istixana qazı emissiyalarında 
payının cəmi 0,1 faiz təşkil etdiyi Azərbay-
can nümunəvi ölkə kimi daha kiçik emis-
siya payına sahib dövlətlərin iqlim dəyiş-
mələri ilə mübarizəyə əhəmiyyətli töhfələr 
verə biləcəyini nümayiş etdirir.

Qlobal iqlim fəaliyyətinə dəstək ver-
mək əzmimiz COP29 tədbirinə ev sahibliyi 
etmək üçün namizədliyimizin irəli sürül-
məsinə gətirib çıxardı. Mən Azərbaycana 
verilən yekdil dəstəyi beynəlxalq ictima-
iyyətin ölkəmizə olan inamının təzahürü 
hesab edirəm. Biz fəxr edirik ki, Cənubi 
Qafqazda və daha geniş regionda ilk COP 

Azərbaycanda keçiriləcək.
İxtiyarımızda bir ildən az vaxtın ol-

masına baxmayaraq, biz tam məsuliyyəti 
öz üzərimizə götürərək nəzərəçarpan nai-
liyyətlər əldə etdik. Qadınların, parlament 
üzvlərinin və vətəndaş cəmiyyəti nümayən-
dələrinin cəlb olunduğu inklüziv COP29 
Təşkilat Komitəsi Bakı COP-una hərtərəfli 
hazırlıq işlərinin görülməsini təmin edir.

COP29 Sədrliyi “Yaşıl dünya naminə 
həmrəylik” şüarını rəhbər tutaraq bütün 
maraqlı tərəflərlə konstruktiv ruhda və şəf-
faf şəkildə əməkdaşlıq edir, çoxsaylı səfər-
lər həyata keçirir və narahatlıqlarını nəzərə 
almaq üçün hamını dinləyir.

Biz inkişaf etməkdə olan kiçik ada 
dövlətləri üçün iqlim dəyişmələrinin səbəb 
olduğu çağırışların həllini prioritet olaraq 
müəyyənləşdirmişik. Azərbaycan bu döv-
lətlərə kömək etməyi özünə mənəvi borc 
hesab edir və onlara həm maddi, həm də 
siyasi, o cümlədən Millətlər Birliyi təşkilatı 
çərçivəsində dəstək göstərir.

Göstərilən səylərin davamlılığını təmin 
etmək məqsədilə müvafiq olaraq COP28, 
COP29 və COP30-un sədrləri qismində 
BƏƏ, Azərbaycan və Braziliya tərəfindən 
“İqlim Troykası” təsis edildi.

Azərbaycan sülh, maliyyə, insan kapi-
talı, su və bir sıra digər məsələləri ehtiva 
edən 14 təşəbbüsdən ibarət iddialı Fəa-
liyyət Gündəliyi hazırlayıb. Mövcud olan 
geosiyasi gərginlik fonunda “COP atəşkəsi 
çağırışı”nın aktuallığı daha da artır.

Qeyd etmək lazımdır ki, bu ilin sen- 
tyabrında Bakıda İtki və Zərərə Cavab Fon-
dunun əməli fəaliyyətə başlaması istiqamə-
tində mühüm irəliləyiş əldə olunub.

Bununla belə, qarşımızda duran əsas 
vəzifə inkişaf etməkdə olan, ən az inkişaf 
etmiş və inkişaf etməkdə olan kiçik ada 
dövlətlərinin ehtiyaclarına cavab verən 
ədalətli və iddialı Yeni Kollektiv Kəmiyyət 
Hədəfinin razılaşdırılmasından ibarətdir. 
Yeni maliyyə məqsədi əhəmiyyətli artım 
tələb edir.

COP29-un sədri qismində nə Azərbay-
can, nə də digər dövlət başqalarının adın-
dan qərar qəbul edə bilməz. Bizim rolumuz 
danışıqlara dəstək vermək üçün platforma 

təmin etməkdən ibarətdir və inanırıq ki, 
bu rolumuzu qərəzsiz şəkildə yerinə ye-
tirməkdəyik. Azərbaycanın təşəbbüsü ilə 
irəli sürülmüş innovativ “Şamaxı məsləhət-
ləşmələri” iqlim üzrə danışıqların gələcək 
inkişafı üçün səmərəli qeyri-rəsmi format 
rolunu oynaya bilər.

COP29-a hazırlığın son mərhələsinə 
qədəm qoyduğumuz bir vaxtda, mən sizi 
bəşəriyyət naminə konstruktiv şəkildə və 
xoş məramla əməkdaşlıq etməyə çağırıram. 
Dövlətlərin ümumi, lakin fərqli öhdəlikləri 
olsa da, onlar fikir ayrılıqlarını bir kənara 
qoymalı, bir-birini günahlandırmağı da-
yandırmalı və ortaq məxrəcə gəlməlidirlər. 
Qlobal istiləşmədə kimin günahkar olduğu-
nu və ya kimin ətraf mühitə daha çox zərər 
vurduğunu müəyyənləşdirmək üçün vaxt 
itirməyə haqqımız yoxdur.

Dəfələrlə vurğulandığı kimi, Bakı 
COP-u multilateralizm üçün həlledici sınaq 
olacaq. Beynəlxalq ictimaiyyətin uğursuz-
luğa düçar olmağa ixtiyarı yoxdur və Yeni 
Kollektiv Kəmiyyət Hədəfi ilə bağlı razı-
laşma əldə olunmalıdır. Mən COP29-da bi-
zim ümumi uğurumuz kimi tarixə düşəcək 
tarixi razılaşmanın – “Bakı Sazişi”nin əldə 
olunmasını gözləyirəm.

Burada bəzi media qurumlarının Azər-
baycanın imicini ləkələmək məqsədi daşı-
yan qarayaxma kampaniyasına toxunmaya 
bilmərəm. Bu cəhdlər əbəsdir və bizi iqlim 
dəyişmələrinin mənfi təsirləri ilə mübarizə 
aparmaq üçün nəcib missiyamızı həyata 
keçirməkdən çəkindirə bilməz.

Mən yaşıl dünya naminə həmrəylik 
ruhunda birgə fəaliyyət göstərmək üçün 
noyabrın 12-dən 13-dək Bakıda keçirilə-
cək Dünya Liderlərinin İqlim Fəaliyyəti 
Sammitində dövlət və hökumət başçılarını 
salamlamağa şad olaram.

Sonda sizə gələn ay Bakıda uğurlu nə-
ticələrin əldə olunması ilə nəticələnəcək 
səmərəli müzakirələrin keçirilməsini arzu-
layıram.

Sağ olun.
İ  ƏLİ V

Azə  R   
z

Bakı şəhəri,  oktyabr 2024-cü il

“Azərbaycan Respublikası Hökuməti ilə Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının,  

Kioto Protokolunun və Paris Sazişinin Katibliyi arasında məlumat 
mübadiləsi haqqında Anlaşma Memorandumu”nun təsdiq edilməsi barədə 

Azərbaycan Respublikası Prezidentinin Fərmanı
Azərbaycan Respublikası Konstitusi-

yasının 109-cu maddəsinin 17-ci bəndini 
rəhbər tutaraq qərara alıram

1. 2024-cü il sentyabrın 4-də Bakı şəhə-
rində və 2024-cü il sentyabrın 9-da Bonn 
şəhərində imzalanmış “Azərbaycan Res-
publikası Hökuməti ilə Birləşmiş Millətlər 
Təşkilatının İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçi-
və Konvensiyasının, Kioto Protokolunun 
və Paris Sazişinin Katibliyi arasında məlu-
mat mübadiləsi haqqında Anlaşma Memo-
randumu” təsdiq edilsin.

2. Bu Fərmanın 1-ci hissəsində göstə-
rilən Anlaşma Memorandumu qüvvəyə 
mindikdən sonra Birləşmiş Millətlər Təş-
kilatının İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə 
Konvensiyasının Tərəflər Konfransının  
29-cu sessiyasının COP29 , Kioto Proto-
kolunun Tərəflər Görüşünün 19-cu sessiya-
sının və Paris Sazişinin Tərəflər Görüşünün 
6-cı sessiyasının müəyyən edilmiş Prezi-
denti President-Designate  onun müddəa-
larının həyata keçirilməsini təmin etsin. 

3. Azərbaycan Respublikasının Xarici 

İşlər Nazirliyi Anlaşma Memorandumunun 
qüvvəyə minməsi üçün zəruri olan dövlət-
daxili prosedurların yerinə yetirildiyi barə-
də Birləşmiş Millətlər Təşkilatının İqlim 
Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyası-
nın, Kioto Protokolunun və Paris Sazişinin 
Katibliyinə bildiriş göndərsin.

İ  ƏLİ V
Azə  R   

z
Bakı şəhəri, 10 oktyabr 2024-cü il

Daxili işlər naziri  
əncədə qəbul keçirib

Daxili İşlər naziri general-polkovnik ilayət Eyvazov oktyabrın -da və 
10-da əncə əhər Baş Polis İdarəsində növbəti vətəndaş qəbulu keçirib.

Gəncə, Goranboy, Naftalan, Göygöl, 
Samux, Kəlbəcər, Xocalı şəhər və rayon-
larından qəbula gələn 323 vətəndaşın mü-
raciətini dinləyən nazir onların problem-
lərinin həlli üçün Nazirliyin aidiyyəti baş 
idarə və idarə rəislərinə tapşırıqlar verib. 
Müraciətlərin əksəriyyətinin yerində həlli 
ilə bağlı tədbirlər görülüb.

Nazir V.Eyvazov qeyd olunan rayonla-
rın polis rəislərinə ictimai asayişin qorun-
masında, cinayətkarlığa qarşı mübarizədə 
daha səmərəli tədbirlərin tətbiqi, vətəndaş-
ların müraciətlərinə operativ və obyektiv 
baxılmasına dair tapşırıqlarını verib.

Səfər çərçivəsində V.Eyvazov DİN 
Daxili Qoşunlarının Gəncədə yerləşən 

hərbi hissəsində  ölkəmizin suverenliyi və 
ərazi bütövlüyü uğrunda şəhid olmuş hərbi 
qulluqçuların xatirəsinə ucaldılmış abidəni 
ziyarət edib. Polis əməkdaşlarının və hər-
bi qulluqçuların xüsusi-taktiki təlimlərini 
izləyən nazir onların peşə və döyüş hazır-
lığını yüksək qiymətləndirib, tapşırıq və 
tövsiyələrini verib.

Sonda daxili işlər naziri polis orqanla-
rında xidmət etmək arzusunda olan gənc-
lərin sıra baxışını keçirib. Vətən mühari-
bəsinin 41 iştirakçısının da qatıldığı sıra 
baxışında xidmətə qəbulun şərtlərinə uy-
ğun gələn 248 nəfər seçim turunun növbəti 
mərhələsinə buraxılıb.

X Q

Ekoloji məsələlər üzrə işçi qrupunun iclası 

açın şəhərində Azərbaycan Respublikasının işğaldan azad edilmiş əra-
zilərində məsələlərin mərkəzləşdirilmiş qaydada həll edilməsi üçün yara-
dılmış Əlaqələndirmə Qərargahının nəzdində fəaliyyət göstərən İdarələra-
rası Mərkəzin Ekoloji məsələlər üzrə işçi qrupunun növbəti iclası keçirilib.

Cari ilin beşinci iclasında işçi qrupda 
təmsil olunan müvafiq dövlət qurumları-
nın, azad edilmiş ərazilərdə Prezidentin 
xüsusi nümayəndəliklərinin, eləcə də Bər-
pa, Tikinti və İdarəetmə xidmətlərinin nü-
mayəndələri iştirak ediblər.

İşçi qrupun rəhbəri, ekologiya və təbii 
sərvətlər nazirinin müavini Vüqar Kəri-
mov bildirib ki, azad olunmuş ərazilərdə 
142 mineral xammal yatağında monito-
rinq-təftiş işləri aparılıb, işğal dövründə is-
tismar edilmiş həcmlər müəyyənləşdirilib. 
Həmçinin yeraltı su yataqlarının istismar 
ehtiyatlarının yenidən qiymətləndirilməsi 
layihələri üzrə 170-dən artıq məntəqədə 
yoxlama-təftiş işləri yerinə yetirilib.

Zəngilan, Füzuli, Cəbrayıl, Qubadlı və 
Kəlbəcər rayonları ərazisində məsafədən 
zondlama üsulu ilə meşə fondu sahələrində 
nümunə sahələri müəyyənləşdirilib, seçmə 

üsulu ilə bu sahələrə baxış keçirilib. Həmin 
meşələrin taksasiya elementləri öyrənil-
məklə plan-kartoqrafik materialları tərtib 
olunub. Hazırda Şuşa və Xocalı rayonları 
üzrə meşə fondu sahələrinin inventarlaşdı-
rılması ilə bağlı müvafiq işlər aparılır.

Vüqar Kərimov deyib ki, “Azər-
baycan–Türkiyə Beynəlxalq Meşəçi-
lik Təlim Mərkəzi”nin, “Ağıllı Tinglik  
Təsərrüfatı”nın və “Dostluq meşəsi”nin ya-
radılması ilə bağlı Türkiyə Respublikası ilə 
birlikdə icra olunan layihələr çərçivəsində 
ərazinin hasarlanması, tinglik təsərrüfatı 
üçün istinad divarlarının hazırlanması, eləcə 
də içməli su, kanalizasiya, yağış suyu, dre-
naj və suvarma suyu üçün boruların çəkilişi 
işləri yerinə yetirilib. Həmçinin 16,4 hektar 
“Dostluq meşəsi”, eləcə də həmin əraziyə 
bitişik olan 7 hektar torpaq sahəsində ter-
ras üsulu ilə yeni yaşıllıq sahəsi salınıb.

Laçın rayonunda Prezidentin xüsusi 
nümayəndəsi Məsim Məmmədov Laçın 
şəhərinin bərpasının ikinci mərhələsi üzrə 
işlərin davam etdirildiyini diqqətə çatdırıb. 
Bildirib ki, Laçında yaşayış olan yerlərdə 
bərk məişət tullantılarının idarə edilməsi 
prioritet məsələlərdən biridir. Bu məqsədlə 
tullantılar poliqonu üçün yer müəyyənləş-
dirilib. 

İclasda işçi qrup üzvləri və dəvət olu-
nan digər qurumların nümayəndələri tərə-
findən Qarabağ və Şərqi Zəngəzur iqtisadi 
rayonlarında infrastruktur layihələri həyata 
keçirilərkən ekoloji tələblərin icra vəziyyə-
ti, filiz, qeyri-filiz, şirin və termal mineral 
su yataqlarının, kəhrizlərin mövcud vəziy-
yəti və istifadə perspektivləri, torpaqların 
elektron kadastr uçotu işlərinin nəticələri, 
Laçın hava limanının inşası zamanı tikinti 
altına düşən meşə əraziləri ilə əvəzlənmiş 
sahədə yeni yaşıllıq massivinin salınması 
işləri barədə iclas iştirakçılarına məlumat 
verilib. 

X Q

Milli Məclisin sədri Tacikistanda

Tacikistan Respublikasının onstitusiyasının qəbul olunmasının 0-cu 
ildönümü münasibətilə təşkil olunan Beynəlxalq Parlament onfransın-
da iştirak edən Milli Məclisin sədri ahibə Qafarova və digər ölkələrin 
parlament nümayəndə heyətlərinin rəhbərləri Tacikistan Respublikası-
nın Prezidenti Emoməli Rəhmon ilə görüşüblər. 

Qonaqları salamlayan Tacikistan Prezi-
denti bu beynəlxalq konfransın əhəmiyyəti 
barədə fikirlərini bildirib. O, Konstitusiya-
nın qəbulunun Tacikistanın inkişafında, o 
cümlədən, ölkədə parlamentarizm ənənələ-
rinin möhkəmlənməsində rolu haqqında 
danışıb. O, Konstitusiyanın qəbulunu ölkə-
də siyasi islahatların və dövlət müstəqilli-
yinin möhkəmləndirilməsi yolunda ilk və 
davamlı addımlardan biri kimi qiymətlən-
dirib. 

Emoməli Rəhmon ölkələr arasında 
əməkdaşlığın mühüm aspektləri, o cümlə-
dən, mədəni və tarixi oxşarlığa əsaslanan 
humanitar əlaqələr haqqında fikirlərini bil-
dirib, ölkələrimizin qanunvericilik orqan-
larının bu prosesin konstruktiv inkişafına 
ciddi töhfələr verə biləcəyini vurğulayıb. 

Söhbət zamanı parlamentlərin bey-
nəlxalq və regional parlamentlərarası 
strukturlar çərçivəsində əməkdaşlığına da 
diqqət yetirilib.

X Q

u ehtiyatlarından səmərəli istifadəyə dair Milli trategiyanın tam mətni ilə 
xalqqazeti.com saytında tanış ola bilərsiniz.
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Rusiya qoşunlarının Ermənistanın 
Türkiyə və İran sərhədlərindən geri 
çəkiləcəyinə, onların yerini erməni 
hərbçilərinin tutacağına dair məlumat 
Cənubi Qafqazın başlıca mövzuların-
dandır. Azərbaycan–Ermənistan sülh 
gündəminin aktiv fazada olduğu bir 
zamanda belə bir xəbərin yayılması 
məsələyə baxış bucağının rəngarəng-
liyini şərtləndirir. Heç şübhəsiz, sə-
bəb-nəticə əlaqələri barədə düşünmək 
üçün əsaslar da yaranır. 

Ümumən, təsəvvür var ki, Rusiya-
nın girdiyi bölgədən çıxması asan proses 
deyil. Məsələn, Krım nə qədər tarixi rus 
torpağı olsa da, beynəlxalq hüquq baxı-
mından Ukraynaya məxsusdur və indiki 
halda Moskvanın orada reallaşdırdığı işğal 
kimi qiymətləndirilir. Eləcə də Donetsk və 
Luqanskı götürək. Hələ Cənubi Osetiya və 
Abxaziyanı demirik. Nisbətən Avropanın 
içinə doğru getsək, Moldovada – Dnestr-
yanı bölgədə rus qoşunları qalmaqdadır. 

Ruslar adlarını çəkdiyimiz ərazilərdə, 
faktiki olaraq, separatizmi dəstəkləmək-
dədirlər. Hansı tərəf haqlıdır, hansı ədalət-
sizdir? Mövzumuz bu deyil. Məsələyə sırf 
beynəlxalq hüquq prizmasından yanaşı-
rıq ki, mahiyyətcə ona son dövrlər məhəl 
qoyan yoxdur və bu anlayışla Rusiyanın 
istədiyini etməsi problem sayılmamalıdır. 
ABŞ-nin vaxtilə İraqa və Əfqanıstana qo-
şun yeritməsi, həyata keçirdiyi işğalçılıq 
leqallaşdırılıbsa, niyə eyni yanaşma Krem-
llə bağlı olmasın? Hər halda, 1998-ci ildən 
bəri dayanmadan, necə deyərlər, “mənə 
doğru gəlməyin” mesajını verən Rusiya 
olub. Ancaq Qərb Moksvanın çağırışları-
na əhəmiyyət verməyib və əminliklə deyə 
bilərik ki, hazırda davam edən Ukrayna 
müharibəsi bunun nəticəsidir. Sözümüz 
ondadır ki, Moskva maraq və mənafeləri 
naminə dirənməyi bacarır. Rusiyanın Er-
mənistandakı hərbi varlığı  da ölkənin ma-
raq və mənafe davası baxımından önəmli 
faktordur. Daha doğrusu, önəmli faktor 
sayılırdı. 

Rusiyanın olduğu yeri asanlıqla tərk et-
məməsi reallığını nəzərə alsaq, ölkə Ermə-
nistandan çıxmaq qərarına gəlibsə, deməli, 
hansısa hesablamaları var. Əlbəttə, indiki 
məqamda həmin hesablamalar barədə yal-
nız ehtimal nöqteyi-nəzərindən danışmaq 
mümkündür. Hərçənd, Cənubi Qafqaz 
müstəvisində istər yaxın keçmişdə, istərsə 
də hazırda yaşanan proseslərə nəzər salsaq, 
bəzi məqamları görmək mümkündür. 

Götürək, Ermənistanın anti-Rusiya 
demarşlarını. 2018-ci ildən bəri bu siyasi 
trayektoriyada ciddi inkişaf var. 44 günlük 
müharibəyədək inqilabi eyforiya yaşayan 
baş nazir Nikol Paşinyan və komandası-
nın üzvləri Rusiyanı aşağılamaqla məşğul 
idilər. Rəsmi İrəvanın anti-Azərbaycan 
davranışları, habelə, sülh danışıqlarının 
dalana dirənməsi də məhz həmin trayekto-
riya fonunda yaşanmışdı. 

Müharibədə Rusiya Ermənistanı Azər-
baycanın əlində məhvə sürüklənməkdən 
qurtardı. Lakin İrəvanın Kreml əleyhinə 
ritorikası səngimədi. Baxmayaraq ki, sa-
vaşdan sonra erməni separatizminin qaldı-

ğı Qarabağda rus hərbçiləri var idi. Aydın-
dır ki, onların oradakı mövcudluğu heç də 
gerçək sülhyaratma mahiyyəti daşımırdı. 
Rusiya Ermənistana özünün lazımlılığını 
sübuta yetirmək istəyirdi. Amma bunun 
qarşılığında dəyər görmədi. Anti-Rusiya 
kampaniyasını genişləndirən Paşinyan ad-
ministrasiyası Moskvanın hakim rol oyna-
dığı və özünün də üzvü olduğu Kollektiv 
Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkilatını göz-
dən salmağa başladı. Durum göz önündə-
dir. Hazırda Qarabağda erməni separatizmi 
yoxdur. Bölgədəki Rusiya hərbçiləri də 
həmçinin. Onlara ehtiyac qalmadı. 

Beləliklə, Rusiyasızlığın Ermənistan 
üçün iki anti-lüksünü vurğulamış olduq. 
Birincisi, 44 günlük müharibədəki rüs-
vayçı məğlubiyyət, ikincisi Qarabağ itkisi, 
avantüranın deqredasiyası. Bunlardan Pa-
şinyan iqtidarı nəticə çıxardımı? Əlbəttə 
ki, yox! Ermənistan hakimiyyətinin təm-
silçiləri KTMT-nin ölkələrinin təhlükəsiz-
liyinin təminatındakı missiyasını heçə en-
dirdilər, İrəvanın qurumdakı fəaliyyətinin 
dondurulduğunu açıqladılar. Yeri gəlmiş-
kən, bu istiqamətdə “buzların əriyəcəyinə” 
dair heç bir ehtimal yoxdur. Deməli, Ermə-
nistan yenə də Rusiyaya ehtiyac duymadı. 

Gələk, Rusiya hərbçilərinin paytaxt 
İrəvanın giriş qapısından – “Zvarnots” 
hava limanından çıxarılmalarına. Paşinyan 
aylar öncə məsələnin avqustda gerçək-
ləşəcəyini bildirəndə, Rusiyaya sərhədi 
qorumaqda kömək göstərdiyi üçün təşək-
kürünü bildirmiş, demişdi ki, artıq erməni 
hərbçiləri lazımi peşəkarlıq vərdişlərinə 
yiyələniblər və öz işlərini sərbəst şəkildə 
görmək iqtidarındadırlar. Sanki otuz ildən 
artıq müddətdə bunu öyrənməyiblərmiş. 
Aydındır ki, Nikol Rusiya ilə növbəti dəfə 
məzələnirdi. Bu, Ermənistandakı rus hər-
bi mövcudluğuna meydan oxumaq, həmin 
mövcudluğun konkret səbəblərini nəzərə 
almamaq idi. 

Əlbəttə, Rusiyanın Ermənistandakı 
hərbi varlığının hüquqi məcburiyyət yara-
dan hansısa amili istisnadır. Bunu Paşinyan 
yaxşı anlayır. Elə Moskvada da məsələnin 
fərqindədirlər. Kremldə onu da yaxşı gö-
rürlər ki, hadisələr indiki məcrada dava-
mını tapsa, Nikol və komandasındakılar 
KTMT-ni və Qarabağdakı rus sülhməram-
lılarını aşağıladıqları kimi, rus sərhədçiləri 
ilə bağlı da eyni tonda danışaqcaqlar. Buna 
qarşı çıxacaq mexanizm yoxdursa, necə 
deyərlər, üzüsulu getmək daha yaxşıdır. 

Üstəlik, Ermənistanın 10 noyabr  
2020-ci il tarixli üçtərəfli bəyanatı heçə 
sayması var. O bəyanatı ki, Ermənistanı 
tamamilə məhvdən qurtarmışdı. Paşinyan 
isə bildirib ki, sözügedən sənəd ölkəsi-
nin məğlub, Azərbaycanın isə qalib kimi 

rəsmiləşməsi demək deyil. Nikol bu fik-
ri Ermənistanın üçtərəfli Bəyanatın 9-cu 
bəndini icra etməkdən boyun qaçırması 
xüsusunda dilə gətirib. Paşinyanın imza-
sının yer aldığı üçtərəfli Bəyanatın 9-cu 
bəndində isə bildirilir: “Bölgədəki bütün 
iqtisadi və nəqliyyat əlaqələri bərpa edilir. 
Ermənistan Respublikası vətəndaşların, 
nəqliyyat vasitələrinin və yüklərin hər iki 
istiqamətdə maneəsiz hərəkətinin təşkili 
məqsədilə Azərbaycan Respublikasının 
qərb rayonları və Naxçıvan Muxtar Res-
publikası arasında nəqliyyat əlaqəsinin 
təhlükəsizliyinə zəmanət verir. Nəqliyyat 
əlaqəsi üzrə nəzarəti Rusiyanın Federal 
Təhlükəsizlik Xidmətinin sərhəd xidməti-
nin orqanları həyata keçirirlər. Tərəflərin 
razılığı əsasında Naxçıvan Muxtar Res-
publikası ilə Azərbaycanın qərb rayonları-
nı birləşdirən yeni nəqliyyat kommunika-
siyalarının inşası təmin ediləcək”. 

Söhbət üçtərəfli Bəyanatın 9-cu bən-
dindən düşmüşkən, Ermənistanın baş na-
ziri son zamanlar tez-tez təkrarladığı fikri 
bir neçə gün əvvəl Moskvada MDB Döv-
lət Başçıları Şurasının iclasında da dilə 
gətirib: “Ermənistanın hər hansı formada, 
guya, üçüncü dövlətlərin onun suveren 
ərazisində təhlükəsizliyini təmin etməsi ilə 
razılaşdığı və ya hər hansı sənəddə bunun 
nəzərdə tutulduğu barədə bütün bəyanat-
lar, sadəcə, həqiqətə uyğun deyil. Öz əra-
zisində təhlükəsizliyin təmin edilməsi hər 
bir ölkənin suveren öhdəliyidir. Bu, bizim 
işimizdir və biz bunu etməyə zəmanət ve-
ririk”. 

Bütün bu qeyd etdiklərimiz fonunda 
Rusiya hərbçilərinin Ermənistanın Türkiyə 
və İran sərhədlərindən geri çəkilməsinə 
dair xəbərin yayılmasında təbii qanuna-
uyğunluq duyulmaqdadır. Vurğuladığımız 
kimi, Moskva Ermənistan adlı bataqlıqda 

qalmaq istəmir, bu, öz yerində. Digər tərəf-
dən, sadə məntiq var. Təxminən belə: Sər-
hədi özün qoruya bilirsənsə, buyur qoru. 

Onu da bildirdik ki, Kremlin hansısa 
hesablamalarının olmaması qeyri-müm-
kündür. Rusiyasızlığın Ermənistan üçün 
44 günlük müharibə və Qarabağ itkisi ilə 
nəticələndiyi reallığını, rəsmi İrəvanın 
yaşananlardan dərs çıxarmadığını, onun 
anti-Rusiya ritorikasını yüksələn xətt üzrə 
davam etdirdiyini nəzərə alsaq, rus qoşun-
larının Ermənistandan tamamilə çıxarıl-
masının da hansısa fatal nəticələri barədə 
danışmaq mümkündür. Ortada Rusiyasız-
lıq nəticəsində iki fiasko yaşamış erməni 
dövləti və toplumu var. 

Diqqətə çatdırdıqlarımızın məntiqi 
yekunu olaraq, bilavasitə Ermənistan və 
sərhəd amili üzərində dayanaq. Ortaya ele-
mentar sual çıxır: Ermənistanın nə zamansa 
sərhədləri olubmu? Ümumən, erməni var-
lığı nə vaxtsa sərhəd tanıyıbmı? Baş nazir 
Nikol Paşinyan da zaman-zaman səslən-
dirdiyi fikirlərlə soydaşları üçün sərhəd an-
layışının, faktiki olaraq, nonsens mahiyyət 
daşıdığını vurğulayıb. Nikolun ölkəsi üçün 
“doğum şəhadətnaməsi” almaq ritorikası 
bunun sübutudur. Üstəlik, əlahəzrət tarix 
var və ona diqqət yetirsək, görərik ki, ermə-
nilərin Cənubi Qafqaza köçü 1830-cu ildən 
sonra yaşanıb. 1849-cu ildə bölgədə ermə-
ni vilayəti yaradılıb. Bu vilayət 1918-ci 
ildə mövcud olmuş dövlətin nüvəsini təş-
kil edib. Həmin dövlətə qədim Azərbaycan 
şəhəri İrəvan paytaxt kimi verilib. Sonra 
Azərbaycanda olduğu kimi, Ermənistan-
da sovetləşmə gedib. Daha sonra isə so-
vet Azərbaycanının torpaqlarından sovet 
Ermənistanına ərazi hədiyyələri olunub. 
Bütün bu proseslərin hərəkətverici qüvvəsi 
qismində çıxış edən Rusiyadır, rus fakto-
rudur. 

Bəli, rus faktorunun erməni amili ilə 
daimi həmahəngliyinə görədir ki, ermə-
nilər sərhəd barədə düşünməyiblər. Hə-
mişə hesab ediblər ki, onları qoruyan Ru-
siya var. Nəinki qoruyan, daha doğrusu, 
bəsləyən. Söhbət həm maddi-texniki və 
digər yollarla, həm də ərazi baxımından 
bəsləməkdən gedir. Axı Moskvada ermə-
nilərin xislətinə bələdçilik var idi. Rus 
siyasi düşüncə tərzinin təmsilçiləri yaxşı 
bilirdilər ki, ermənilər imperiya maraqla-
rının təminatçısı qismində çıxış edib, bu 
maraqlar naminə hər cür yaramazlıqlara 
baş vurublar. Haqqında söz açdığımız əra-
zi hədiyyələri onlara “ayı xidmətlərinin” 
mükafatı olaraq verilib. 

Erməni varlığı üçün azğınlıqdan uzaq 
yeni səhifə açmaq şansı SSRİ dağılan-
da yaranmışdı. Yəni, həmin vaxtadək 
əldə edilmiş sərhədləri özününküləşdir-
mək imkanı formalaşmışdı. Lakin durum 
dəyərləndirilmədi, ermənilər yenə əvvəlki 
“amplualarında” qaldılar – Azərbaycana 
qarşı ərazi iddiası irəli sürdülər, faciələr və 
işğallar törətdilər. Ancaq Azərbaycan iki 
yüz illik tarix ərzində ilk dəfə olaraq dirə-
niş göstərdi. Bu dirəniş nəticəsində otuz ilə 
yaxın davam etmiş Azərbaycan–Ermənis-
tan danışıqlar prosesi başlandı. Əlbəttə, da-
nışıqların işğalı leqallaşdırmaq məramı var 
idi. Ancaq reallıq bu idi ki, qana susamış 
xəstə toplumun təcavüzkar fəlsəfəsi dava-
mını tapmadı. Həmişə nəsə əldə etməyə 
köklənmiş erməni varlığı otuz il ərzində 
maneə yaşadı. 

Bəli, ermənilər Rusiyanın onlara heç 
bir kömək etmədiyini, işğalı rəsmiləşdir-
mək üçün əməli addımlar ata bilmədiyini 
gördülər və hərəkətə keçdilər – inqilab ger-
çəkləşdirərək, Qərbpərəst Nikol Paşinyanı 
hakimiyyətə gətirdilər, Moskvaya arxa çe-
virdilər. Diqqət yetirək, Paşinyan hakimiy-
yət kreslosundakı yerini möhkəmləndirən 
kimi, “Qarabağ Ermənistandır və nöqtə!” 
bəyanatını verdi, Ermənistanın müdafiə 
naziri isə “yeni ərazilər uğrunda yeni mü-
haribə” şüarını irəli sürdü. Bunlar tipik 
erməni xislətinə uyğun davranışlar idi. Er-
məni düşüncə sisteminin təmsilçiləri belə 
qənaətə gəlmişdilər ki, Rusiyanın onlara 
verə bilmədiyini Qərb verəcək. Əlbəttə ki, 
yanıldılar. 

Sonda qeyd edək ki, 44 günlük müha-
ribədəki acınacaqlı məğlubiyyət və lokal 
xarakterli antiterror tədbirlərinin yekunu 
Qərbin erməni avantürizminin reallaşması 
baxımından Rusiyanın yerini tuta bilməyə-
cəyinin nümunələridir. Hər iki hadisənin 
Ermənistan üçün fiasko aqibətini doğurdu-
ğunu vurğuladıq. İndi Rusiya sərhəddəki 
və deməli, dövlət təfəkküründən uzaq Er-
mənistandakı hərbi varlığını tamamilə başa 
vurur və bu, İrəvanın Bakı ilə sülh mühi-
tinin olmadığı, Qərbə arxalanaraq sürətli 
silahlanma yolu tutduğu bir zamanda ya-
şanır. Yerdə məntiqi çıxarılacaq bir nəticə 
qalır:  Ermənistan fəlakətə, dövlətsizliyə 
doğru gedir. Çünki Rusiyasız Ermənistan 
dövlətsiz və vətənsiz ermənilər deməkdir. 
Yəqin, Vətənin sərhəddən başladığını vur-
ğulamağa ehtiyac yoxdur.  

Əvəz CAHANGİROĞLU 
XQ

Rusiyasız Ermənistan –  
sərhədsiz və vətənsiz ermənilər
Yaxud sürüşkən hay-qriqorian dövlətçiliyi üçün iflas mesajı

Qərbin sanksiya siyasəti – riyakarlıq və bəşəri dəyərlərə həqarət
ABŞ-nin ermənipərəst təəssübkeşliyinə sözardı

Məlum oldu kimi, Prezident İlham Əliyev oktyabrın 8-də Moskvada “Ros-
siya-1” televiziya kanalına müsahibəsində Rusiyanın sanksiyalarla üzləşmə-
sinə münasibət bildirdi. Dövlətimizin başçısı məsələyə Qərbin Azərbaycana 
qarşı sanksiya hədə-qorxusu prizmasından yanaşdı və faktiki olaraq oktyab-
rın 4-də Cəbrayıl sakinləri ilə görüşdəki çıxışının sərt məntiqini təkrarladı. 
Azərbaycan lideri ölkəmizin beynəlxalq aləmin riyakarlığı ilə üzləşməsi baxı-
mından hansı xarakterik məqamlara toxundu. Bu barədə söz açacaq, həmçi-
nin mövcud istiqamətdə bəzi nüansları diqqətə çatdıracağıq. Çünki mövzu-
nun aktuallığını görürük. Onu da görürük ki, Qərbin müxtəlif dairələrinin 
Azərbaycana münasibətdəki şantaj ritorikası yeni mənfi çalarlarla yüklən-
məkdədir.

Əvvəlcə onu bildirək ki, müasir dövr- 
də sanksiya tətbiqi siyasi alətə çevrilib. 
Yəni, məsələdə heç bir gerçək məntiq 
yoxdur. Burada insanlığı hansısa bəladan 
xilas etmək məramı duyulmur. Halbuki, 
mahiyyəcə sanksiya mübarizə üsulu məhz 
mütərəqqi məqsədlər naminə gündəmə 
gəlmişdir. 

Adı indiki kimi olmasa da, vaxtilə 
bəşəri dəyər və prinsiplərin qorunması 
baxımından ayrı-ayrı dövlətlərə münasi-
bətdəki məhdudiyyətləri görmüşük. Zama-
nında bu mübarizə üsulu bütün dünyada 
birmənalı qarşılanıb, prosesin arxasında 
hansısa digər məqsədlərin dayandığı barə-
də fikir yaranmayıb. Çünki etimad olub. 
Hazırda isə siyasi alətə çevrildiyindən, 
sanksiyalara inam və etimad yoxdur. 

Bəli, sanksiya siyasəti beynəlxalq miq-
yasda tüğyan edən riyakarlığın və ikiüzlü-
lüyün nəticəsi kimi meydandadır. Ona görə 
Prezident İlham Əliyev onun mövcudluğa 
haqqının olmadığını vurğulayıb. Dövlət 
başçımızın fikirləri hazırkı dövrdə sank-
siyaların qeyri-qanuni, tamamilə əsassız 
və selektiv şəkildə tətbiqi reallığına diqqət 
çəkib. Bu tip “mübarizə” üsulunun haqsız-
lığını əsaslandırıb: “Ona görə də biz istə-
nilən sanksiyalara qəti şəkildə qarşıyıq və 
hesab edirəm ki, beynəlxalq ictimaiyyət öz 

mövqeyini vahid qaydada bildirməlidir. Biz 
milli səviyyədə özümüzə qarşı, həm də tək-
cə bizə deyil, tətbiq olunan bütün sanksiya-
lara münasibətdə bu mövqeyi ifadə edirik”.

Əvvəldə də anons etdiyimiz kimi, 
Prezident İlham Əliyevin müsahibəsində 
diqqət çəkdiyi vacib məqam Azərbayca-
nın beynəlxalq miqyasda sanksiya siyasə-
ti ilə üzləşməsidir. Onu da vurğuladıq ki, 
ölkəmizin lideri məsələyə oktyabrın 4-də 
Cəbrayıl sakinləri ilə görüşdəki çıxışın-
da da ətraflı toxunmuşdu. Həmin görüşdə 
beynəlxalq miqyasda Azərbaycana müna-
sibətdə ittiham ritorikasının seçildiyini, 
sanksiya hədələrinin eşidildiyini diqqətə 
çatdıran dövlətimizin başçısı Ermənistana 
adekvat yanaşılmadığını demişdi: “Han-
sısa Qərb dövlətinin rəsmi nümayəndəsi 
bir dəfə onlara irad tutubmu? Xeyr! Onlar, 
hətta, dünyanın bir nömrəli təşkilatı olan  
BMT-nin Təhlükəsizlik Şurasının qət-
namələrinə də məhəl qoymurdular. Hal-
buki Təhlükəsizlik Şurasının qətnamələri 
mütləq icra edilməlidir. 1993-cü ildə dörd 
qətnamə qəbul edilmişdir. Kimsə 2020-ci 
ilə qədər onlara bir söz dedi ki, sən o tor-
paqları işğal etmisən, oradan çıxmalısan?”

Prezident İlham Əliyev Cəbrayıl sakin-
ləri ilə görüşündə, həmçinin kollektiv Qər-
bin riyakarlığının sırf ABŞ seqmenti barə-

də də fikirlərini açıqlamışdı: “Bu gün səhər 
mənə məlumat verildi. Amerika Konqresi-
nin 60 ermənipərəst konqresmeni Azər-
baycana növbəti sanksiyalar tətbiq etmək 
üçün Amerika hökumətinə müraciət etmiş-
dir. Səhər mən o müraciəti vərəqlədim, çir-
kin bir müraciətdir, bizim iradəmizə təsir 
edə bilməz. Ancaq bu, nəyi göstərir, bizə 
qarşı olan düşmənçilik siyasəti dayanmır. 
O müraciətə baxdıqda mən təxmin etdim 
ki, bunun müəllifi də, ünvanı da birdir. 
Çünki bunun ünvanı Amerika Dövlət De-
partamentinin Dövlət katibidir. Amma 
məndə bir zərrə qədər şübhə yoxdur ki, bu 
müraciət Amerika Dövlət Departamentin-
də də yazılır. Yəni, özləri özlərinə məktub 
yazırlar, bizi hədələmək üçün, bizi ittiham 
etmək üçün. Axı, biz nə etmişik? Biz öz 
doğma torpaqlarımızı azad etmişik. Bura-
da erməni yaşayıb? Yox, siz – Cəbrayılın 
sakinləri”.

Ölkəmizin lideri “Rossiya-1” teleka-
nalına müsahibəsində də oxşar motivlə-
ri qabartdı. O, Azərbaycana sanksiyanın 
1992-ci ildə, ərazilərimizin Ermənista-
nın işğalı altında olduğu bir vaxtda tətbiq 
edildiyini vurğuladı. Bildirdi ki, o zaman 
ölkəmizə qarşı “Ermənistanı blokadada 
saxlaması” barədə qondarma ittiham irəli 
sürülmüşdü: “Bu sanksiyalar 2001-ci ildə, 
ABŞ-nin öz yüklərini hava, quru və dəniz 
yolu ilə Azərbaycan ərazisindən Əfqanıs-
tana tranzit daşımalı olduğu vaxt aradan 
qaldırılmışdı. Partiya mənsubiyyətindən 
asılı olmayaraq, Birləşmiş Ştatların Prezi-
denti ABŞ Əfqanıstandan qaçana qədər hər 
il bu sanksiyaları öz qərarı ilə ləğv edirdi. 
Bundan sonra bizə qarşı həmin sanksiyalar 
yenidən tətbiq olundu. Mən onları nankor-
luqda ittiham edəndə, hesab edirəm ki, bu, 
həmin kontekstdə istifadə olunacaq ən sərt 
söz deyil”.

Ölkəmizə qarşı sanksiya siyasətinin 
mahiyyətinə gəlincə, söhbət “Azadlığa 
dəstək aktı” deyilən sənədə 907-ci düzəliş-
dən gedir. Yada salaq ki, həmin düzəliş təx-
minən on ilə yaxın müddətdə öz qüvvəsini 
saxladı. Nəticədə Azərbaycan Vaşinqtonun 
yardımından məhrum duruma düşdü. San-
ki işğalçı biz idik, Ermənistan yox! Onu da 
vurğulayaq ki, Birləşmiş Ştatlar “907”ni 
BMT-nin Azərbaycan torpaqlarının işğa-
lına dair 4 qətnaməsinə rəğmən qüvvədə 
saxlamışdı. Bundan böyük ikili yanaşma 
və ədalətsizlik, beynəlxalq hüquq prinsip-
lərinə aşkar həqarət ağla gətirmək, sadəcə, 
mümkünsüzdür. 

Bəli, Qərb özünün erməni təəssübkeş-
liyini gerçəkləşdirmək baxımından olduq-
ca iyrənc metodları gündəmə gətirir. Azər-
baycan Prezidenti məhz bu səbəbdən istər 
Cəbrayıl sakinləri ilə görüşündə, istərsə 
də “Rossiya-1” televiziya kanalına müsa-
hibəsində Birləşmiş Ştatların Bakı–İrəvan 
sülh gündəmi fonundakı fəallığının saxta 
bitərəflilik mahiyyətini ortaya qoyub. Bun-
lar Qarabağdakı separatçı rejimin İrəvan-
dakı təmsilçilərinin ABŞ Konqresinə dəvət 

edilmələri, qurumda “Dağlıq Qarabağın 
süqutu”na həsr olunmuş tədbirin düzənlən-
məsi, Birləşmiş Ştatların hökumət, parla-
ment və vətəndaş cəmiyyəti institutlarının 
Qarabağdan köç etmiş ermənilərə dəstək 
xarakterli çoxsaylı təşəbbüsləri,  USAID-in 
rəhbəri Samanta Pauerin “ermənilərin Qa-
rabağdan kütləvi köçü”nə dair bəyanatı-
dır. Konqresmen Adam Şiff və həmkarları 
tərəfindən irəli sürülmüş 2024-cü il üçün 
“Artsax gəlirlərinin bərpası aktı” Birləş-
miş Ştatlarsayağı həyasızlığın kulminasiya 
nöqtəsidir. Söhbət ABŞ-dakı Azərbaycan 
aktivlərinə həbs qoyulmasından, onların 
müsadirəsi nəticəsində yığılacaq vəsaitin 
Qarabağdakı keçmiş separatçı rejimin bər-
pasına nail olmaqdan gedir. Həqiqətən də, 
ortada Birləşmiş Ştatlar adına son dərəcə 
rəzil mənzərə var. Bu mənzərəyə nəzərən, 
demək olar ki, nəinki nankorluq, hət-
ta riyakarlıq və ikiüzlülük də ABŞ başda 
olmaqla, kollektiv Qərbin tutduğu ermə-
nipərəst mövqeni əsaslandırmaq üçün isti-
fadə edilən, bəlkə, ən yumşaq ifadələrdir. 

Ə.RÜSTƏMOV 
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Müstəqil dövlətimizin hərtərə i şə-

kildə inkişaf etdirilməsi sahəsindəki 
xüsusi xidmətləri və dünya birliyində 
qazandığı böyük imic Prezident İlham 
Əliyevin 2018-ci ildə növbədənkənar 
Prezident seçkilərinin keçirilməsinə 
dair qəti qərara gəlməsinə imkan ver-
mişdi. Bu mənada Azərbaycan Respub-
likasının Prezidentinin  fevral 2018-ci 
il tarixli sərəncamı ilə 11 aprel 2018-ci 
il tarixdə növbədənkənar prezident seç-
kilərinin keçirilməsi haqqında qəbul 
etdiyi qərar xalqımız qarşısında bütün 
öhdəliklərini yüksək səviyyədə yerinə 
yetirmiş dövlət başçısının özünə inamı-
nın əyani ifadəsidir. 

Bununla bərabər, 2018-ci ildə Azər-
baycanda ilk növbədənkənar seçkilərin 
keçirilməsi həm də ölkəmizdə cəmiyyət 
həyatının bütün sahələrində daha bö-
yük nailiyyətlər qazanmaq, respublikanı 
möhtəşəm uğurlara doğru aparmaq, yeni 
və genişmiqyaslı islahatlar həyata keçir-
mək üçün əlavə vaxt və imkan qazanmaq 
məqsədi daşımışdır.

Əslində, Azərbaycan Respublikasının 
Nazirlər Kabinetində aparılan islahatların, 
Milli Məclisdə formalaşdırılan yeni siya-
si konfiqurasiyanın, ölkə həyatının bütün 
sahələrində genişmiqyaslı dəyişikliklə-
rin həyata keçirilməsinə nail olmaq üçün 
növbədənkənar prezident seçkilərinin ke-
çirilməsi zəruri və əhəmiyyətli idi. Dövlət 
müstəqilliyinin bərpa edilməsindən sona 
Azərbaycan Respublikasında keçirilmiş 
ilk növbədənkənar prezident seçkilə-
ri olan bu səsvermədə Yeni Azərbaycan 
Partiyasının namizədi İlham Heydər oğlu  
Əliyevin seçicilərin 3 394 898 nəfərinin 
etibarını qazanaraq 86,02 faiz səs topla-
ması seçkilərdə tam inamlı qələbənin əldə 
olunması deməkdir. Bu, həm də güclü 
dövlət, güclü xalq və güclü liderin üzvü 
vəhdəti səviyyəsində qazanılan mühüm 
qələbə kimi də yaddaşlara yazılmışdır. 

Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti seçilmiş İlham Əliyev 2018-ci il 
aprelin 18-də keçirilmiş andiçmə məra-
simindəki nitqində növbədənkənar seç-
kilərin fəlsəfəsini xalqımıza çatdırmaqla 
bərabər, həm də sanki yaxın gələcəkdə 
ölkəmizi gözləyən II Qarabağ mühari-
bəsinin də anonsunu vermişdir: “Ermə-
nistan – Azərbaycan Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsi yalnız və yalnız ölkəmizin 
ərazi bütövlüyü çərçivəsində öz həllini 
tapmalıdır  Azərbaycan heç vaxt imkan 
verməz ki, bizim ərazimizdə ikinci qon-
darma erməni dövləti yaransın  Bu re-
allıq həm də onu göstərir ki, bizim ordu 
quruculuğu ilə bağlı apardığımız siyasət 
yeganə düzgün siyasətdir  Bu gün Azər-
baycan Ordusu dünya miqyasında güclü 
ordular sırasındadır  Bu, onu göstərir 
ki, biz öz torpaqlarımızı azad edəcəyik...”

Müstəqil Azərbaycan dövlətinin ta-
rixində yeni mərhələ kimi qiymətləndiril-
məli olan 2018-ci ildən başlanan yol bir 
çox mühüm istiqamətləri və xüsusiyyətləri 
ilə diqqəti cəlb edir. Bu tarixi mərhələdə 
ölkənin idarə olunmasında yeni dalğaya 
nail olmaq üçün struktur və idarəetmə 
islahatları genişləndirilmiş, yeniləşdiril-
miş kadr islahatları həyata keçirilmişdir. 
Nazirliklərin adları dəyişdirilmiş, funk-
siyaları konkretləşdirilmiş və müasirləş-
dirilmişdir. Məsələn, 2018-ci ildə iqtisa-
diyyatyönlü bir neçə nazirlik, komitə və 
xidmətin bazasında İqtisadiyyat Nazirli-
yinin, yaxud mövcud Nəqliyyat, Rabitə 
və Yüksək Texnologiyalar Nazirliyinin 
əsasında Rəqəmsal İnkişaf və Nəqliyyat 
Nazirliyinin yaradılması yeni tarixi mər-
hələnin struktur və idarəetmə islahatları-
nın mühüm göstəriciləri sırasındadır.

Bu tarixi mərhələdə ölkəmizdə 
müstəqil dövlətçilik və azərbaycançılıq 
ideyaları əsasında vətənpərvərlik tərbiyə-
sinin qüvvətləndirilməsinə xüsusi diqqət 
yetirilmişdir. Prezident İlham Əliyevin 
2018-ci il seçkilərindən sonra andiçmə 
mərasimində bəyan etdiyi aşağıdakı fi-
kirlər və çağırışlar ölkə üzrə azərbaycan-
çılıq və və-tənpərvərlik hərəkatının yeni 
dövrün prioritet istiqamətlərindən birinə 
çevrilməsi-nin göstəricisidir: “Azərbay-
can uğurla inkişaf edib. Azərbaycan xalqı 
birlik, həm-rəylik nümayiş etdirib. Bizim 
gələcək fəaliyyətimiz üçün milli ideologi-
yamız əsas rol oynayır. Azərbaycançılıq 
məfkurəsi Azərbaycanda tam bərqərar 
olub, Azərbaycan xalqı vahid milli ideya 
ətrafında birləşib və ölkəmiz çox uğurla 
inkişaf edir. Azərbaycanda bütün xalqla-
rın, dinlərin nümayəndələri bir ailə kimi 
mehri-banlıq şəraitində yaşayır və bundan 
sonra da yaşayacaqdır. Bizim siyasətimiz 
və cəmiyyətin istəkləri bu istiqamətdə atı-
lacaq addımları da şərtləndirəcək”.

Ən əsası Azərbaycan Respublikası-
nın Prezidenti, Ali Baş Komandan İlham  
Əliyevin məqsədyönlü siyasəti, sərkərdə-
lik məharəti və “dəmir yumruğ”u nəticə-
sində 2020-ci ilin 44 günlük Vətən müha-
ribəsində Ermənistan Silahlı Qüvvələrinin 
30 illik işğalından sonra Qarabağda qaza-
nılmış tarixi Zəfər çoxəsrlik Azərbaycan 
tarixinin nadir və təkrarsız hadisəsidir. 
Prezident İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 20 
sentyabr 2023-cü ildə Qarabağda həyata 
keçirilən antiterror hərəkatı ilə ölkəmizin 
ərazi bütövlüyü və tam suverenliyi təmin 

edilmişdir. Qarabağ Zəfəri regionda və 
dünyada yeni reallıqları meydana çıxar-
mış, daha böyük gələcəyin qurulmasına 
təkan vermişdir. Prezident İlham Əliyev 
II Qarabağ müharibəsində qazandığı tarixi 
Zəfərlə dünyada ədalətli müharibə aparıb, 
qələbə qazanmağın nümunəsini göstər-
mişdir.

Həyata keçirilən məqsədyönlü siyasət 
nəticəsində Azərbaycan Respublikasının 
beynəlxalq əlaqələri genişləndirilmiş və 
daha da möhkəmləndirilmişdir. Xüsusən, 
ulu öndər Heydər Əliyevin bəyan etdiyi 
“Bir millət, iki dövlət” tezisi əsa-sında 
Azərbaycan – Türkiyə münasibətləri daha 
da inkişaf etdirilərək, ən yüksək zirvəyə 
çatdırılmışdır. Vətən müharibəsində Azər-
baycan – Türkiyə münasibətlərinin sarsıl-
mazlığı və əbədiliyi bütün dünyaya bəyan 
olmuşdur. Azərbaycan Respublikası ilə 
Türkiyə Cümhuriyyəti arasında 1  iyun 
2021-ci il tarixdə imzalanmış “Müttəfiq-
lik haqqında Şuşa Bəyannaməsi” qardaş 
ölkələrin münasibətlərinin dönməzliyinin 
siyasi-diplomatik və hərbi-iqtisadi təmi-
natının ifadəsidir.

Prezident İlham Əliyevin başçılığı ilə 
uğurla həyata keçirilməkdə olan işğal-dan 
azad edilmiş torpaqlarımıza Böyük Qayı-
dış hərəkatı erməni işğalçıları tərəfindən 
Qarabağda dağıdılmış kəndlərin və şəhər-
lərin bərpası və yenidən qurulması ilə bə-
rabər, həm də bütövlükdə, müstəqil Azər-
baycanın daha güclü və parlaq gələcəyini 
də aydın şəkildə təsəvvür etməyə imkan 
verir. Böyük Qayıdış hərəkatı Azərbay-
canın dünyaya Zəfər yolu, “Ağıllı kənd”, 
“yaşıl” iqtisadiyyat, “yaşıl” enerji, region-
larda beynəlxalq aeroport və sair kimi yeni 
və fərqli reallıqları təqdim etməsi ilə tarixə 
çevrilir.

Azərbaycan Respublikasının Prezi-
denti İlham Əliyevin təşəbbüsü ilə 2022-
ci ildə Qərbi Azərbaycan İcmasının təsis 
edilməsi və Qərbi Azərbaycanda yaşamış 
azərbaycanlıların tarixi torpaqlarına qayı-
dışı hərəkatı ideyasının genişləndirilməsi 
ölkəmizin tarixinin mühüm dönüş nöqtələ-
rindən biridir. Qərbi Azərbaycan ideyası-
nın genişlənməsi könüllü olaraq Qarabağı 
tərk etmiş erməniləri məkrli məqsədlərlə 
yenidən Ermənistanın işğalından azad 
edilmiş Azərbaycan torpaqlarına qaytar-
mağı təbliğ edilən qüvvələrin haqsız cəhd-
lərinə ölkəmizin ədalətli cavabıdır.

Artıq dünyada Azərbaycan Respub-

likasının dövlət başçısı İlham Əliyev 
Müzəffər Ali Baş Komandan, xalqımız 
isə qalib xalq kimi qəbul olunur. Prezident  
İlham Əliyevin “Türk dünyasının Ali Orde-
ni” ilə təltif olunması dövlət rəhbərimizin 
liderlik istedadının və beynəlxalq nüfuzu-
nun dövlətlər səviyyəsində etiraf olunması 
və yüksək qiymətləndirilməsi deməkdir.

Göründüyü kimi, Azərbaycan Res-
publikası müstəqillik dövründə qarşıya 
qoyulmuş əsas vəzifələri yerinə yetirmiş-
dir. Belə ki, ölkəmizin ən zəruri problemi 
olan Qarabağ problemi Azərbaycan döv-
lətinin qələbəsi ilə həllini tapmışdır. 10 
noyabr 2020-ci il tarixdə erməni işğalçıla-
rı üzərində qazanılmış tarixi Zəfər və 20 
sentyabr 2023-cü ildə keçirilmiş birgün-
lük antiterror tədbirləri ilə ölkəmiz ərazi 
bütövlüyünü və dövlət suverenliyini tam 
təmin etmişdir. Azərbaycan Respublikası-
nın Prezidenti, müzəffər Ali Baş Koman-
dan İlham Əliyevin 8 noyabr 2023-cü ildə 
Xankəndidə qəbul etdiyi möhtəşəm hərbi 
parad ölkəmizin qazandığı böyük tarixi 
Zəfərlərin təntənəsidir. Bütün bu hərbi-si-
yasi uğurlar Azərbaycanda növbədənkənar 
seçkilərin keçirilməsini gündəmə gətir-
mişdir.

Azərbaycan Respublikasında nöbə-
dənkənar prezident seçkilərinin keçirilmə-
si aşağıdakı siyasi-ideoloji və iqtisadi-mə-
dəni zərurətdən doğmuşdur:

1. Məlum olduğu kimi, 10 noyabr 
2020-ci il tarixli Bəyannamədən sonra 
Qarabağda Böyük Qayıdış Hərəkatının 
həyata keçirilməsi nəticəsində artıq bir 
çox yaşayış yerlərində insanlar məskun-
laşdırılmış, məcburi köçkünlər ata-baba 
torpaqlarına qayıtmışlar. Bundan başqa, 
20 sentyabr 2023-cü il tarixdə baş vermiş 
birgünlük antiterror tədbirlərindən sonra 
ölkəmizin tam ərazi bütövlüyünün qaza-
nılması ötən dövr ərzində işğaldan azad 
edilmiş digər ərazilərə də məcburi köç-
künlərin qayıdışına təkan vermişdir. Belə-
liklə, Azərbaycan tarixində ilk dəfə olaraq, 
ölkəmizdə tam ərazi bütövlüyü şəraitində 
seçkilərin keçirilməsi obyektiv reallığa 
çevrilmişdir.

2. Azərbaycan Respublikasının 
müstəqillik dövründə əsas problemlərini 
uğurla həll edib başa çatdırması xalqı-
mız və ölkəmiz üçün yeni bir tarixi döv-
rü meydana çıxarmışdır. Prezident İlham 
Əliyevin Azərbaycan Respublikasına rəh-
bərlik etdiyi 2003–2023-cü illər ölkəmi-

zin müstəqillik tarixinə möhtəşəm tarixi 
nailiyyətlər dövrü kimi daxil olmuşdur. 
Bu mühüm tarixi mərhələdə müstəqil 
Azərbaycan dövləti bütün sahələrdə özü-
nü təsdiq edərək söz sahibinə çevrilmişdir. 
Zaman Azərbaycan üçün yeni üfüqlər aç-
mışdır. Müasir inkişafın doğurduğu, irəli 
sürdüyü çağırışlar 7 fevral 2024-cü ildə 
növbədənkənar Prezident seçkilərini şərt-
ləndirən əsas səbəblərdəndir. Bu baxım-
dan yeni tarixi dövrün yeni üfüqlərinin 
müəyyən edilərək, strategiyasının və tak-
tiki vəzifələrinin məqsədyönlü şəkildə hə-
yata keçirilməsi növbəti Prezident seçkilə-
ri üçün siyasi-ideoloji tələbat yaratmışdır.

. Bundan başqa, Azərbaycanın bey-
nəlxalq aləmdə nüfuzu və mövqeyi güc-
lənmiş, Türk dünyasının formalaşdırılma-
sı və daha da inkişaf etdirilməsində rolu 
artmışdır. Beynəlxalq aləmdə ölkəmizin 
qarşısında duran yeni vəzifələri həyata ke-
çirmək üçün də inteqrasiya proseslərinin 
yeni hədəflərinin müəyyən edilməsinə eh-
tiyac yaratmışdır. 

4. Eyni zamanda, Azərbaycan Res-
publikasının Ermənistanın Qarabağdakı 
işğalçılıq fəaliyyətinə və seperatçılığa son 
qoyması da xarici siyasətdə qonşu döv-
lətlə əlaqələrin qurulması, sülhsevər bir 
siyasətə keçid proseslərinin başlanması 
da Prezident seçkilərinə getmək üçün hə-
min addımların atılmasını tələb etmişdir. 
Doğrudur, Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev II Qarabağ mü-
haribəsi başa çatdıqdan dərhal sonra, yəni 
10 noyabr 2020-ci il tarixindən etibarən 
Ermənistana sülh sazişi bağlamaq üçün ilk 
təkliflə çıxış etmişdir. Lakin Ermənistanın 
daxilindəki revanşist qüvvələrin, erməni 
daşnak diasporunun haqsız və yersiz mü-
daxilələri və təzyiqləri ötən dövr ərzində 
sülh sazişinin imzalanmasına imkan ver-
məmişdir. Sülh sazişi üçün Azərbaycan 
tərəfindən təklif edilmiş müddəalar Ermə-
nistanın məkrli dairələri tərəfindən arzu 
edilən şəkildə dəyərləndirilə bilməmişdir. 
Ona görə də yeni tarixi dövrdə Ermənis-
tanla münasibətlərə yenidən baxılması 
məsələsi daha aktual problem kimi qal-
mışdır.

. Həmçinin 20 sentyabr 2023-cü il 
tarixdən etibarən, yəni Azərbaycan Res-
publikası özünün ərazi bütövlüyünü təmin 
etdikdən sonra ölkəmizin logistika, kom-
munikasiya imkanlarının genişlənməsi də 
yeni nəqliyyat siyasətinin ön mövqeyə 
çıxarılmasına qapı açmışdır. Xüsusən, 10 
noyabr 2020-ci il birgə Azərbaycan – Er-
mənistan və Rusiya Bəyanatında öz əksini 
tapmış Naxçıvan Muxtar Respublikasının 

Azərbaycanın digər regionları ilə əlaqələ-
rinin bərpa olunması və Zəngəzur dəhli-
zinin açılması məsələlərinin həlli nəqliy-
yat-logistika probleminin həm regional 
və həm də beynəlxalq səviyyədə yenidən 
gündəmə gətirilməsini irəli sürmüşdür. 
Həmçinin beynəlxalq birlik üçün cəlbedici 
və əhəmiyyətli olan Orta dəhliz məsələsi 
də problemin həllinə yeni enerji ilə başla-
mağa ehtiyac doğurmuşdur. 

Bütün bunlara görə Azərbaycan Res-
publikasının tarixi Qarabağ Zəfəri və ərazi 
bütövlüyü məsələsinin həll edilməsi nəti-
cəsində ölkəmizdə və regionda yaranmış 
yeni tarixi reallıq növbədənkənar Prezi-
dent seçkiləri üçün bütün zəruri tələbatları 
meydana qoymuşdur.

Bu mənada dövlət başçımızın ölkəmiz-
də növbədənkənar prezident seçkilərinin 
keçirilməsi haqqında qərar qəbul etməsi 
zamanın tələbi kimi meydana çıxmışdır. 
Müzəffər Ali Baş Komandan İlham Əliye-
vin rəhbərliyi ilə qazanılan böyük uğurlar 
və qarşıda duran məsul vəzifələr növbə-
dənkənar prezident seçkilərinin strateji 
mahiyyətini təşkil edir.

Bu, Azərbaycan tarixində müstəqil 
dövlətimizin tam ərazi bütövlüyü şərai-
tində keçirilmiş ilk prezident seçkiləridir. 
Azərbaycanın üçrəngli bayrağının ölkəmi-
zin bütün ərazisində dalğalandığı bir döv-
rdə keçirilmiş prezident seçkiləri dövlət 
müstəqilliyimizin real təntənəsini təcəs-
süm etdirmişdir. Eyni zamanda, 7 fevral 
2024-cü il seçkiləri Azərbaycanda artıq 
başlanmış olan yeni tarixi dövrün başlan-
ğıc seçkiləri kimi də mühüm əhəmiyyətə 
malikdir.

Cənab İlham Əliyev müzəffər Ali Baş 
Komandan olaraq 7 fevral 2024-cü il tarix-
li növbədənkənar seçkilərdə dövlət başçısı 
seçilərək növbəti parlaq qələbəsini qazan-
mışdır. Azərbaycan xalqı Qarabağda tarixi 
Zəfər qazandımış, ərazi bütövlüyümüzü və 

dövlət müstəqilliyimizi tam təmin etməyə 
nail olmuş prezidentinə seçkilərdə birmə-
nalı şəkildə dəstək vermişdir. Müstəqil-
lik tariximizdə ən çox seçici fəallığının 
müşahidə olunduğu 7 fevral 2024-cü 
il tarixli Prezident seçkilərində ölkə üzrə 
seçicilərin 76,43 faizi iştirak etmişdir. 

Növbədənkənar seçkilərdə iştirak edən 
Azərbaycan vətəndaşlarının 92,12 faizi 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
vəzifəsinə seçilmək üçün İlham Əliyevə 
səs vermişdir. Beləliklə, Azərbaycan 
Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev 
xalqımızın mütləq əksəriyyətinin iradəsi 
ilə beşinci dəfə Prezident vəzifəsinə seçil-
mək haqqı qazanmışdır. Prezident seçkilə-
rində qazanılmış 92,12 faizlik qələbə yeni 
tarixi epoxada dünya seçki təcrübəsində 
əldə olunmuş rekord göstəricidir. 

Beləliklə, 7 fevral 2024-cü il seçkilə-
rində Prezident İlham Əliyev Azərbaycan 
xalqının tam dəstəyini qazanmış, etibarlı 
mandatını əldə etmişdir. Bu, Azərbaycan 
xalqının özünün qüdrətli liderinə bəslədiyi 
sarsılmaz inamın, ümumxalq məhəbbəti-
nin və yüksək etimadının parlaq təntənə-
sidir. Bu, xalq – dövlət həmrəyliyi və 
birliyinə möhtəşəm və parlaq nümunədir. 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, 
müzəffər Ali Baş Komandanı, İlham Əli-
yev qalib xalqın qalib lideridir. Prezident 
İlham Əliyev yeni tarixi epoxada böyük 
beynəlxalq nüfuza malik olan və xalqının 
tam dəstəyini qazanmış dünya liderlərin-
dən biridir.

Növbədənkənar seçkilərdə Prezident 
İlham Əliyevin qələsbəsində, onun zəngin 
dövlətçilik təcrübəsi, sərkərdəlik məharəti 
ilə yanaşı, bütöv və parlaq şəxsiyyəti də 
mühüm rol oynamışdır. Prezident İlham 
Əliyevin rəsmi şəkildə bəyan etdiyi “sö-
zümüz imzamızdır” devizi, onun “mən in-
diyə qədər verdiyim bütün vədləri yerinə 
yetirmişəm” sözlərindəki gerçəklik Azər-
baycan xalqının qəlbində Prezident İlham 
Əliyevin bütöv şəxsiyyət kimi də parlaq 
obrazını canlandırmışdır. Dövlət başçımı-
zın “Mən nəyi, nə vaxt və necə edəcəyəmi 
yaxşı bilirəm” – sözlərinin də obyektiv 
reallıq olduğunu Azərbaycan xalqı II Qa-
rabağ – Vətən müharibəsində və sonra-
kı hərbi-siyasi proseslərdə əyani şəkildə 
görmüşdür. Bütün bunlar İlham Əliyevin 
simasında özünəməxsus xarizmalı bir şəx-
siyyətin bütövlüyünün əməli ifadəsidir. 
Prezident İlham Əliyev qətiyyətli dövlət 
xadimi, qüdrətli sərkərdə, sınanmış lider 
və bütöv şəxsiyyət kimi dünyada qəbul 
olunur.

İsa HƏBİBBƏ İ,
Azərbaycan Milli Elmlər Akademiyasının prezidenti, akademik

iyasi varislikdən 
iyasi liderliyə

övbədənkənar seçki zərurəti və növbəti tarixi zə ərlər
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Qərbə istiqamət İrəvana nə vəd edir
rmənistan strateji vakuuma düşə bilər

Cənubi Qafqazın geosiyasi arxitekturasında özünün mövqeyini gücləndir-
məyə çalışan Ermənistan yeni partnyorlar axtarışındadır. lkəsinin təhlükə-
sizliyinin təmin edilməsində Rusiyanın əzəli mövqeyinin zəi ədiyini görən 
Hayastan rəhbərliyi son vaxtlar  daha çox Qərbi Avropa ölkələrinə, AB  və 
Hindistana meyillənməkdə israrlı görünür. ahaq deyil ki, ransa və Hindis-
tan hazırda Ermənistanın ən böyük silah tədarükçüləri hesab edilirlər. Amma 
bu hələ İrəvanın Moskvadan tam qopmasını söyləməyə əsas vermir.

Bu gün dünyada və xüsusən də Cənubi 
Qafqaz regionunda baş verən yeni geosiya-
si reallıqlar erməni hakim elitası qarşısında 
bu ölkənin xarici siyasətinin şaxələndiril-
məsi problemini qoyub. Bu, ilk növbədə 
Ermənistanın milli təhlükəsizliyi ilə bağlı-
dır. Çünki 2020-ci ildə Azərbaycan 44 gün-
lük müharibədə Ermənistanı məğlub edib 
öz ərazilərindən çıxarandan və  2023-cü 
ildə antiterror əməliyyatı nəticəsində ərazi 
bütövlüyünü tam bərpa edəndən sonra İrə-
van üçün təhlükəsizlik məsələsi daha bö-
yük aktuallıq  kəsb etməyə başladı. 

Hazırda Ermənistanda yeni milli təh-
lükəsizlik strategiyası hazırlanır ki, onun 
əsas məqsədi bu sahədə digər ölkələrlə 
tərəfdaşlıq əlaqələrini genişləndirməkdir. 
Rusiya Hayastan üçün əsas müttəfiq və 
milli təhlükəsizliyin yeganə təminatçısı 
statusunu itirsə də, digər dövlətlərlə bəra-
bər tərəfdaş kimi qalır. N.Paşinyanın qeyd 
etdiyi kimi, “əvvəllər müdafiə sektorunda 
münasibətlərimizin 9 -97 faizi Rusiya ilə 
idi, indi isə bu, həm obyektiv, həm də sub-
yektiv səbəblərdən mümkün deyil”.

Son hadisələr göstərir ki, Ermənistan 
daha çox Azərbaycanla sülh müqaviləsini 
müxtəlif bəhanələrlə uzadaraq, revanşizmə 
hazırlaşır və Cənubi Qafqazda yeni müha-
ribəni alovlandırıb güc nümayiş etdirmək 
niyyətindədir. Qərbin və xüsusilə ABŞ və 
Fransanın dəstəyindən, hətta dövlət səviy-
yəsində silahlı və maliyyə yardımlarından 
ruhlanan Ermənistan rəhbərliyi bunu açıq 
etiraf etməsə də, istiqamət götürdüyü yo-
lun sonunda  yeni dağıdıcı müharibəyə rə-
vac verir.  

Ermənistan XİN rəhbəri A.Mirzoyan 
hazırda ölkənin əsas tərəfdaşlarının Avro-
pa İttifaqı Aİ  və ABŞ olduğunu gizlətmir. 
“Baş diplomat” bununla bərabər xarici si-
yasətdə hər hansı “dönüş”dən söhbət get-
mədiyini, sadəcə olaraq İrəvanın ölkənin 
təhlükəsizliyini və inkişafını təmin etməyə 
çalışdığını və Qərbdə yaxşı tərəfdaşları” 
olduğunu deyir. 

Qərbin bu “yaxşı tərəfdaşlar”ından ən 

yaxını isə erməni diasporunun böyük nü-
fuza malik olduğu Fransadır. “Xoruzlar 
ölkəsi”nin Ermənistana ən çox silah təda-
rük edən  Aİ dövləti olması da təəccüblü 
deyil. 2023-cü ildə iki ölkə arasında silah 
tədarükü və hərbi yardım haqqında saziş 
bağlanıb. Bura həm təmənnasız yardım, 
həm də uzunmüddətli kommersiya müqa-
vilələri daxildir.

Fransadan başqa Ermənistanın Böyük 
Britaniya, Yunanıstan və Kiprlə də müda-
fiə sahəsində əməkdaşlıq proqramları var. 
Ermənistan rəhbərliyi ABŞ-nin hərbi-tex-
niki yardımına da ümid bəsləyir, lakin bu-
rada işlər hələ ki, bu cür qarşılıqlı fəaliy-
yətin mümkünlüyünü müzakirə etməkdən 
uzağa getmir.

Bununla belə, reallıqda Ermənista-
nın əsas silah tədarükçüləri qeyri-Avropa 
ölkələridir. Hazırda Hindistan Ermənistana 
silah satışında 1-ci yerdədir. 2023-cü ilin 
sentyabrında iki ölkə arasında 2 4 mil-
yon dollar dəyərində silah tədarükü üçün 
müqavilə bağlanıb. 

Regionda sülhün və sabitliyin bərqə-
rar olmasında hamıdan çox maraqlı 
olan Azərbaycan dövləti Ermənistanın 
silahlanma ilə bağlı planlarından nara-
hat olmaya bilməz. Bunun üçün konkret 
faktlar da var   Əgər  2022-ci ildə İrəvan 
müdafiəyə 00-800 milyon dollar xərc-
ləyibsə, 2024-cü ildə bu ayırmalar 1,4 
milyard dollara çatıb.  Beləliklə, son 2 
ildə Ermənistanın hərbi büdcəsi iki dəfə 
artıb. 

Ermənistan rəhbərliyi çoxvektorlu xa-
rici siyasət yeritməklə, öz təhlükəsizliyini 
daha effektiv təmin etməkdə israr etsə də, 
ekspertlərin fikrincə, İrəvan hazırkı siyasi 
reallıqları nəzərə almaqdan uzaqdır. Onun 
yeni tərəfdaşları bir sıra obyektiv səbəblərə 
görə, çətin ki, bu ölkənin təhlükəsizliyinin 
Rusiyadan daha etibarlı təminatçısı ola bil-
sinlər. Azərbaycanla münaqişənin daha da 
gərginləşəcəyi təqdirdə  Qərbin Ermənista-
nı müdafiə etmək üçün öz silahlı qüvvələ-
rini göndərməyə hazır olduğunu təsəvvür 

etmək real görünmür. 
Oktyabrın 7-də  Nikol Paşinyanın 

MDB-nin zirvə görüşünə gəlişindən sonra 
İrəvanın bu təşkilatda birləşən postsovet 
ölkələri ilə regionun və bütövlükdə Avra-
siyanın təhlükəsizlik məsələlərində həm-
rəy olub-olmayacağına aydınlıq gəlməli 
idi. Amma baş nazirin Putinlə təkbətək 
görüşməsinə baxmayaraq, nə Avrasiyanın 
təhlükəsizliyinin təmin edilməsinə dair 
sənədi, nə də “Beynəlxalq münasibətlərdə 
birtərəfli məhdudlaşdırıcı tədbirlərin tət-
biqinin yolverilməzliyi haqqında” sazişi 
imzaladı. Bu, bir daha rəsmi İrəvanın Qər-
bə, xüsusilə ABŞ-yə istiqamətinin dəyiş-
məyəcəyini göstərdi. 

Beynəlxalq Məsələlər üzrə Rusiya 
urasının rəhbəri Andrey ortunov 

Paşinyanın MDB dövlət başçılarının Mos-
kva  zirvə görüşündə iştirakını və Rusiya 
Prezidenti Vladimir Putinlə görüşünü şərh 
edərkən deyib: “Ölkənin Ermənistanın  
davamlı və qəti şəkildə  Qərbə yön alması 
aydın görünür. Bunu respublikanın baş na-
ziri özü deyir. Biz görürük ki, Ermənistan 
getdikcə Aİ-dəki tərəfdaşlarından dəstək 
almağa meyillidir. Bundan əlavə, İrəvan 
ABŞ-ni əsas tərəfdaş hesab edir”. 

Lakin ekspertın də vurğuladığı kimi, Er-
mənistan baş nazirinin Moskvaya gəlməsi 
İrəvanın ən azı hələlik Rusiya ilə körpüləri 
tamamilə yandırmağa hazır olmadığını nü-
mayiş etdirir. Çünki “Qərb tərəfdaşlarının 
İrəvan üçün artan əhəmiyyətinə baxmaya-
raq, Ermənistan keçmiş postsovet məka-
nı ilə də sıx bağlıdır və bu əlaqələri kəsib, 
başqa istiqamətə yönləndirmək o qədər də 
asan deyil. Paşinyan bunu çox gözəl anlayır. 
O, Rusiya və AİƏT ilə iqtisadi əməkdaşlığın 
yüksək səviyyədə olmasında maraqlıdır. Pa-
şinyan həmçinin Rusiyadakı böyük erməni 
diasporunun varlığını da yaxşı anlayır. Bu, 
Ermənistanı postsovet məkanına bağlayan 
əsas amillərdəndir”.

Son dövrlərə qədər qatı ermənipərəst 
mövqeyi ilə seçilən Rusiya Dövlət Duma-
sının MDB işləri üzrə komitəsinin sədr 
müavini, deputat onstantin atulin də 
Ermənistanın indiki rəhbərliyinin Moskva 
sammitindəki hiyləgər mövqeyini bütün 
çılpaqlığı ilə şərh edir: “Hakimiyyətdə Er-
mənistanda  açıq-aşkar qərbyönlü hökumət 
var və məncə, onlar ölkələrinin MDB və 
KTMT-yə üzvlüyünü yalnız taktiki sə-
bəblərə görə saxlayırlar. Bu hakimiyyət, 
təbii ki, Rusiya və MDB-dən qopmağın 

çox böyük iqtisadi itkilərə səbəb olacağını 
anlamaya bilməz. Ona görə də Paşinyan 
hökuməti  siyasətində isveç stolu  prinsi-
pini həyata keçirməyə çalışır: iqtisadiyyat-
da Rusiya ilə iqtisadi əlaqələrdən yarar-
lanmaqda davam edir, siyasi və müdafiə 
məsələlərində isə Qərbə diqqət yetirir. Bu 
yerdə sual Ermənistana yox, bizə veril-
məlidir: Biz bu yanaşma ilə razılaşırıq, ya 
yox? Şəxsən mən hesab edirəm ki, bununla 
razılaşmamalıyıq. Mənə elə gəlir ki, Ermə-
nistan hökumətinin və şəxsən ölkənin baş 
nazirinin fəaliyyəti kifayət qədər inandırıcı 
şəkildə sübut edir ki, onunla münasibətlər 
qurmaq və ona etibar etmək olmaz”.

Rusiyalı politoloq, beynəlxalq eks-
pert Aleksey Martınov da Paşinyanın 
eyni vaxtda iki dövlətin qucağında otur-
mağa səy göstərdiyini açıq söyləyir: “Nə 
olsun ki, Paşinyan gəldi, niyə də gəlməsin? 
Təbii ki, o, özünü yumşaq desək, yaxşı 
aparmır, Rusiya ilə Qərb arasında manevr 
edir, axınlar arasından keçib hansısa “xe-
yir”dən maksimum yararlanmağa çalışır. 
Gördüyümüz kimi, Ermənistan bu gün nə 
Rusiyanı, nə də Rusiya Federasiyası ilə in-
teqrasiya layihələrini rədd edə bilməz. Qər-
bin müxtəlif strukturlarındakı yeni dostları 
Paşinyanı nə qədər bu cür hərəkətlərə sövq 
etsələr də, o buna getməyəcək. Ermənis-
tan MDB-nin tamhüquqlu üzvüdür və bu 
təşkilatda iştirakın təmin etdiyi bütün üs-
tünlüklərdən fəal şəkildə istifadə edir. Er-
mənistanda ÜDM-nin artımı ona görə baş 
verib ki, Qərb bazarları ilə işləyən bir çox 
Rusiya şirkətləri əsasən MDB, daha son-
ra AİƏT ilə müqavilələr çərçivəsində  öz 
ofislərini İrəvana köçürüblər. Orada vergi 
ödəyirlər. Ermənistanın ÜDM-də belə bir 
sıçrayışını təmin ediblər”.

Bütün bunlara baxmayaraq, Ermənis-

tanın Qərbə doğru yürüşü davam edəcək, 
amma bu, çox uzunmüddətli prosesdir. Bu 
gedişin son nəticədə nəyə gətirib çıxara-
cağı  barədə danışmaq hələ tezdir. Çünki 
faktiki olaraq Qərb Ermənistan qarşısında 
və xüsusən də onun təhlükəsizliyi sahəsin-
də ciddi öhdəliklər götürməyə hazır deyil. 
İrəvan açıq şəkildə Avrasiya təhlükəsizliyi 
ideyasından imtina edə bilər, lakin bu, o 
demək deyil ki, Ermənistan dərhal adekvat 
əvəzləyici tapacaq.

ABŞ-yə gəldikdə isə, Qərbi yönlən-
dirən bu ölkə, hələlik, onun üçün strate-
ji əhəmiyyət kəsb edən Ukraynaya belə 
tam təhlükəsizlik zəmanəti verməyə hazır 
deyil. Kiyevə maliyyə və hərbi dəstəyin 
həcmi İrəvana verilən dəstəkdən xeyli çox-
dur. Birləşmiş Ştatlar və Aİ tərəfindən Er-
mənistana maraq qalacaq, bu ölkəyə, hər-
bi-texniki sahədə yardım da göstəriləcək. 

Hətta Ermənistan artıq bir sıra Qərb si-
lah sistemlərini alıb. Amma bunlar  Ermə-
nistanın yaxın gələcəkdə Qərbin təhlükə-
sizlik sisteminə inteqrasiyası demək deyil. 
Ermənistanın Qərb üçün bütün əhəmiyyə-
tinə baxmayaraq, o, strateji prioritet ölkə 
deyil. Ermənistanı ABŞ üçün əhəmiyyətini 
nəinki Ukrayna, heç İsraillə də müqayisə 
etmək olmaz. Ermənistanın yaxın pers-
pektivdə Aİ-yə üzv olacağını gözləmək 
də sadəlöhvlük olardı. Ona görə də Ermə-
nistanın milli təhlükəsizliyi və Qərblə sıx 
əməkdaşlığının təmin edilməsi yaxın gələ-
cəkdə həll edilə bilməz. Bəli, Ermənistan 
son nəticədə strateji vakuuma düşə bilər 
ki, onun təhlükəsizliyinə həqiqətən təmi-
nat verə biləcək tərəfdaşlar tapmaq çətin 
olacaq.

İ  RÜSTƏMOV   
 

əvvəli 1-ci səhifədə

Ümumiyyətlə, haylar digər məsələlər-
də də hər zaman xristian dünyasının kömə-
yinə bel bağlayıblar. Onlar tez-tez belə bir 
fikir irəli sürürlər ki, Ermənistan dünyada 
xristianlığı dövlət dini kimi qəbul edən ilk 
ölkə olub. Guya, bu, xristianlığın yaranma-
sından üç əsr sonra – 301-ci ildə baş verib. 
Qeyd edirlər ki, xristianlıq erməni xalqının 
formalaşmasında 1700 ildən çoxdur son 
dərəcə mühüm, hətta fövqəladə rol oyna-
yıb. Din erməni kimliyinin ayrılmaz tərkib 
hissəsi olub və tarixin gedişatını dəyişib 
? . 2011-ci ildə keçirilmiş siyahıyaalma-

nın nəticəsinə görə, hayların əksəriyyəti – 
təxminən 94 faizi erməni apostol kilsəsinə 
mənsub xristianlardır. Ölkədəki məktəblər-
də erməni apostol kilsəsinin əsas inancları 
tədris olunur. Ermənistanın hazırkı konsti-
tusiyasının birinci fəslinin 18-ci maddəsin-
də deyilir: “Ermənistan Respublikası er-
məni apostol müqəddəs kilsəsinin erməni 
xalqının mənəvi həyatında, milli mədəniy-
yətinin gələcək inkişafında və milli kimli-
yinin qorunub saxlanılmasında milli kilsə 
kimi müstəsna missiyasını tanıyır”.

Azərbaycan isə hər zaman belə yanaş-
maların əleyhinə çıxıb. Bizim mövqeyimiz 
hər zaman bundan ibarət olub ki, Ermə-
nistan əvvəlcə Azərbaycan ərazisində et-
nik separatçılığı qızışdırıb, sonra isə digər 
torpaqlarımızı ələ keçirmək üçün işğalçı 
müharibəyə başlayıb. Biz münaqişəyə dini 
çalarlar verilməsinin qəti əleyhinə çıxmı-
şıq. Müqəddəs Qriqori kilsəsi içindəki 
kitablarla birlikdə Bakının mərkəzində – 
Nizami küçəsi 8 ünvanında qorunub sax-
lanılmaqdadır.

Görünən odur ki, Ermənistan 2020-ci 
ildə İkinci Qarabağ müharibəsi və 2023-cü 
ildə antiterror tədbirləri nəticəsində sar-
sıdıcı məğlubiyyətə uğramasına baxma-
yaraq, təxribatçı əməllərindən, onu bu 
vəziyyətə salan oyunlardan əl çəkmək 
istəmir. Bugünlərdə Ermənistan ərazi-
sində – Azərbaycanla sərhəddə üzərində 
“səlibçi xaçı”nın əks olunduğu dövlət bay-
rağı qaldırılmasını başqa cür izah etmək 
mümkün deyil. Əldə edilmiş görüntülərdə 
Ermənistanın dövlət sərhədində qaldırdığı 
bayraqların üzərində “səlibçi xaçı” aydın 
görünür. Məlumdur ki, Ermənistanın döv-
lət bayrağının üzərində xaç təsviri yoxdur. 
Belə görünür ki, Ermənistan Azərbaycana 
qarşı səlibçi niyyətini ifadə etmək üçün 
dövlət bayrağı üzərində dəyişiklik etmək 
qərarına gəlib. Səlib yürüşlərinin simvolu 
olan xaç elementini bayrağı üzərinə əlavə 
edib Azərbaycanla sərhəddə qaldıran Er-

mənistanın nə məqsədlər güddüyü bundan 
aydın görünür.

“Atlas” Araşdırmalar Mərkəzi-
nin rəhbəri, politoloq Elxan ahinoğlu 
 XQ-yə açıqlamasında bildirdi ki, E r -

mənistan tərəfinin Azərbaycanla sərhəd-
də üzərində “səlibçi xaçı”nın əks olun-
duğu dövlət bayrağı qaldırmasının heç 
bir məntiqi izahı yoxdur. Onun sözlərinə 
görə, özünə hörmət edən heç bir dövlət 
bayrağının bu şəkildə aşağılanmasına im-
kan verməzdi. Əgər kimsə bu bayrağı öz 
təşəbbüsü ilə asıbsa, o, təcili şəkildə yerə 
endirilməli və əvəzində normativ tələb-
lərə uyğun dövlət bayrağı qaldırılmalıdır. 
Amma bunu da etmirlər. Deməli, bu, dü-
şünülmüş hərəkətdir: “Onlar bayraqlarının 
aşağılanması hesabına kimlərəsə ismarıc 
göndərmək istəyirlər. Yəqin ki, beynəlxalq 
aləmə, xüsusilə Qərb ölkələrinə də ismarıc 
göndərirlər ki, Ermənistan xristian ölkəsi-
dir və ona dəstək lazımdır. Bayraqdakı xa-
çın başqa izahını qəbul etmək mənim üçün 
də çətindir”.

E.Şahinoğlu dedi ki, işğal dövründə 
Qarabağ ərazisində də nəhəng xaç quraş-
dırmışdılar. Əslində, bu da Ermənistanın 
və separatçıların Fransa və ABŞ-dəki er-
məni lobbisinə, erməniləri dəstəkləyən 

qruplara bir ismarıcı idi ki, baxın, bu ərazi-
ni biz tutmuşuq, amma bura bütün xristian 
dünyasına məxsus torpaqlardır. Deyirdilər 
ki, indi siz öz missiyanızı yerinə yetirməli, 
bizi müdafiə etməli, Azərbaycanın bu əra-
ziləri yenidən öz nəzarəti altına almasına 
imkan verməməlisiniz: “Amma o xaçın da 
separatçılara heç bir faydası olmadı. Düz-
dür, hazırda Fransa və ABŞ-dəki siyasi 
qrupların bir hissəsi Azərbaycana təzyiqi 
artırmağa çalışırlar. Lakin bunun elə bir 
effekti olmayacaq. Özlərinə ziyan vurur-
lar. Çünki Fransa və ABŞ Azərbaycanla 
münasibətləri gərginləşdirərək, yəni, tək-
cə Ermənistan vasitəsilə Cənubi Qafqazda 
maraqlarını qoruya bilməyəcəklər”.

Ekspert əlavə etdi ki, dövlət bayrağı 
üzərində xaçların təsvir edilməsi, xaçkar 
deyilən işarələrin harada gəldi qoyulması 
onların köhnə şakəridir. Xristian dövlət-
lərindən dəstək almaq məqsədilə aparılan 
siyasətdir. Əslində, bunun heç bir nəticə-
si olmayacaq. Çünki Azərbaycan ərazi 
bütövlüyünü, dövlət suverenliyini təmin 
edib, şərti sərhəddəki strateji yüksəklikləri 
də nəzarətə götürüb. Dövlət bayrağı üzə-
rinə xaç təsviri çəkənlər, xaçları ora yerləş-
dirənlər ölkəmizin planlarını əngəlləmək 
imkanına malik deyillər.

Beynəlxalq Münasibətlərin Təhlili 
Mərkəzi İdarə Heyətinin rəhbəri ərid 

əfiyev isə bildirdi ki, ilk növbədə yayı-

lan məlumat dəqiqliklə yoxlanılmalıdır. 
Ola bilər ki, sərhədin müəyyən yerində 
kimsə təşəbbüs göstərərək belə bir bayraq 
qaldırıb. Yox, əgər bunu bütün sərhədboyu 
ediblərsə, o zaman buna müvafiq reaksiya 
vermək olar: “Amma ümumən söhbət on-
dan gedir ki, ermənilər həmişə Avropada-
kı, Qərbdəki radikal xristian qüvvələri öz 
tərəflərinə cəlb etməyə çalışıblar. Sərhəddə 
ucaldılan bayraqda xaç işarəsinin təsvir 
olunmasında da bunun müəyyən element-
ləri var. Bir bayrağın qaldırılması müəyyən 
suallar doğurur. Əgər bu hal bütün sərhəd-
boyu yaşanırsa, o zaman təbii ki, reaksiya 
verilməlidir”.

Sərhədlə bağlı son vaxtlar diqqəti cəlb 

edən məsələlərdən biri də Avropa İttifaqı-
nın Azərbaycanla şərti sərhəddə yerləşdi-
rilmiş və kəşfiyyat materialları toplamaq-
la məşğul olan “müşahidəçiləri”nin son 
vaxtlar aktivləşmələri ilə bağlıdır. Bundan 
əvvəl media resurslarında dövlət sərhədi 
yaxınlığına gələn 8 nəfər Aİ missiyasının 
üzvü və erməni hərbçilərin müşahidə ci-
hazları ilə Azərbaycan ərazilərini müşa-
hidə etməsi əks olunan kadrları yayılmış-
dı. Bir çoxları bunu Aİ və Ermənistanın 
Azərbaycana qarşı təxribat hazırlığı kimi 
qiymətləndirmişdi. Bununla bağlı yayılan 
yeni məlumat və görüntülər narahatlığın 
əsassız olmadığını deməyə imkan verir. 
Aydın olur ki, oktyabrın 8-də saat 13:10 
radələrində “müşahidəçilər” Aİ-yə məx-
sus 2 ədəd “Toyota” markalı avtomobildə 
Ermənistan ordusu hərbçilərinin müşayiəti 
ilə Gorus rayonunun Kornidzor kəndi əra-
zisindəki yolun üzərində yerləşiblər. Ermə-
nistana məxsus 1 ədəd “Niva” və 1 ədəd 
“UAZ Patriot” markalı minik avtomobili 
ilə əraziyə gələn 4 “müşahidəçi” və 4 er-
məni hərbçinin müvafiq cihazlarla Azər-
baycan ərazilərini müşahidə etməsi qeydə 
alınıb. Müşahidə keçmiş “Laçın dəhlizi” 
istiqamətinə doğru aparılıb.

Bu aktivləşmə bir daha göstərir ki, 
təxribat ehtimalı əsassız deyil. Aİ “müşa-
hidəçilərinin” erməni hərbçilərlə birgə sər-
həd “reydlərini” Ermənistanda revanşist 
qüvvələrin aktivləşməsi, ölkənin silahlan-
dırılması, danışıqlarda daha qeyri-konst-
ruktiv mövqe tutması kimi dəyərləndirmək 
olar. Aİ bununla bir daha nümayiş etdirir 
ki, Azərbaycan və Ermənistan arasında 
davamlı sülhün əldə olunmasında maraq-
lı deyil. Əksinə, Ermənistanı revanşizmə 
həvəsləndirir, Azərbaycanla sülh danı-
şıqlarından çəkilməyə sövq edir. Bütün 
bunlar isə Rusiya sərhədçilərinin 202 -ci 
il yanvarın 1-dən Ermənistan–İran sərhəd 
nəzarət buraxılış məntəqəsində xidmətini 
dayandırmaları ilə bağlı ölkənin baş naziri 
Nikol Paşinyanla Rusiya Prezidenti Vla-
dimir Putin arasında əldə edilən razılıqla 
eyni günlərə təsadüf edir. Həmçinin, mə-
lum olduğu kimi 202 -ci il yanvarın 1-dən 
Ermənistan–İran və Ermənistan–Türkiyə 
dövlət sərhədlərinin mühafizəsində Ermə-
nistan milli təhlükəsizlik xidmətinin sər-
həd qoşunları da iştirak edəcəklər.

Rusiyalı hərbi ekspert Aleksey 
Xlopotovun fikrincə, İrəvan Rusiyanı 
tədricən Ermənistandan sıxışdırır, sis-
temli şəkildə Moskvadan uzaqlaşma si-
yasəti aparır: “Bu tendensiyaların arxasın-
da Fransanın dəstəyinin olduğu açıq-aydın 
görünür. İndi Rusiyanın buna müqavimət 
göstərmək üçün praktiki olaraq heç bir 
resursu yoxdur – nə siyasi, nə də inziba-

ti. 102-ci Rusiya bazasına gəlincə, hesab 
edirəm ki, o, hələlik, yəni, ən azı İrəvan-
la Moskva arasında müqavilədə göstə-
rilən müddətin sonuna qədər Ermənis-
tanda qalacaq. Fors-major halları istisna 
etmək mümkün olmasa da, Ermənistanda 
anti-Rusiya əhval-ruhiyyəsi güclənərsə, 
müqavilənin denonsasiyası beynəlxalq 
müqaviləni imzalayan dövlətlərdən birinin 
digərinə müqavilənin qüvvəsinin birtərəfli 
qaydada dayandırılması haqqında bəyanat 
verməsi–S.H  mümkündür. Ümumiyyətlə, 
Moskva danışıqlarının gündəliyinə baxsaq 
görərik ki, Rusiya sübutları qəbul edir və 
Ermənistanda mövcudluğunun dərəcəsi-
ni azaltmağa hazırdır. Sadəcə olaraq, indi 
Rusiya Ukraynada müharibəyə həddindən 
artıq çox cəlb olunub, hər bir avtomatın və 
əsgərin önəmi böyükdür”.

A.Xlopotovun sözlərinə görə, Rusiya 
hərbçilərinin Ermənistan–İran sərhədini 
tərk etməsi Azərbaycanı birbaşa təhdid et-
mir. Əksinə, Ermənistan ərazisinin, hətta, 
demilitarizasiyası həyata keçirilir. Axı rus 
qoşunları gedir və onları əvəz edəcək qüv-
və hələ peyda olmayıb: “Mən düşünmürəm 
ki, Ermənistan ərazisinə hər hansı böyük 
Qərb silahlı qüvvələri gətiriləcək. Ən yax-
şı halda, hansısa məhdud kontingent, xü-
susi əməliyyatlar üçün hansasa qüvvələr, 
xüsusi təyinatlılar, Aİ-nin yeni müşahidə 
missiyaları ola bilər. Başqa heç nə. Üstəlik, 
söhbət heç bir ağır texnikadan getmir. Uk-
raynadakı müharibə Aropanın da əl-qolunu 
bağlayır və onun seçimi məhduddur”.

Hərbi ekspert onu da bildirib ki, bu 
arada Ermənistanın son vaxtlar xaricdən 
zenit-raket kompleksləri alması İrəvanın 
Rusiya qoşunları ilə yanaşı, onun silahla-
rını da əvəz etməyə hazırlaşdığını göstərir. 
Bəlkə də indi bu prosesə hazırlıq belə ge-
dir: “Məsələn, Ermənistan ərazisini əhatə 
edən eyni S-300 diviziyaları bəzi oxşar si-
lahlarla əvəz edilməli olacaq. Yeri gəlmiş-
kən, sərhəddəki erməni təxribatları heç bir 
halda bu proseslə bağlı deyil. Onlardan heç 
kim sığortalanmayıb, baş verib və vaxtaşırı 
yenidən baş verə bilər. Zənnimcə, Bakıda 
bunu yaxşı başa düşürlər. Çünki biz Ru-
siya sülhməramlıları Qarabağda olduqları 
vaxt baş verən erməni təxribatlarını yaxşı 
xatırlayırıq”.

Sə və  HƏMİ   
XQ

Deyəsən, İrəvan “səlib yürüşü”nə hazırlaşır
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açının MDB-nin  
mədəniyyət paytaxtı anlamı

 MƏQA Ə

Tarixdə həqiqət və sevgi həmişə 
qalib gəlmişdir. Bunu daim  yadda 
saxlayın.

Mahatma QA Dİ

ərqi əngəzurun  
açın qalası

Laçının Azərbaycanın Şərqi Zəngə-
zur iqtisadi rayonunun şəhəri kimi təqdim 
edilməsinin siyasi mənası böyükdür. Bu-
rada ilk məqam bütövlükdə Zəngəzurun 
coğrafi məkan və bölgə kimi uzun müd-
dət rəsmi dairələrdə adının hallandırılma-
ması ilə əlaqəlidir. Çar Rusiyası və sonra 
Sovet İttifaqı bu adı, ümumiyyətlə, rəsmi 
ünsiyyətdən çıxarmışdılar. Orada yaşayan 
aborigen türklərə qarşı hansı amansızlıqlar 
həyata keçirildiyi haqqında kifayət qədər 
yazılımışdır və indən belə də yazılacaq. 
Məsələ  bundan ibarətdir ki, 100  ildən çox 
müddətdə azərbaycanlılar öz doğma yurd-
larından olan Zəngəzura rəsmi səviyyədə 
“Zəngəzur” deyə bilmirdilər. Üstəlik, ora-
dan erməni terroru ilə deportasiya olunmuş 
çox sayda azərbaycanlı öz haqlarını tələb 
edə bilməmişlər. Ümumiyyətlə, belə bir 
deportasiya prosesinin olduğunu dilə gətir-
mək istəmirdilər. 

Azərbaycan müstəqilliyini əldə edən-
dən sonra da Ermənistan və havadarları 
çox çalışdılar ki, Zəngəzur “Sünik” kimi 
hüquqi aspektdə qəbul edilsin. Üstəlik, 
Şərqi Zəngəzuru da işğal etdilər. Belə-
liklə, məsələ yalnız “Zəngəzur” sözündə  
deyildi – əsas olanı bu tarixi Azərbaycan 
bölgəsini siyasi, hərbi və geosiyasi işğal 
etməkdən ibarət idi. Bundan başqa, son 
illərə qədər “Şərqi Zəngəzur”, “Qərbi 
Zəngəzur” kimi ifadələrlə çox insan tanış 
deyildi məhdud dairədə araşdırmaçılar və 
siyasətçilərdən başqa .

Məsələnin beynəlxalq miqyasda indi 
də çox aktual bir aspektini vurğulamaq la-
zımdır. Biz Zəngəzur dəhlizi məsələsi ilə 
bağlı baş verən geosiyasi prosesləri nəzər-
də tuturuq. Məlumdur ki, bu layihənin hə-
yata keçməsinə əngəl olan qüvvələr vardır. 
Onlar Ermənistan, İran və Qərb dövlətləri-
dir. Həmin qüvvələrin hər biri bu layihəyə 
mane olmağa çalışırlar. Son zamanlar ABŞ 
Zəngəzura hətta hərbi kontingent yerləş-
dirməyə başlamışdır. Bu addım da dolayısı 
ilə Azərbaycanın Zəngəzura hər hansı ta-
rixi, siyasi və geosiyasi iddiasının olmasını 
qəbul etmədikləri anlamına gəlir. Bunun 
əksinə, MDB-nin rəsmi sənədində “Azər-
baycanın Şərqi Zəngəzur bölgəsi” ifadəsi 
keçirsə, onun Azərbaycana aidiyyatı qəbul 
edilir. Əlbəttə, bu, Azərbaycan rəhbərliyi-
nin böyük siyasi-diplomatik uğurlarından 
biri kimi qarşılanmalıdır. 

İndi rəsmi sənədlərdə vurğulanır ki, 
Zəngəzurun Azərbaycana tarixi, coğrafi 
və geosiyasi aidiyyatı vardır. Hətta qəbul 
edilir ki, bu bölgənin Şərq hissəsi, yəni 
Şərqi Zəngəzur Azərbaycan Ordusu tərə-
findən işğaldan azad edilmişdir. Deməli, 
Qərbi Zəngəzurla bağlı da nə vaxtsa, oxşar 
hadisə baş verə bilər. Onun hüquqi əsas-
larının bir aspekti MDB-nin qəbul etdiyi 
vurğuladığımız sənədlə bağlıdır. 

MDB-nin rəsmi sənədləri 
və əngəzur dəhlizi

Eyni zamanda, MDB faktiki olaraq bir 
təşkilat kimi Zəngəzur dəhlizinin açılma-
sına yaşıl işıq yandırmış olur. İndiyə qədər 
Zəngəzur məsələsinə MDB-nin təşkilat 
olaraq münasibəti açıq ifadə olunmamış-
dı. Son Moskva sammiti göstərdi ki, artıq 
MDB təşkilat səviyyəində Azərbaycanın 
Zəngəzur dəhlizi açmaq məsələsini dəstək-
ləyir. Laçının Şərqi Zəngəzur bölgəsinin 
bir şəhəri kimi MDB-nin mədəniyyət pay-
taxtı seçilməsi onun ilk müjdələrindən biri-
dir. Prezident İlham Əliyev ifadə etdiyi fi-

kirlərdə bu məqamı məharətlə beynəlxalq 
hüquq normaları çərçivəsində ifadə etmiş-
dir.  

Bu mövzuda Prezidentin siyasi və 
hüquqi məntiqi ilə arqumentləşdirmək 
qabiliyyəti harmoniya təşkil edir, onlar 
bir-birini tamamlayırlar. Azərbaycanın 
dövlət başçısının arqumental əsaslandır-
ması tarixi məqamlarla müasir mərhələdə-
ki faktiki durumun uyğunlaşdırılması ilə 
xarakterizə olunur. Bunu aşağıdakı cüm-
lələrdən də aydın görə bilərik: “Laçın 30 
ilə yaxın müddətdə Ermənistanın işğalı al-
tında olmuş Azərbaycan şəhərlərindən bi-
ridir və demək olar ki, tamamilə dağıdılıb. 
Bu gün Laçın artıq bərpa olunub. Burada 
yeni həyat başlayıb, keçmiş məcburi köç-
künlər qayıdıblar”. 

Detallarına varsaq, burada öncə La-
çının Azərbaycan şəhəri olaraq Ermənis-
tan tərəfdən işğal ediliyi və bu halın 30 il 
müddətində saxlandığı vurğulanır. Məsələ 
başqa məqamlarla yanaşı, həm də ondan 
ibarətdir ki, Laçının 30 il işğal altında qal-
masında məsuliyyət həm də ATƏT-in artıq 
keçmiş Minsk qrupunun və başqa bey-
nəlxalq təşkilatların üzərinə düşür. Çünki 
onlar vəd etdikləri kimi ədalətli və nəticə-
verici vasitəçi ola bilmədilər. 

İkinci məqam ermənilərin Laçını ta-
mamilə dağıtmalarının ön plana çəkilmə-
si ilə bağlıdır və bu sözləri N.Paşinyan da 
canlı olaraq eşidirdi. Bu isə o deməkdir ki, 
Ermənistan öncədən Laçının ona məxsus 
olmadığını bilirdi və yalnız dağıtmaqla 
məşğul idi. Deməli, Laçın tarixi, coğrafi 
və geosiyasi mənada həmişə Azərbaycana 
məxsus olmuşdur. 

Üçüncü məqam Laçının ermən işğalın-
dan azad olandan sonrakı həyatıdır. Yuxa-
rıda biz bunu dövlətçilik və sərhəd məsələ-
si kontekstində izah etməyə çalışmışıq. 
Burada Prezident vurğulayır ki, azad La-
çını əsl sahibləri ermənilərin 30 illik da-
ğıntılarına baxmayaraq çox qısa müddətdə 
bərpa etmişlər və insanlar öz yurdlarına 
qayıtmışlar. 

Bu, bir sivillik, mədəniyyət və yeni-
dənqurma fədakarlığıdır. Azərbaycan döv-
ləti çox sürətlə sərhəd şəhərini həm bərpa 
etmiş, həm də orada vətəndaşları yerləşdir-
mişdir. Dövlət belə qurulur, bu mahiyyətdə 
olur! 

Ermənistan dövləti və cəmiyyəti bu 
keyfiyyətlərdən çox uzaqdır. Onlar dövlət 
quruculuğu strategiyasını müasir tələb-
lər çərçivəsində əxz edə bilməmişlər. Bu, 
mənim öncəki əsrlərdə “Ermənistan” adlı 
dövlətin Cənubi Qafqazda mövcud oldu-
ğunu qəbul etdiyim anlamına qətiyyən gəl-
mir! Əksinə, tarixi faktlar göstərir ki, son 
min ildə belə adda dövlət mövcud olma-
mışdır, hər halda, Cənubi Qafqazda!

Şübhə etmirəm ki, indi MDB-nin Laçı-
nı Cənubi Qafqazda ilk sərhəd şəhəri kimi 
bir neçə dövlətin məhz mədəniyyət pay-
taxtı elan etməsinin kökündə dayanan əsas 
səbəblər sırasında ilk növbədə Azərbaycan 
dövlətinin gerçəklikdə “Laçınım, Laçınım, 
Laçınım mənim” həqiqətini sübut etməsi 
dayanır! Azərbaycan hakimiyyəti Azər-
baycan xalqı və cəmiyyəti həmin həqiqəti 
tam olaraq dünyaya nümayiş etdirdi. Buna 
görə də MDB-nin humanitarlıqla bağlı 
altqurumunun Laçını mədəniyyət paytaxtı 
statusunda görməsi təbii və normaldır! 

Qərbi Azərbaycana  
Qayıdışın proloqu

Tarixi sözdür. Türkiyə Prezidenti 
R.T.Ərdoğan, türk dövlətlərinin prezident-
ləri, Belarus prezidenti A.Lukaşneko, Ma-
carıstanın baş naziri V.Orban da bu fikirdə 
olduqlarını dəfələrlə ifadə etmişlər. İlk ola-
raq R.T.Ərdoğan Füzuli Hava Limanında 
təyyarədən enəndə ətrafa boylanıb baş 
barmağı ilə “Əla, qardaş!” işarəsini verdiyi 
anlar yada düşür. Sonra digər türk dövlət-
ləri başçılarının Azərbaycan Prezidentinin 

təklifi ilə Qarabağa səfərləri zamanı quru-
culuq işlərindən qardaş kimi ruhlandıqla-
rını xatırlamaq olar. Daha sonra A.Luka-
şenko Qarabağda Prezident İlham Əliyevə 
“buraların sahibi Sizsiniz!” heyrətini ifadə 
etməsini məmnunluqla yada salmaq olar. 
Macarıstanın baş naziri Viktor Orbanın 
Şuşada ifadə etdiyi yüksək fikirləri də çox 
əhəmiyyətli hesab edirik.

Bütün bunlar birbaşa “burada yeni 
həyat başlayıb” deməkdir. Doğrudan da, 
Azərbaycan Respublikasında və onun ay-
rılmaz guşəsi olan Qarabağda yeni həyat 
başlamışdır. Xüsusilə, mərd və qürurlu La-
çında bu proses bütün sürəti ilə gedir! Han-
sı mənada “yeni həyat”dan söhbət gedir?

Öncə, Böyük Qayıdış məqamını vur-
ğulamaq gərəkdir. Vətən savaşında əldə 
edilən Qələbə ölkəmizi müstəqil dövlət, 
Azərbaycan xalqını bu yerlərin aborigen 
toplumu, cəmiyyətimizi milli köklərə bağlı 
millət, Azərbaycan Ordusunu isə müzəffər 
ordu kimi tanıtdı.

Azərbaycan dövlətçiliyinin möhtəşəm 
ruhu və azərbaycanlıların fiziki olaraq öz 
yurdlarına qayıdışlarının böyüklüyü çox 
sayda faktorun kompleks halda təzahü-
ründə ifadə olunmaqdadır. Bura müstəqil 
dövlət quruculuğu, azərbaycançılıq, mul-
tikulturalizm, sosial, siyasi, geosiyasi, 
hərbi, psixoloji, mədəni, ideoloji və digər 
məqamlar daxildir. Bu səbəbdən Laçının 
MDB-nin mədəniyyət paytaxtı statusuna 
yüksəlməsi böyük hadisədir! Dövlətçilik, 
millilik, dirçəliş və davamlı inkişaf baxı-
mından biz əsl mənada Böyük Qayıdış 
mərhələsini yaşamaq məsuliyyətini daşıyı-
rıq! Və burada başqa bir maraqlı tarixi-si-
yasi keçidin başlanğıcını görürük. Mən 
Qərbi Azərbaycana Böyük Qayıdışa işarə-
ni nəzərdə tuturam.

Şübhə etmirəm ki, Azərbaycanda “yeni 
həyat”ın mənasında Qərbi Azərbaycana 
Qayıdış strateji yerdədir. Hətta, bir qədər 
metaforik ifadə etsək, MDB də bu ideyanı 
aşa bilməmişdir. Yəni Laçından sonra mə-
dəniyyət paytaxtı kimi Mehrinin elan edil-
məsi nəzərdə tutulursa, bu, faktiki olaraq 
tarixi Qərbi Azərbaycan coğrafiyasından 
kənara çıxmamaq deməkdir. 

Əlbəttə, MDB-nin belə bir siyasi və 
rəsmi niyyəti yoxdur – Azərbaycan cəmiy-
yətinin də buna ehtiyacı yoxdur. Ancaq 
tarix tarixdir, fakt faktdır – Mehri Laçın 
kimi Azərbaycanın qədim məskənlərindən 
biridir. İndi onun Ermənistan adlanan qon-
darma ölkənin siyasi xəritəsi tərkibində 
mədəniyyət paytaxtı kimi təqdim edilməsi, 
bizim üçün mənəvi, tarixi və dövlətçilik re-
allıqlarını dəyişmir. 

Əksinə, mən Laçından başlanan “mə-
dəniyyət paytaxtı yolu”nu Qərbi Azərbay-
cana Böyük Qayıdışın önçəsi kimi təsəv-
vür edirəm! Həm də ona görə ki, bu qayıdış 
sivil, hüquq və mədəniyyət mahiyyətlidir. 
Azərbaycan Qafqaz bəlkə də bütün Av-
rasiya  tarixndə ilk müstəqil dövlətdir ki, 
qarşısına sırf sivilizasion, tarixi ədalətli və 
hüquqi-mədəni mahiyyətli məqsəd qoy-
muşdur. 

Bu prizmada “Göyçə Qərbi Azərbay-
canın mədəniyyət paytaxtı elan edilir” xə-
bərini də eşidə bilərik!

Hər bir halda “burada yeni həyat baş-
layıb” tezisi çox mənalarda yeniliklə-
ri özündə ehtiva edir. Laçın indi sərhəd 
şəhəri kimi bu aspektdə sonrakı mərhələ-
nin başlanğıcıdır. Daha geniş məkanda və 
miqyasda Azərbaycan sivilliyi, hüququ və 
mədəniyyəti yaymaqda qərarlıdır. Azər-
baycan dövlətinin tarixi missiyasına bu cür 
qayıdışından geniş bir coğrafiyanın xalq-
ları faydalanacaqlar. O cümlədən, Laçın 
kimi başqa şəhərlərimiz də əməkdaşlığın, 
sülhün, barışın və davamlı inkişafın pay-
taxtları olacaqlar!

z  QU R B A N O V   
   

ə ə ə ə  

2020-ci il sentyabrın 2 -də Ermənistan silahlı qüvvələrinin cəbhəboyu 
törətdiyi genişmiqyaslı təxribatlara cavab olaraq Azərbaycan Ordusu son-
radan “Dəmir yumruq” adlandırılan əks-hücum əməliyyatına başladı. 44 
gün davam edən ətən müharibəsi təxminən otuzillik işğala son qoyulması 
və ərazi bütövlüyümüzün bərpası ilə nəticələndi. Müzə ər Ali Baş oman-
dan İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə qazanılmış möhtəşəm əfər tariximizə qızıl 
hər ərlə yazıldı.

 Ermənistan silahlı qüvvələri Gəncə 
şəhərini ağır artilleriya atəşinə tutub. Gecə 
saat 2 radələrində cəbhə zonasından kə-
narda yerləşən şəhərin mərkəzi hissəsində 
yerləşən çoxmənzilli yaşayış binalarının 
raket atəşinə tutulması nəticəsində 3-ü 
qadın olmaqla 7 nəfər həlak olub, 16-sı 
qadın, 6-sı azyaşlı olmaqla 34 nəfər yara-
lanıb. Həmçinin 10-dan çox çoxmənzilli 
binaya və 100-dən çox müxtəlif təyinatlı 
obyektə ziyan dəyib.

 Azərbaycanın Birinci vitse-prezidenti 
Mehriban Əliyeva Ermənistan silahlı qüv- 
vələrinin Gəncə şəhərində mülki əhaliyə 

qarşı törətdiyi qanlı terror aktı ilə bağlı 
dünya birliyinə müraciət edib.

Azərbaycan Respublikasının Birinci 
vitse-prezidenti Mehriban Əliyeva Gən-
cə şəhərinin Ermənistan silahlı qüvvələri 
tərəfindən raket atəşinə tutulması ilə əlaqə-
dar rəsmi “Instagram” səhifəsində payla-
şım edib. Paylaşımda deyilib: “Ermənistan 
ordusu Azərbaycanın yaşayış məntəqələ-
rini intensiv atəşə tutmaqda davam edir. 
Bu, humanitar atəşkəs rejiminin, habelə  
1949-cu il Cenevrə konvensiyalarının ko-
bud şəkildə pozulması deməkdir.

Bu gecə saat 2 radələrində Gəncə şəhə-
rinə amansızlığına görə misli görünməmiş 
zərbə endirilib. Əldə olan məlumata görə, 
raket atəşi nəticəsində 9 nəfər o cümlədən 
4 qadın  həlak olub, 34 nəfər yaralanıb, 
çoxsaylı mülki obyektlərə ciddi ziyan vu-
rulub.

Bizim şəhərlərin və kəndlərin atəşə 
tutulması demək olar ki, dünən bütün gün 
ərzində davam edib. Humanitar atəşkəs re-
jiminin qüvvəyə mindiyi andan ermənilər 
tərəfindən Azərbaycan Respublikasının bir 
sıra rayonlarına 48 mərmi atılıb.

Döyüş meydanında məğlub olması ilə 
barışa bilməyən erməni tərəfi məqsədyön-
lü şəkildə dinc əhaliyə hücum edir.

Mən dünya birliyini baş verən bu ha-
disələrə laqeyd qalmamağa çağırıram. 
Beynəlxalq təşkilatlar, hüquq müdafiə 
strukturları, kütləvi informasiya vasitələ-
ri və ictimai rəyin liderləri Azərbaycanın 
mülki əhalisinə qarşı bu cür vəhşicəsinə 
amansızlığı kəskin pisləməlidirlər.

Yerevan beynəlxalq konvensiyala-
ra, habelə BMT Təhlükəsizlik Şurasının 
erməni işğalçı qüvvələrini Azərbaycana 
qarşı təcavüzə son qoymağa çağıran qət-
namələrinə etinasızlığı dayandırmalıdır.

Rusiyanın vasitəçiliyi ilə Moskvada 
əldə edilmiş razılaşmalara açıq-aşkar hör-
mətsizlik nümayiş etdirən Ermənistan Cə-
nubi Qafqazda nəticələri onun üçün dağı-
dıcı olacaq müharibənin yeni mərhələsinə 
təhrik edir.

Əziz həmvətənlər!
Bu gün siz xalqımızın birlik, həmrəy-

lik, şəfqət və qarşılıqlı yardım kimi ən yax-
şı xüsusiyyətlərini nümayiş etdirirsiniz. 
Bu, böyük qürur hissi yaşatmaya bilməz! 
Həqiqət və ədalət bizim tərəfimizdədir! 
Biz zəfər çalacağıq! Allah həlak olanlara 
rəhmət eləsin. Xəsarət alanların tezliklə 
sağalmasını arzulayıram. Uca Tanrı bizim 
Ordumuzu, xalqımızı və Vətənimizi qoru-
sun! Qarabağ Azərbaycandır!”.

 İşğalçı Ermənistan Respublikasının 
silahlı qüvvələri beynəlxalq hüququn nor-
ma və prinsiplərini, 1949-cu il tarixli Ce-
nevrə konvensiyalarını və onların Əlavə 
protokollarını, habelə oktyabrın 10-u saat 
12:00-dan etibarən elan edilmiş humani-
tar atəşkəs rejiminin tələblərini pozaraq 
Azərbaycanın dinc əhalisini qəsdən hədəfə 
almaqla yaşayış məntəqələrini və strateji 
obyektləri ağır artilleriyadan atəşə tutmağa 
davam edir.

Düşmənin gecə saat 4 radələrində Cə-
nubi Qafqazın ən böyük istilik elektrik 

stansiyası olan “Azərbaycan” İstilik Elek- 
trik Stansiyasını hədəfə almaqla cəbhə zo-
nasından 100 kilometrdən çox uzaqda yer-
ləşən iri sənaye şəhəri Mingəçevirə atdığı 
raketlər Ordumuzun Hava Hücumundan 
müdafiə qüvvələri tərəfindən zərərsizləş-
dirilib. 

 İtirdikləri mövqeləri geri qaytarmaq 
məqsədilə oktyabrın 10-dan 11-nə keçən 
gecə hücuma keçməyə cəhd göstərən düş-
mənin qüvvə və vasitələri Azərbaycan Or-
dusunun bölmələri tərəfindən məhv edilib. 
Oktyabrın 10-dan 11-nə keçən gecə bütün 
cəbhəboyu vəziyyət gərgin sabit olub.

 Azərbaycan Ordusunun keçirdiyi fəa-
liyyətlər nəticəsində cəbhənin müxtəlif is-
tiqamətlərində düşmənin xeyli sayda canlı 
qüvvəsi, eləcə də  ədəd T-72 tankı, 6 ədəd 
D-20 və D-30 haubitsası, sursatla dolu  
yük maşını, 11 ədəd digər avtomobil tex-
nikası, 3 ədəd BM-21 “Qrad” yaylım atəşli 
reaktiv sistemi,  ədəd 2S1 “Qvozdika” 
özüyeriyən haubitsası, 8 ədəd hava hücu-
mundan müdafiə sistemi və radiolokasiya 
stansiyası sıradan çıxarılıb.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmə-
tindən bildirilib ki, humanitar atəşkəs reji-
minə əməl etməyən Ermənistan silahlı qü-
vvələrinin bölmələri itirdikləri mövqeləri 
geri qaytarmaq məqsədilə canlı qüvvə və 
döyüş texnikasını cəmləşdirərək yenidən 
kiçik qruplarla cəbhənin Hadrut və Cəbra-
yıl istiqamətlərində hücuma keçməyə cəhd 
göstərib. Gecə ərzində düşmənə atəş zər-
bəsi vurulmaqla onun bütün hücum cəhd-
lərinin qarşısı alınıb.

Əldə olunan məlumata əsasən, döyüş 
əməliyyatları nəticəsində Ermənistan or-
dusunun işğal etdiyi ərazilərdəki əsas qüv-
vələri və ehtiyatlarına ciddi ziyan vurulub, 
silah-sursat və yanacaq tükənmək üzrədir. 
Ermənistan hərbi komandanlığı psixoloji 
gərginlik, şəxsi heyət isə qorxu içindədir. 
Erməni əsgərlərin komandirlərinə inamı 
itib.

1-ci, -ci və 9-cu motoatıcı alayların 
döyüş mövqelərini özbaşına tərk edən hər-
bi qulluqçuların sayı kütləvi hal alıb. Hərbi 
polis bu cür əsgərlərin məcburən səngər-
lərə geri qaytarılmasında acizdir.

Məlumata əsasən, canlı qüvvə sarıdan 
xeyli itki verən düşmən ordusunda ölənlər 
arasında 1-ci motoatıcı alayın komandi-
rinin müavini polkovnik-leytenant Artak 
Vanyan da var.

Hazırda qoşunlarımız bütün cəbhəbo-
yu əməliyyat üstünlüyünə malikdir. 

 Müdafiə Nazirliyi saat 08:00 radələ-
rində Mingəçevir istiqamətində uçuşlar 
həyata keçirməyə cəhd edən Ermənista-
na məxsus pilotsuz uçuş aparatının Hava 
Hücumundan Müdafiə bölmələrimiz tərə-
findən məhv edilməsinə dair görüntüləri 
paylaşıb. 

 Azərbaycan Hərbi Hava Qüvvələri 
tərəfindən Ermənistan silahlı qüvvələrinin 
41-ci əlahiddə artilleriya alayı bölmələrinə 
havadan endirilən zərbələr nəticəsində 
düşmən ağır itkilər verib.

 Müdafiə Nazirliyi Cəbrayıl rayonu-
nun işğaldan azad olunan Daşkəsən, Füzu-
li rayonunun işğaldan azad olunan Horadiz 
və Tərtər rayonunun Suqovuşan kəndləri-
nin videogörüntülərini paylaşıb.

 Ermənistan silahlı qüvvələrinin yaşa-
yış məntəqələrimizi ağır artilleriya qurğu-
larından və raket sistemlərindən atəşə tut-
ması nəticəsində 11 oktyabr saat 13:00-a 
olan məlumata görə, 41 mülki şəxs həlak 
olub, 20  nəfər isə xəsarət alıb, 116  ev, 
7 çoxmənzilli yaşayış binası və 146 mülki 

obyekt yararsız vəziyyətə düşüb. Bu barə-
də Baş Prokurorluq məlumat yayıb.

XQ

əfər marafonunun 1 -ci günü

ətən müharibəsinin 
xronikası  11 oktyabr
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Rəqəmsallaşma idarəetmədə 
inqilabi yeniliklər yaradır

Prezident İlham Əliyevin tapşırığı ilə ölkədə rəqəmsallaşma, in-
novasiya, yüksək texnologiyalar və rabitə sahəsində idarəetmənin 
təkmilləşdirilməsi, eləcə də müasir texnoloji sahələri dəstəkləyən 
rəqəmsal cəmiyyətin inkişafı sahəsində aparılan islahatlar ölkəmi-
zin dünya dövlətləri arasında mövqeyini getdikcə yüksəldib. 

Bundan başqa, “Azərbaycan 2030: 
sosial-iqtisadi inkişafa dair Milli Priori-
tetlər” və   “Azərbaycan Respublikasının 
2022 2026-cı illərdə sosial-iqtisadi inki-
şaf Strategiyası” kimi sənədlərdə iqtisa-
diyyatın və cəmiyyətin rəqəmsal trans-
formasiyası istiqamətində müəyyən 
layihələrin həyata keçirilməsi qarşıya  
mühüm vəzifələr kimi qoyulub. Bakıda 
“PAŞA Holdinq”in təşkilatçılığı ilə ke-
çirilən ikigünlük “INMerge İnnovasiya 
Sammiti”ndə bu barədə geniş bəhs edilib, 
müasir texnologiya və biznesin gələcəyini 
formalaşdıran rəqəmsallaşma və transfor-
masiya ilə bağlı dəyişikliklərin, əsasən, 
neft-kimya və emal sənayelərində gerçək-
ləşdirildiyi diqqətə çatdırılıb. 

Sammitdə bildirilib ki, rəqəmsal hö-
kumətin ən mühüm komponentlərindən 
biri  dövlət qurumları arasında məlumat 
mübadiləsini gücləndirən “Rəqəmsal kör-
pü” layihəsidir: Hazırda rəqəmsal trans-
formasiyanı daha da sürətləndirmək üçün 
bu sistemdə təkmilləşdirmələr həyata ke-
çirilir. Bu cür layihələrin davamlı olacağı 
nəzərdə tutulur.  

Rəqəmsal sənəd dövriyyəsi Azərbay-
canda sənədsiz idarəetməyə doğru daha 
bir addımdır.  Çünki  ölkəmiz COP29-a 

evsahibliyi missisiyasını öz üzərinə gö-
türməklə davamlı, innovativ təcrübələrə 
üstünlük verir. Bu kontekstdə rəqəmsal 
sənəd dövriyyəsi sistemi sayəsində hər 
ay 00 min vərəqdən çox kağıza qənaət 
edilir. Yəni, bu, hər il 2 min ağac qənaə-
tinə bərabərdir. Hazırda özəl sektorun da 
rəqəmsal sənəd dövriyyəsində aktiv iştira-
kı  təşviq edilir.  

Təbii ki, son illərdə Azərbaycan Döv-
lət Neft Şirkəti də qətiyyətlə, usanmadan 
innovasiyalara doğru uğurlu addımlar 
atıb. Şirkət  rəqəmsallaşmanın tətbiq da-
irəsini genişləndirmək məqsədilə  Azər-
baycan İnvestisiya Şirkəti ilə saziş imza-
layıb. Bu sazişlə Cəbrayıl rayonunda 240 
MVt-lıq Günəş Elektrik Stansiyasının 
tikintisini nəzərdə tutan “Şəfəq” layihəsi-
nin həyata keçirilməsini, “yaşıl” enerjinin 
Sənqəçal terminalına daxil edilməsini və 
Dövlət Neft Şirkətinin  bu layihə ilə re-
gionda emissiyalarını 11 faiz azaltmasını 
şərtləndirən amillər sırasında rəqəmsallaş-
ma önəmli ter tutub.  

Sammitdə ən çətin sahənin rəqəmsal 
təhlükəsizliklə bağlı olduğu vurğulanıb: 
“Bu, nəzərə alınması mühüm olan bir 
məsələdir. Məsələn, Dövlət Neft Şirkəti 
rəqəmsal təhlükəsizlikdə xüsusi diqqəti 

kibertəhkükəsizliyə ayırır. Belə ki, bizne-
sin dayanıqlı olması üçün kibertəhkükə-
sizliyin təmin edilməsi ən vacib amillər-
dən biridir”. 

Bildirilib ki, Azərbaycanda transfor-
masiya mühüm önəm daşıyır və sənaye 
transformasiyadan keçir. Geniş mənada 
hərtərəfli inkişafa, şaxələndirməyə ehti-
yac var. Bu məsələdə ən mühüm amil IV 
sənaye inqilabıdır. İlkin olaraq strategiya-
da sənayenin transformasiyası ilə biznesin 
birləşdirilməsi nəzərdə tutulur. Burada 
da ən mühüm addımlarından biri hüquqi 
çərçivə ilə birliktə növbəti nəsil texnoloji 
mərkəzin yaradılmasıdır. Bu da, öz növbə-
sində, Türkiyədə təcrübəsi ilə səsləşir.  

Bundan başqa, hökumət Azərbaycan 
iqtisadiyyatında əlverişli mühit forma-
laşdırmağa çalışır. Bununla bağlı görülən 
işlər özündə startaplar üçün proseslərin 
sadələşdirilməsini ehtiva edir. Burada 
vergi imtiyazları, eləcə də əqli mülkiyyət 
hüquqlarının mühafizəsi həm yerli, həm 
də xarici investisiyaların cəlb edilməsinə 
töhfə verir. 

Sammitdə bu ilin sonuna qədər Azər-
baycanın hər bir kəndinin yüksək sürətli 
internetlə təmin ediləcəyi də diqqətə çat-
dırılıb. Bu isə o deməkdir ki, artıq kifayət 
qədər yüksək sürətli internet inklüziv cə-
miyyətin formalaşmasına təsir edəcək. 
Əlçatanlığa gəldikdə, internet paketsiz 
yanaşma da var ki, bu da əsas hədəflərdən 
biridir. Əsas məqsəd bütün vətəndaşları 
əhatə etməkdir. İnternet paketsiz isə “My-
gov” və “Sima” kimi platformalara çıxış 
gerçəkləşdirilir. 

Yeri gəlmişkən, Azərbaycan Dünya 
Bankının rəqəmsallaşma ilə bağlı hazır-
ladığı 2022-ci il üzrə hesabatında yüksək 
nəticələr əldə edib. Belə ki, 198 ölkəni 
qiymətləndirən indeksdə respublikamız  
yüksək rəqəmsallaşma səviyyəsinə görə, 
birinci pilləyə qalxaraq, yalnız 3  faiz 
ölkələrin daxil ola bildiyi 69 dövlətdən  
ibarət qrupda yer alıb.

Hesabatda Azərbaycanın hökumət 
xidmətlərinin göstərilməsində rəqəmsal 
texnologiya və innovativ həllərdən istifa-
də etməsi xüsusi vurğulanıb. Hökumətin 
rəqəmsallaşması sahəsinin əsas əqamları-
nı müəyyənləşdirən bu indeksdə     Azər-
baycan rəqəmsallaşma sahəsində hökumət 
sistemlərinin təkmilləşdirilməsi, vətən-
daşlara təqdim olunan xidmətlər paketi-
nin genişləndirilməsi, vətəndaş iştirakının 
təmin olunması və rəqəmsal texnologiya-
lardan istifadənin təşviqi üzrə yüksək qiy-
mətləndirilib.  

AİB ilə logistik əməkdaşlıq yüksəlir
Rəqəmsal inkişaf və nəqliyyat naziri Rəşad əbiyev Asiya İnki-

şaf Bankının AİB  Mərkəzi və Qərbi Asiya Departamentinin baş 
direktorunun müavini xanım iahonq anqla görüşüb. azir bu 
barədə öz “X” sosial şəbəkə hesabında paylaşım edib.

“Nəqliyyat, xüsusilə də dəmiryolu 
və metro sahəsində əməkdaşlıq imkan-
larını müzakirə etdik. Ölkəmizdə ictimai 
nəqliyyatın inkişafı istiqamətində bank 
tərəfindən göstərilə biləcək dəstəklə bağ-
lı fikir mübadiləsi apardıq”, – deyə nazir 
bildirib. 

Qeyd edək ki, AİB Azərbaycanla 
əməkdaşlığında ölkəmizin iqtisadiyyatı-
nın şaxələndirilməsi, inklüziv artımın təş-
viqi ilə bağlı hər zaman önəmli addımlar 
atıb. Eyni zamanda, COP29-un ev sahibi 
seçilməsi münasibətilə Azərbaycanı təb-
rik edib və ölkəmizin “yaşıl” inkişaf gün-
dəliyinin əhəmiyyətini yüksək dəyərlən-
dirib. Bununla bərabər, AİB-in COP29-la 
bağlı xüsusilə karbon bazarlarının inkişafı 
sahəsində texniki dəstək göstərməyə hazır 
olduğu diqqətə çatdırılıb. 

Xatırladaq ki, AİB hazırda ölkəmi-
zin nəqliyyat, dəmiryolu və bərpaolunan 
enerji infrastrukturu layihələrinə böyük 
maraq göstərir, bu istiqamətdə respub-
likamızın aidiyyəti dövlət qurumları ilə 
müzakirələr aparır. Bu maliyyə quru-
mu ölkəmizdə həyata keçirilən bir sıra 
infrastruktur layihələrinin, o cümlədən 
Şimal–Cənub dəmir yolu dəhlizi, su təc-
hizatı, yol şəbəkəsinin genişləndirilməsi 
kimi təşəbbüslərin gerçəkləşdirilməsinə 
yüksək töhfə verib. 

Onu da deyək ki, AİB-in son illərdə-
ki geniş portfeli də diqqət çəkir. Suvarma 
və təhsillə bağlı icra olunacaq müəyyən 
layihələrin icrası, eləcə də özəl sektor, 
infrastrukturun inkişafı, kiçik və orta 
müəssisələrə dəstək məsələlərinin həlli 
ilə əlaqədar görülən işlər də bunun bariz 
ifadəsidir. AİB ilə ölkəmiz bu gün birgə 
biznes əməliyyatları strategiyasını uğur-
la reallaşdırır. Bu strategiya çərçivəsində 
beynəlxalq bank Azərbaycanla əlaqədar 
kredit prioritetlərini müəyyənləşdirməyə 
çalışır. Eyni zamanda, bank respublika-
mızla əlaqədar mühüm tex niki yardım 

proqramlarında fəal iştirak edir. 
Beynəlxalq maliyyə təşkilatı olan 

AİB 1966-cı ildə yaradılıb. Əsas məqsə-
di Asiya məkanında, bütövlükdə Şərq 
ölkələrində iqtisadiyyatın inkişafına yar-
dım göstərməkdən ibarət olan bankın baş 
ofisi Filippinin Manila şəhərində yerləşir. 
AİB-ni maliyyələşdirən 67 üzv-ölkə var 
ki, onlardan 48-i Asiya və Sakit Okeanı 
regionunda yerləşir.

Azərbaycan Respublikası 1999-cu il 
oktyabrın 20-də Asiya İnkişaf Bankına 
üzvlüyə qəbul olunub. 2004-cü ilin no-
yabr ayından etibarən isə təşkilatın ölkə-
mizdə nümayəndəliyi fəaliyyət göstərir. 
Azərbaycanın AİB-in səhmlərində payı 
0,447 faiz təşkil edir.

Ötən müddətdə Azərbaycan Respub-

likası AİB-dən ümumi dəyəri, təxminən, 
 milyard dollardan çox olan kredit, qrant 

və texniki yardımlar əldə edib. Bu la-
yihələr əsasən maliyyə, dövlət sektorunun 
idarə edilməsi, kənd təsərrüfatı, enerji, sə-

hiyyə, su idarəçiliyi və nəqliyyat sahələ-
rinə aiddir. Hökumətin Milli İqtisadiyyat 
Perspektivi üzrə Strateji Yol Xəritəsinə 
dəstək olaraq AİB-in Azərbaycana qısa və 
orta müddətli yardımı dövlət sektorunun 
idarə etməsi, nəqliyyat və enerji, eləcə 
də şəhər yerlərinin infrastrukturu və özəl 
sektorun inkişafı sahələrində əməliyyatla-
rı ehtiva edəcək.

Azərbaycanla AİB arasında səmərəli 
əməkdaşlıqdan danışarkən, onu da qeyd 
etməliyik ki, bank tərəfindən ayrılan in-
vestisiya əsasən infrastruktur sahəsinə 
yönəldilib. Məsələn, elektrik enerjisinin 
istehsalı, dəmir yolu tikintisi, yol salın-
ması, su və kanalizasiya ilə bağlı çoxsaylı 
layihələrin gerçəkləşdirilməsi bunun bariz 
ifadəsidir.

Cari ilin  ayında Transxəzər Beynəlxalq əqliyyat Marşrutu Orta 
Dəhliz  ilə daşımaların həcmi 0 faiz artaraq ,4 milyon tona çatıb. Qa-
zaxıstanın nəqliyyat naziri Marat arabayevin “APM Terminals Poti” 
şirkətinin baş direktoru ristian Ryöder ilə keçirdiyi görüşdə, eyni za-
manda, hesabat dövründə konteyner daşımalarının artdığını bildirib. 
Onun sözlərinə görə, bu ilin yanvar–sentyabr aylarında  konteyner daşı-
malarının həcmi ötən ilin eyni dövrü ilə müqayisədə  dəfə artaraq 4,  
min TE -ya çatıb. Bu dövrdə Çindən konteynerlərin tranziti 20 dəfədən 
çox artıb.

Orta Dəhliz ərqi 
Qərbə qovuşdurur 
Bu marşrutla  ayda konteyner 

daşımaları   də ə artıb

Yeri gəlmişkən, bu məqamda Orta 
Dəhlizin respublikamız üçün mühüm 
önəm daşıdığını qeyd etmək istərdik. Xa-
tırladaq ki, Rusiya–Ukrayna müharibəsi və 
Qərbin Moskvaya qarşı sanksiyaları Rusi-
yanın tranzit ölkə kimi, xüsusən də Avropa 
İttifaqı ilə Çin arasında quru əsaslı ticarət 
əlaqələrində səmərəliliyini məhdudlaşdı-
rıb. Bu kontekstdə Orta Dəhliz  dəmir yolu 
ticarəti üçün potensial alternativ marşrut 
kimi Çin, Aİ və daha geniş regionda şirkət-
lər və hökumətlərin diqqətini çəkməyi ba-
carıb.

İqtisadi İslahatların Təhlili və Kommu-
nikasiya Mərkəzinin icraçı direktoru Vüsal 
Qasımlının sözlərinə görə, Orta Dəhlizi bir 
dəyər zənciri də adlandırmaq olar. Amma 
daha geniş anlamda, bu dəhlizin üstün-
lükləri və əhatə coğrafiyası Türk Dövlət-
ləri Təşkilatının əsas əlaqələndiricisi kimi 
çıxış etməyə zəmin yaradır. Dəhlizin tra-
yektoriyası da onun 1 trilyon ABŞ dolla-
rından çox ümumi daxil məhsula malik 
Türk dövlətlərini birləşdirən bir layihə ol-
duğunu deməyə tam əsas verir. 

Beləliklə, Çin–Qazaxıstan sərhədin-
dən başlayan Orta Dəhliz Mərkəzi Asiya 
ölkələri və Xəzər dənizi üzərindən, Azər-
baycan, Gürcüstan və Türkiyə ərazisindən 
keçərək Asiyanı Avropa ilə birləşdirən 
marşrutdur. Regionda yaranmış münbit ge-
osiyasi şəraitdə, Avropa və Asiya arasında 
ən qısa və rahat marşrut olan bu dəhlizə 
maraq getdikcə artır. Şimal dəhlizinə əsas 
alternativ olan Orta Dəhlizlə Çindən Av-
ropaya 7 min kilometr məsafə qət etməklə 
daşınmalar mümkündür. Avropa ölkələri 
ilə Çin arasında illik ticarət dövriyyəsi 600 
milyard dolların üzərindədir. 

Azərbaycan Orta Dəhlizin potensial 
imkanlarını yüksək dəyərləndirərək  in-
frastrukturun inkişafına mühüm töhfələr 
verməyi planlaşdırıb. Bu, “Azərbaycan 
Respublikasının ərazisindən keçən bey-
nəlxalq nəqliyyat dəhlizlərinin tranzit 
potensialının artırılmasına və tranzit yük-
daşımaların təşviqinə dair 2024 2026-cı 
illər üçün Fəaliyyət Planı”nda öz  ifadəsini 

tapıb. Artıq Dövlət Gömrük Komitəsi 
bu dəhliz boyunca tranzit daşınmaların 
rəqəmsallaşdırılması və  ümumi tranzit 
portalının yaradılması istiqamətində təd-
birlərin həyata keçirilməsinə başlayıb. 
Bütün bunlar isə yaxın gələcəkdə dəhlizin 
potensialından daha səmərəli istifadəyə, 
daşınma həcminin artmasına, tranzit daşın-
malarından daha çox gəlirin əldə olunma-
sına zəmin yaradıb. 

Azərbaycanda beynəlxalq dəhlizlə-
rin iş səmərəliliyini artırmaq məqsədilə 
indiyədək  genişmiqyaslı layihələr real-
laşdırılıb. Məsələn, infrastruktur təmina-
tını yüksəltmək üçün son 20 ildə 19 min 
kilometr avtomobil, 1400 kilometr dəmir 
yolu tikilib və yaxud əsaslı təmir edilib. 
Bundan başqa 2 gəmi ilə Xəzər dəni-
zində ən böyük mülki yük, 18 təyyarə ilə 
regionda ən böyük mülki hava yük donan-
ması yaradılıb, 8 beynəlxalq hava limanı 
istifadəyə verilib. Azərbaycanın regionda 
ən böyük gəmiqayırma zavoduna malik 
olması və Bakı gəmiqayırma zavodunun 
bütün növ gəmiləri istehsal edə bilməsi 
ilə respublikamızın transit imkanları ge-
nişlənib. Ələtdə yaradılan terminalda isə 
böyük həcmdə yüklərin daşınması, qəbulu 
və yola salınması üçün davamlı işlər apa-
rılıb və gələcəkdə bu infrastrukturun daha 
da güclənməsi məqsədilə yeni layihələrin 
reallaşdırılması nəzərdə tutulub. 

Dünya Bankı ekspertlərinin hazırla-
dıqları hesabatda Orta Dəhlizlə daşımaları 
daha da artırmaq üçün bu infrastrukturdan 
istifadə etməyə maraqlı olan ölkələrin üzə-
rinə bir sıra vəzifələr düşdüyü bildirilir. 
Həmin hesabatda dəhlizin inkişafını zəru-
ri edən koordinasiya və vahid idarəçiliyin 
yaradılması, müxtəlif ölkələrin dəmir yolu 
nəqliyyatı operatorlarının qarşılıqlı əlaqə-
də olduğu sərhəd-keçid məntəqələrində 
gecikmələrin aradan qaldırılması, tərəflə-
rin istifadə etdiyi müasir informasiya tex-
nologiyaları həllərinin vahidliyinin və in-
teqrasiyasının qurulması kimi məsələlərin 
həllinin zəruriliyi vurğulanır.

 “ASAN İmza” vergi 
ödənişini asanlaşdırır  

Dövlət ergi Xidmətindən aldığımız məlumata əsasən, cari ilin 
yanvar–sentyabr aylarında  vergiödəyicilərinə xidmət mərkəzlərində, 
ümumilikdə, 4  min 80  şəxs qəbul edilib və onlara 2  min 0  xidmət 
göstərilib. 

Bunlardan 272  mindən çoxu şifahi 
müraciət etmiş şəxslərin vergi qanunveri-

ciliyi və inzibatçılığı ilə əlaqədar sualları-
nın cavablandırılması , 141,7 mindən çoxu 
isə elektron bəyannamələrin və hesabatla-
rın, müxtəlif ərizələrin tərtib edilməsinə və 
elektron formada göndərilməsinə kömək-
lik göstərilməsi  xidmətlər olub. Ümumi 
xidmətlərin 89  faizini 9 xidmət növü şi-
fahi və hazır sənədlərin verilməsi ilə bağlı 
xidmətlər istisna olmaqla  təşkil edib. 

Yanvar–sentyabr aylarında  vergiödə-
yicilərindən daxil olmuş 26,  mindən çox 
yazılı müraciət cavablandırılıb, onlara 10,8 
milyona yaxın məlumatlandırma xarakterli 
müxtəlif növ bildiriş göndərilib. Hesabat 
dövründə 34 2 vergiödəyicisinin iştirakı 

ilə 227 görüş keçirilib, 4001 vergiödəyi-
cisinə ünvanlı xidmət göstərilib. Bu ilin 
9 ayı ərzində, ümumilikdə,  286 min 973 
müraciət üzrə 462 min 8 1 “ASAN imza” 
sertifikatı verilib.

Sə ə  z   
V  A RAMOV 
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C O P 29

Bakıda Pre-COP2  
konfransı

əvvəli 1-ci səhifədə

COP29-un müəyyən edilmiş prezidenti, Azərbaycanın eko-
logiya və təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev bildirib ki, iqlim 
dəyişmələrinin yaratdığı problemləri sərhədlər, dar maraqlar çər-
çivəsində həll etmək olmaz. “Biz bir yerdə işləməli, açıq və dürüst 
dialoqda iştirak etməliyik. Sessiya COP29-da uğurlu danışıqların 
aparılması üçün təşkil olunub. Gündəlikdə duran məsələlərin əhə-
miyyətini nəzərə alaraq biz mümkün qədər onları əvvəlcədən ra-
zılaşdırmalıyıq.

Milli müəyyənləşdirilmiş töhfələr sənədləri NDC  COP29 
Sədrliyinin əsas prioritet istiqamətidir. Məqsədimiz odur ki, fəaliy-
yətlərə və inkişaf edən ölkələrə təkan verək və problemin mahiy-
yətini hər kəsə çatdıraq. Məqsədlərə nail olunmasında şəffaflığı, 
əlçatanlığı, ədaləti təmin etməliyik. Paris Sazişinin 6-cı maddəsi 
üzrə işləri tamamlamaq istəyirik. Hazırda niyyətləri konkret nəti-
cələrə çevirməli olduğumuzu düşünürük. Biz körpülər yaradırıq, 
lakin tələb olunan daha böyükdür”, – deyə nazir bildirib.

Birləşmiş Ərəb Əmirliklərinin sənaye və qabaqcıl texnologi-
yalar naziri və COP28-in prezidenti Sultan Əl Cəbirin sözlərinə 
görə, bugünkü narahat və parçalanmış dünyada 1,  dərəcə hədə-
finə çatmaq və iqlim böhranının ön cəbhəsində olanları qorumaq 
üçün kollektiv səyləri ikiqat artırmaq lazımdır. “Beynəlxalq ic-
timaiyyət ötən il Dubayda əldə edilmiş uğuru builki COP29-da 
inkişaf etdirməlidir. COP29-da maliyyələşdirmə məsələləri mü-
zakirə edilməlidir. Maliyyə ən vacib məsələdir”, – deyə COP28 
prezidenti bildirib. 

Maliyyənin iqlim gündəliyində ən vacib mövzulardan biri ol-
duğunu deyən BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə Konven-
siyasının icraçı katibi Saymon Still qeyd edib ki, COP29 həm də 
Paris Sazişinin 6-cı maddəsi üzrə iddialı nəticələrin əldə olunma-
sını təmin etməlidir.

Köməkçi icra orqanının SBI  sədri Nabil Munir öz çıxışında 
artıq bütün dünyada milli töhfələrin yenilənməsi prosesinin baş-
landığını diqqətə çatdırıb. 

Hazırda iqlim prosesləri ilə bağlı olduqca vacib mərhələdir. 
Hər kəsi bu sahədə daha cəsarətli addımlar atmağa çağırıram. 
Bu tədbir həlledici rol oynamalıdır. Düşünürəm ki, biz innovativ 
tərəfdaşlıqlar qurmalıyıq”, – deyə Nabil Munir əlavə edib.

Konfrans yan tədbirlərlə və plenar sessiyalarla davam edib.
Tədbir zamanı Azərbaycanla Braziliya arasında Anlaşma 

Memorandumu imzalanıb. “Bakıdan Belemə B2B  İqlim Tərəf-
daşlığı” üzrə Anlaşma Memorandumunu Memorandum of Un-
derstanding on the Baku to Belem B2B  Climate Partnership  
COP29-un baş danışıqçısı, Azərbaycanın xarici işlər nazirinin 
müavini Yalçın Rəfiyev və Braziliyanın Xarici İşlər Nazirliyinin 
İqlim, Enerji və Ətraf Mühit üzrə Katibi Andre Correa do Lago 
imzalayıblar.

Konfransın işinə bu gün yekun vurulacaq.

Bakı konfransı  
COP28-in uğurlu 

davamı olacaq
COP28-in prezidenti ultan Əl-Cabir BMT-nin 

İqlim Dəyişmələri üzrə Tərə ərin İlkin onfransı 
Pre-COP2  çərçivəsində keçirilən panel sessiya-

dakı  çıxışında əvvəlki iqlim konfranslarında əldə 
edilən müsbət nəticələrin noyabrda reallaşacaq 
COP2 -da daha yüksək səviyyədə möhkəmlənəcə-
yinə əminliyini diqqətə çatdırıb. 

COP28-in prezidenti 
vurğulayıb ki, bu nəticəni 
əldə etmək üçün, ilk növ-
bədə,  beynəlxalq ictima-
iyyətin dəstəyi lazımdır: 
“Biz hər bir milli səviyyədə 
müəyyənləşdirilən töhfənin  
ən yüksək ambisiyaya  və 
həyata keçirilmək potensi-
alına malik olmasını, eləcə 
də bütün komponentlər üzrə 
balanslaşdırılmasını ger-
çəkləşdirmək  üçün birgə 
əməkdaşlıq etməliyik”.

Əl-Cabir bildirib ki, 
yalnız beynəlxalq ictimaiy-
yətin səyi ilə iqlim sahəsin-
də irəliləyişdə ədaləti təmin 
etmək mümkün olacaq.

Azərbaycan 
paytaxtında İnsan 

İnkişafı Günü 
keçiriləcək

COP2 -un müəyyən edilmiş pre-
zidenti, Azərbaycanın ekologiya və 
təbii sərvətlər naziri Muxtar Babayev 
Pre-COP2  konfransı çərçivəsində 
COP28, COP2  və COP 0 sədrliklə-
rinin birgə təşkilatçılığı ilə keçirilən 
TROİ A ölkələrinin “1,  dərəcə el-
si missiyası üçün ol xəritəsi” mövzu-
sunda yan tədbirdə noyabrda Bakıda 
gerçəkləşəcək iqlim konfransı  çərçi-
vəsində İnsan İnkişafı ününün real-
laşdırılacağını deyib.

Onun sözlərinə görə, indi fəaliy-
yətə keçmək vaxtıdır: “Azərbaycan 
beynəlxalq əməkdaşlığı müxtəlif sə-
viyyələrdə təşviq etməyə çalışır. Bizim 
bununla bağlı əsas öhdəliyimiz ambisi-
yaların genişlənməsi və şəffaflığın qo-
runması kimi məsələlərdir”.

Vergi islahatları “yaşıl” iqtisadiyyatı stimullaşdırır
Bakıda keçirilən arbon Qiymətqoyma üzrə Beynəlxalq orumda müzakirə olunan 

karbon qiymətlərinin müəyyənləşdirilməsi mexanizmləri, onların tətbiqi ilə bağlı bey-
nəlxalq təcrübə və yeni yanaşmalarla bağlı Dövlət ergi Xidmətinin əməkdaşı Oqtay 

aqubov  mediaya müsahibəsində bildirib ki, 201 -cı il qəbul edilən Paris azişi iqlim 
dəyişmələrinə qarşı dayanıqlılığın, eləcə də istixana e ektli qaz tullantılarının azaldılması 
üzrə inkişafın gücləndirilməsi məqsədi daşıyır. Azərbaycan 201 -cı ilin oktyabrında həmin 
sənədi ratfikasiya edərək üzərinə götürdüyü milli  öhdəliklərin icrasına daim həssaslıqla 
yanaşır.   

O.Yaqubov bildirib ki, iqlim dəyişikliyinin tə-
sirlərini minimuma endirmək, ətraf mühiti bərpa 
etmək və təmiz ekoloji mühit yaratmaq son illərdə 
dünya ictimaiyyətinin prioritet mövzularından bi-
rinə çevrilib. Bu sahədə mövcud vəziyyəti tənzim-
ləmək məqsədilə bir sıra tədbirlərin keçirilməsinə 
başlanılıb. Bu zaman ekoloji mühitin qorunması 
üçün müxtəlif vergilərin və mexanizmlərin tətbiqi  
məsələsi diqqətdə saxlanılıb. 

Qlobal miqyasda iqlim dəyişikliyi ilə müba-
rizə çərçivəsində emissiya olunan istixana qazla-
rının səviyyəsinin azaldılması məqsədilə bir sıra 
karbon qiymətləndirmə vasitələrindən istifadə 
olunduğunu bildirən Vergi Xidməti əməkdaşı 
vurğulayıb ki, həmin vastələrin tətbiqi ilə iqtisa-
diyyatda yaranan mənfi kənar təsirlərin aradan 
qaldırılması, beynəlxalq təcrübədə “çirkləndirən 
ödəyir” prinsipinə əsasən ətraf mühitə daha çox 
zərər verən subyektlərin fəaliyyətinin məhdudlaş-
dırılması mühüm önəm daşıyır. 

Mütəxəssis fikirlərinin davamında Dünya 
Bankının “2024-cü ildə karbon qiymətlərinin və-

ziyyəti və trendləri” adlı icmal hesabatına əsasla-
naraq qeyd edib ki, beynəlxalq təcrübədə birbaşa 
və dolayı qiymətləndirmə mexanizmlərinin tət-
biqinin geniş yayıldığını, karbon qiymətləndirmə-
si ilə atmosferə karbon qazı buraxan müəssisə və 
təşkilatları tullantıları azaltmağa və ekoloji cəhət-
dən daha təmiz fəaliyyətlərə keçməyə, o cümlə-
dən bərpaolunan enerji mənbələrinə investisiyala-
rı təşviq etməyə daha çox önəm verilir. 

Nəticədə, təmiz texnologiyalara məsələn, 
bərpaolunan və alternativ enerji mənbələri  keçid 
sürətlənir, şirkətlərin daha az karbonla məhsul və 
xidmətlər təqdim edə bilmələri üçün innovasiyaya 
təşviqi diqqətdə saxlanılır. Ümumiyyətlə, karbon 
qiymətqoyma  ilə müxtəlif iqtisadi vasitələrə əsas-
lanılaraq həm ətraf mühitin qorunmasına, həm də 
iqtisadiyyatın ekoloji davamlı inkişafına töhfə 
verilir. Eyni zamanda, bu cür qiymətləndirmə ilə 
uzunmüddətli dövrdə əlavə gəlir mənbəyi yarat-
maqla iqtisadi inkişafa müsbət təsir göstərilir.  

Onun sözlərinə görə, beynəlxalq təcrübədə bir 
sıra karbon qiymətləndirmə vasitələrindən istifa-

də olunur. Bu vasitələr birbaşa və dolayı olmaqla 
2 qrupa bölünür. Birbaşa qiymətləndirməyə kar-
bon vergisi, emissiya ticarət sistemi mexanizmi, 
dolayı qiymətləndirməyə isə, əsasən, yanacaq 
vasitələrinə verilən subsidiyaların həcminin azal-
dılması, bərpaolunan enerji mənbələrinə investisi-
yaların qoyulması və s. aid edilir. Karbon vergisi 
emissiya olunan karbon qazının hər bir tonu üçün 
emitentlər tərəfindən ödənməli olan pul məbləği-
dir. Bu, emitentləri az emissiya buraxmağa təşviq 
edir, çünki daha çox karbon tullantısı istehsal 
edən daha çox vergi ödəməli olur. Karbon vergi-
sinin tətbiq olunduğu əsas sahələr enerji istehsalı 
və istehlakı, nəqliyyat, sənaye və kənd təsərrüfatı 
sektorudur.

Dövlət Vergi Xidmətinin əməkdaşı fikrini 
əsaslandırmaq üçün diqqəti belə bir nümunəyə 
yönəldir: “Məsələn, bir ölkədə hökumət karbon 
vergisi tətbiq edir və hər ton karbon qazı üçün 
şirkətlərdən 10 dollar vergi alınır. Əgər bir şirkət 
il ərzində 100 ton karbon tullantısı istehsal edərsə, 
bu şirkət 1000 dollar vergi ödəməli olacaq. Əlavə 
vergilərin tətbiqi istehsala çəkilən xərcləri artır-
mış olur. Bu məqsədlə şirkət  tullantılarını azalt-
maq üçün yeni texnologiyalar tətbiqinə   başlayır, 
çünki tullantıları azaltmaq onlara iqtisadi cəhət-
dən daha sərfəli olur”.

Dövlət Vergi Xidmətinin bu istiqamətdə hə-
dəfləri ilə bağlı mütəxəssis bildirib ki,   Azərbay-
can iqtisadiyyatı üçün neft-qaz sektoru ənənəvi 
sahə olsa da, son zamanlar  gündəlik “yaşıl” 
enerji ilə bağlıdır. “Azərbaycan 2030: sosial-iq-
tisadi inkişafa dair Milli Prioritetlər”ə əsaslanan 
“2022–2026-cı illərdə sosial-iqtisadi inkişaf Stra-
tegiyası”nda “təmiz ətraf mühit” və “yaşıl artım 
ölkəsi” üzrə strateji çərçivə müəyyənləşdirilib. 
Ölkə iqtisadiyyatında aparılan ardıcıl və davamlı 
islahatlar həyata keçirilən vergi siyasətinin çevik 
iqtisadi tənzimləmə mexanizminə malik olmasını 
zəruri edir. 

Azərbaycan Respublikasının vergi sisteminin 
son illərdə əldə etdiyi uğurlardan biri də onun 
beynəlxalq vergi sisteminə inteqrasiya etməsi və 
vergi sahəsində islahatçı ölkələr qrupuna daxil ol-
masıdır. Məlumdur ki, ölkəmizdə aşağı emissiyalı 
məhsul və sənayeləri təşviq edən qanunvericilik 
aktları qəbul edilib. Bu baxımdan elektrik və hib-
rid avtomobillər üçün vergi güzəştləri, elektrik 
mühərriki ilə işləyən avtomobillər üçün enerji 
doldurucularına tətbiq olunan güzəştlər, investisi-
ya təşviqi sənədi üzrə təşviqlər, köhnə maşınların 
ölkəyə idxalı zamanı aksiz vergisinin yüksəldici 
əmsalla tətbiqi və s. həyata keçirilir.

Dünya COP29 hədəflərinə böyük ümid bəsləyir
“Hər hansı bir işdə nəticə əldə etmək yalnız əməkdaşlıq çərçivəsində 

mümkündür. Biz COP2  çərçivəsində iqlim problemlərinin təsir etdiyi bütün 
sahələrdə yeni həll yolları tapmaq istəyirik”.

Bu sözləri PRE-COP29 konfransı çər-
çivəsində COP28, COP29 və COP30 sədr-  
liklərinin birgə təşkilatçılığı ilə keçirilən 
“Troyka ölkələri”nin “1,  dərəcə Selsi 
missiyası üçün Yol xəritəsi” mövzusunda 
yan tədbirdə BMT-nin İqlim Dəyişmələri 
üzrə Çərçivə Konvensiyasının icraçı katibi 
Saymon Stil deyib. O qeyd edib ki, COP29 
yeni həll yolları tapmaq üçün stimullaşdı-
rıcı rol oynamalıdır: “Paris Sazişində qeyd 
olunanlar bütün ölkələrin gələcək ekologi-
ya siyasəti üçün xəritədir. Düşünürəm ki, 
Azərbaycanda keçirilən COP29-da  bu xə-

ritəyə əsaslanılaraq önəmli qərarlar qəbul 
ediləcək”. 

Saymon Stil vurğulayıb ki, qlobal 
əməkdaşlıq müsbət nəticələrə nail olmağın 
yeganə yoludur. Qəbul ediləcək qərarlar 
isə  bütün ölkələrin öz iqlim məqsədlərinə 
çatmaq imkanını necə reallaşdıra biləcəyi-
ni müəyyənləşdirəcək.   

BMT-nin İqlim Dəyişmələri üzrə Çər-
çivə Konvensiyasının icraçı katibi çıxışı-
nın sonunda beynəlxalq ictimaiyyəti və 
tərəfləri əməkdaşlığa çağırıb. O, eyni za-
manda, Pre-COP29-un iqlim dəyişikliyi-

nin fəsadlarına qarşı mübarizədə müsbət 
nəticələrə nail olmağa kömək edəcəyinə və 
qarşıdan gələn sessiya üçün əsas rol oyna-
yacağına ümid etdiyini bildirib.

Karbonsuz gələcəyin “Yol xəritəsi”  
Braziliyanın İqlim, enerji və ətraf mühit nazirinin müavini Andre orrea 

do aqo PRE-COP2  konfransı çərçivəsində keçirilən “Troyka ölkələri”nin 
“1,  dərəcə elsi missiyası üçün ol xəritəsi” mövzusundakı tədbirdə bəşəriy-
yətin çətin durumda olduğunu, dövlətlərin ciddi parçalanma və pərakəndə-
liklə üzləşdiyini, buna baxmayaraq gələcək üçün mühüm addımların atılma-
sının, çoxtərə iliyin təşviq edilməsinin zəruriliyini vurğulayıb.  

Andre Korrea do Laqo daha sonra 
deyib: “Bir çoxu bunun nəticə verməyə-
cəyini düşünür, lakin çətin də olsa buna 
nail olmalıyıq. Biz 29-cu iqlim konfran-
sı ilə bağlı Bakıdan yüksək nəticə göz-
ləyirik. Braziliya çoxtərəfli legitimliyə 
inanır. Odur ki, beynəlxalq əməkdaşlıq 
istiqamətlində bizə güvənə bilərsiniz. 
Ümumilikdə, gördüyümüz işlər çoxtərəf-
liliyi təşviq etməlidir”.

Sə ə  z   
V  A RAMOV 

 

İqlim dəyişikliyi qlobal 
həmrəyliyi həyat tərzinə çevirir

Hesablamalara əsasən, son 100 ildə er kürəsində orta temperatur 
0,8 dərəcə yüksəlib. Bunun əsas səbəbi isə istilik e ekti yaradan qaz-
ların – karbon dioksid CO2 , metan CH4 , azot oksidi və xlor–fülor 
birləşmələrin konsentrasiyasının artması ilə birbaşa bağlı olub. ənaye 
dövrünü əhatə edən son 2 0 ildə isə atmosferdə məhz karbon qazının 
ümumi miqdarının 28 faiz, metanın 0 faiz artması qeydə alınıb. 

Əgər 30 il əvvəl atmosferə ildə 
33 milyard ton karbon qazı buraxı-
lırdısa, hazırda bu rəqəm ildə 4 
milyard tondur. Bu gün karbon qazı 
konsentrasiyası Yer kürəsinin son 2 
milyon il ərzində qeydə alınan, me-
tan və azot oksidləşməsi isə son 800 
min ildə müşahidə olunan ən yüksək 
səviyyədədir. İqtisadçı-ekspert Samir 
Heydərovun sözlərinə görə, iqlim də-
yişikliyinin vurduğu ziyanı azaltmağa 
kömək edəcək mühüm qərarlar qəbul 
edilməli, bunun üçün birgə fəaliyyət 
göstərilməlidir. Yalnız bu yolla  və-
ziyyət düzəldilə və bəşəriyyət  fə-
lakətdən xilas edilə bilər. 

Onun sözlərinə görə, enerji sis-
temlərində qalıq yanacaqlardan is-
tifadəni məhdudlaşdırmaq, günəş 
və ya külək kimi bərpaolunan enerji 
mənbələrinə keçmək  nəticəsində iq-
lim dəyişikliyinin fəsadları aradan 
qaldırılacaq, bununla da  tullantıları 
azaltmaq mümkün olacaq. Ümumiy-
yətlə, iqlim dəyişikliyinin  təsirlərini 
zəiflətməklə insanlar, onların evləri, 

biznesləri, yaşayış vasitələri, infrast-
ruktur və təbii ekosistemləri qoruna-
caq. Şübhəsiz ki, bu fəaliyyət təkcə 
bu günü deyil, gələcəyimizi də bəla-
lardan xilas edəcək.

İqlim dəyişmələri ilə mübarizə 
tədbirləri hökumətlərdən və biznes-
lərdən əhəmiyyətli maliyyə sərmayəsi 
tələb edir. Ancaq iqlimə təsirsizliyin 
dəyəri daha yüksəkdir. Çətin addım-
lardan biri də inkişaf etməkdə olan 
ölkələrin “yaşıl” iqtisadiyyata keçə 
bilməsi üçün onlara  il ərzində  100 
milyard ABŞ dolları ayırmaq üzrə öh-
dəliklərin yerinə yetirilməsidir.  

Aparılan araşdırmalara əsasla-
naraq qeyd edə bilərəm ki, son illər 
ərzində ölkəmizdə uğurlu ekoloji 
siyasətin gerçəkləşdirilməsi – müa-
sir texnologiyaların tətbiq olunması, 
tükənməyən enerji mənbələrindən 
istifadənin genişləndirilməsi, isti-
lik elektrik stansiyalarında mazutun 
daha təmiz yanacaqla –təbii qazla 
əvəzlənməsi ilə müsbət göstəricilərə 
nail olunub. Eyni zamanda, məişət 

tullantılarının reallaşdırılmasının 
təkmilləşdirilməsi, müasir avtomobil 
yollarının çəkilməsi, beynəlxalq təc-
rübə əsasında aqroparkların yaradıl-
ması, yeni meşə massivlərinin salın-
ması, az karbonlu enerji səmərəliliyi 
kimi önəmli məsələlər də diqqətdə 
saxlanılıb.    

Hazırda Qarabağ və Şərqi Zəngə-
zur iqtisadi rayonlarında 30 illik iş-
ğalın ağır nəticələri aradan qaldırılır,  
SMART infrastrukturun formalaş-
ması istiqamətində mühüm layihələr 
gerçəklədirilir, “yaşıl” enerji zonası 
yaradılır, “ağıllı” şəhər və kəndlər 
salınır.  

S.Heydərov bildirib ki, hazırda 
iqlim dəyişmələri ilə mübarizə is-
tiqamətində həm institusional, həm 
də qanunvericilik sahəsində bir sıra 
mühüm tədbirlər həyata keçirilir. 
Bundan əlavə, İqlim Dəyişmələri 
üzrə Dövlət Komissiyasının müvafiq 
qərarı əsasında “Az karbonlu inkişaf 
üzrə Milli Strategiya”, “Milli adapta-
siya planı” və digər önəmli sənədlərin 
hazırlanır.
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Azərbaycan ənd Təsərrüfatı azirliyinin yanında Aqrar Xidmətlər 
Agentliyinin, Aqrar İnnovasiya Mərkəzinin və axçıvan Muxtar Respub-
likası ənd Təsərrüfatı azirliyinin birgə təşkilatçılığı ilə diyarda ilk dəfə 
toxum sərgi-satış yarmarkası keçirilib.

Fermerlər üçün təşkil edilən işgüzar ak-
siyada Muxtar Respublikas kənd təsərrüfatı 
nazirinin müavini  Xəyalə Dadaşova aqrar 
sahədə əldə olunmuş nailiyyətlər, toxumçu-
luğun mövcud vəziyyəti barədə ətraflı mə-
lumat verib, sərgi-satış yarmarkasının fer-
merlər üçün böyuk əhəmiyyət kəsb etdiyini 
bildirib. Nazir müavini muxtar respublika-
da toxumçuluğun inkişafının aqrar sahədə 
qarşıya qoyulan əsas hədəflərdən olduğunu 
diqqətə çatdırıb.

Naxçıvan Şəhər İcra Hakimiyyəti başçı-
sının müavini Əhməd Vəliyev, Aqrar Xid-
mətlər Agentliyinin sədri Sərdar Hacıyev, 
Aqrar İnnovasiya Mərkəzinin direktoru 

Anar Cəfərov toxumçuluq sahəsinin möv-
cud i qarşıda duran hədəflər barədə məlu-
mat veriblər.

Yarmarkada Aqrar Xİdmətlər Agentliyi-
nin xidmətləri təqdim olunub, eləcə də  özəl 
toxumçuluq təsərrüfatlarında istehsal olu-
nan sertifikatlı toxumlar nümayiş etdirilib.  
Agentliyin əməkdaşları fermerlərə “Zərərli 
orqanizmlərə qarşı inteqrir mübarizə üsulu 
və tətbiqi”, “Sertifikatlı toxumdan istifadə-
nin əhəmiyyəti”, “Müasir iqlim dəyişiklik-
ləri şəraitində heyvan sağlamlığına təhdid-
lər” mövzularında təlimlər keçiblər. 

Sə  HƏSƏNOV  
 əz  N v  

osial rifah cəmiyyəti strateji 
inkişaf kursunun əsas hədəfi kimi

əvvəli 1-ci səhifədə

üclü sosial siyasət
Azərbaycan vətəndaş rifahının təmin 

olunması, həssas əhali qruplarının sosial 
müdafiəsinin gücləndirilməsi istiqamətində 
mühüm irəliləyişlərə yol açan səmərəli sosial 
siyasətə malik dövlət kimi qəbul edilir. Ulu 
öndərin əsasını qoyduğu sosial siyasət 20 il-
dən çoxdur ki, Prezident İlham Əliyev tərə-
findən uğurla həyata keçirilir, bütün sahələrdə 
davamlı tərəqqi prosesləri gedir. Sosial sahə-
də nailiyyətlər göz qabağındadır. Əhalinin ya-
şayış səviyyəsinin və rifahının yüksəldilməsi 
istiqamətində mühüm addımlar atılmaqdadır. 
Bu tezisi təsdiq edən əlamətlərdən biri Azər-
baycanın Cənubi Qafqaz regionunun sürətlə 
inkişaf edən lider dövlətinə çevrilməsidir.

Bu kontekstdə bir neçə istiqamət üzrə 
əldə edilən nailiyyətlər xüsusi vurğulanma-
lıdır. Hər şeydən öncə, milli iqtisadiyyatın 
dünyada rekord səviyyədə – 3 dəfədən çox 
artımını vurğulamaq istərdik. Bunun fonunda 
sahibkarlıq, regionların tərəqqisi və iqtisa-
di şaxələndirmə diqqəti xüsusi olaraq çəkir. 
Məsələ onunla bağlıdır ki, dünyada çox zid-
diyyətli siyasi, geosiyasi, iqtisadi və hərbi 
proseslərin getdiyi bir mərhələdə milli iqti-
sadiyyatın davamlı inkişafına nail olunması 
ciddi hadisədir.

İlham Əliyevin məqsədyönlü siyasəti 
nəticəsində strateji inkişaf hədəfinə çatmaq 
üçün kompleks inkişaf proqramları, layihələr 
sabitlik və təhlükəsizliyin təminatı şəraitində 
reallaşdırılır. Buraya yalnız enerji layihələri 
daxil deyildir. Sosial-iqtisadi sferanın demək 
olar ki, hər bir istiqamətini əhatə edən proq-
ramlar həyata keçirilir, o cümlədən əhalinin 
sosial təminatı sahəsində ciddi addımlar atılır. 
Cəmiyyətin sosial müdafiəyə xüsusi ehtiyacı 
olan bütün kəsimləri sosial qayğı ilə əhatə 
olunmuşdur. Burada, təbii ki, sahibkarlığın 
inkişafı və regionların tərəqqisi əhəmiyyətli 
rol oynayır. İqtisadi şaxələndirmə inkişafın 
əhatəsini, dinamikasını və səmərəliliyini daha 
da yüksəldir.

Mütəxəssislər bu prosesdə qeyri-neft sek-
torunun əhəmiyyətli dərəcədə genişlənməsini 
xüsusi vurğulayırlar. Məsələnin bu tərəfinin 
sosial-iqtisadi inkişafın davamlılığı və da-
yanıqlığı aspektində əhəmiyyətini anlamaq 
çətin deyildir. Çünki təcrübə göstərir ki, təbii 
resurslarla və ənənəvi enerjidaşıyıcıları ilə 
zəngin ölkələrdə qeyri-enerji sektoru inkişaf 
etmədikdə ciddi problemlər meydana çıxır. 
İnkişaf prosesi müəyyən mərhələdə tənəzzülə 
çevrilə bilir. Bu, bütövlükdə, cəmiyyətin sosi-
al rifahına mənfi təsir göstərir və vətəndaşla-
rın həyat səviyyəsinin aşağı düşməsinə səbəb 
olur. Həmin səbəbdən dövlətin sosial müdafiə 
və sosial təminat xərcləri kəskin azala bilir.

Azərbaycanda qeyri-neft sektorunun di-
namik inkişafının təmin olunması sayəsində 
bütün bu mənfi halların qarşısı alınmışdır. 
Prezident İlham Əliyev tam əsaslı olaraq bə-
yan etmişdir ki, Azərbaycan sosial dövlətdir 
və biz bunu sözlə yox, əməlimizlə təsdiqlə-
yirik .

Əmək və Əhalinin Sosial Müdafiəsi Na-
zirliyi bu aspektdə ciddi addımlar atır. Bunu 
nazirliyin paylaşdığı statistik göstəricilər, o 
cümlədən hesabatları da təsdiq edir. Sözüge-
dən hesabatlardan məntiqi olaraq üç nəticə 
çıxarmaq olar. Birincisi, Azərbaycanda sosi-
al siyasət Prezident İlham Əliyevin müəyyən 
etdiyi xətt üzrə ciddi surətdə həyata keçirilir. 
İkincisi, bütün mərhələlərdə, o cümlədən son 
illərdə sosial müdafiə və sosial təminat da-
vamlı və dayanıqlı olaraq dinamik surətdə 
artmışdır bunu rəqəmlərin əyani müqayisəsi 
göstərir . Üçüncüsü, bunun nəticəsində sosi-
al rifah prosesi cəmiyyətin bütün kəsimlərini 
əhatə etməkdə və ildən-ilə növbəti mərhələyə 
yüksəlməkdədir. 

Belə ki, ümumilikdə, 20 il müddətində 
dövlət büdcəsinin illik sosial müdafiə və so-
sial təminat xərclərində 20 dəfədən çox artım 
baş vermişdir. Minimum əməkhaqqı 38 dəfə 
artırılaraq 34  manata, orta aylıq əməkhaqqı 
12 dəfə artaraq 92 ,3 manata çatmışdır. Sosial 
müdafiə sisteminin mühüm komponenti olan 
pensiya təminatı yoxsulluğun azaldılmasında 
əhəmiyyətli rola malikdir. 2006-cı ilin əvvə-
lindən Azərbaycanda qabaqcıl dünya təcrübə-
sinə uyğun müasir sığorta-pensiya modelinə 
keçidin təmin edilməsi pensiya təminatında 
müsbət trendləri şərtləndirmişdir.

Milli iqtisadiyyata  
investisiya axını

Bütün dünya üzrə milli iqtisadiyyata in-
vestisiya qoyuluşu aparıcı faktora çevrilmiş-
dir. Müqayisə üçün deyək ki, Avropa İttifaqı-
nın rəhbərliyi son dövrlərdə məhz sərmayə 
qoyuluşunun iqtisadiyyatın taleyini müəyyən 
etdiyi qənaətinə gəlmişdir. Avropa Mərkə-
zi Bankının keçmiş rəhbəri Mario Draqinin 
Avropa İttifaqı üçün hazırladığı məruzədə 
üç aparıcı faktordan biri kimi məhz sərmayə 
qoyuluşu göstərilmişdir. İndi təşkilatın rəh-
bərləri sərmayə axınının zəifləməsinin hətta 
Avropa İttifaqının məhvolma ehtimalını yük-
səltdiyini vurğulayırlar. Mütəxəssislərin qə-
naətinə görə, Aİ sərmayə qoyuluşunda ABŞ 
və Çindən xeyli geridə qalır. Brüssel daha çox 
iqtisadi prosesləri tənzimləməklə məşğuldur 
ki, bu da artıq fayda vermir.

Avropa İttifaqının sərmayə qoyuluşuna 
böyük önəm verməsi təsadüfi deyildir. Çün-
ki müasir mərhələdə iqtisadi sahəyə kapital 
yatırılmasa davamlı sosial-iqtisadi tərəqqi 
mümkün deyildir. Meydana sürətlə yeni kəşf-
lər çıxır, yüksək texnoloji tətbiqlər özünü 
göstərir ki, bu, da bütövlükdə, iqtisadiyyatın 

dəyişmə dinamikasını yeniləşdirir.
Bundan başqa, postsovet məkanında baş 

verən ziddiyyətli geosiyasi, geoiqtisadi və 
hərbi proseslər sərmayə qoyuluşunda müəy-
yən risklər yaradır. Bu baxımdan Azərbaycan 
sabitlik adası nı xatırladır. Azərbaycanın 

milli iqtisadiyyatına sərmayə qoyuluşu dina-
mik olaraq artır. Statistik göstəricilərə görə, 
2021-ci ildə Azərbaycan iqtisadiyyatına sər-
mayələr 12,6 faiz, xarici investisiyalar 22,4 
faiz artmışdır. 2021-ci ildə Azərbaycan iqtisa-
diyyatına ümumi sərmayələr 2  milyard 313,8 
milyon manat 14 milyard 890,4 milyon ABŞ 
dolları  təşkil etmişdir ki, bu da 2020-ci ilin 
göstəricisindən 12,6 faiz çoxdur. 2022-ci ildə 
Azərbaycanda əsas kapitala 18271,3 milyon 
manat və yaxud 2012-ci il ilə müqayisədə ,  
faiz çox vəsait yönəldilmişdir. 2023-cü ildə 
isə əsas kapitala 20296,6 milyon manat məb-
ləğində, yaxud 2022-ci illə müqayisədə 9,8 
faiz çox vəsait yönəldilmişdir. Nəhayət, Azər-
baycan iqtisadiyyatına 2024-cü ilin birinci rü-
bündə 1,  milyard dollar həcmində xaricdən 
birbaşa investisiyalar cəlb edilmişdir.

Məhz bu kimi dinamika Prezident İlham 
Əliyevin sosial sahəyə xüsusi qayğısının nəti-
cəsidir. Buna görə də ölkəmizdə davamlı sosi-
al inkişafa, sosial müdafiə və aktiv məşğulluq 
proqramlarının uğurla davam etdirilərək il-
dən-ilə əhəmiyyətli dərəcədə genişlənməsinə, 
sosial təminat sisteminin dəfələrlə güclənmə-
sinə nail olunmuşdur. Qazanılan uğurlara görə 
BMT yoxsulluğun kəskin şəkildə azalmasını 
da diqqətə alaraq, Azərbaycanı Davamlı İnki-
şaf Məqsədlərinə dair milli məsləhətləşmələ-
rin aparılması üçün seçilmiş ölkələr sırasına 
daxil etmişdir.

Əməkhaqları, pensiya və  
sosial ödənişlər

Prezident İlham Əliyevin aşağıdakı fi-
kirləri sosial-iqtisadi sferada həyata keçirilən 
siyasəti dolğun ifadə edir: Bizim siyasətimi-
zin mərkəzində Azərbaycan vətəndaşı, onun 
qayğıları, onun problemləri, onun təhlükəsiz-
liyi, onun xoşbəxtliyi dayanır . Təsadüfi de-
yil ki, Prezidentin fərman və sərəncamları ilə 
2018–2023-cü illərdə əməkhaqqı və digər so-
sial ödənişlərin artırılması məqsədilə 4 sosial 
islahat paketi icra olunmuşdur. Ümumilikdə, 
4 milyondan çox vətəndaşı əhatə edən bu 
islahatların hər biri üzrə illik əsasda ayrılan 
əlavə vəsaitlərin ümumi məbləği 7 milyard 
manata yaxındır. Bu islahatlar nəticəsində 
2018–2023-cü illərdə minimum pensiya 2,  
dəfə, minimum əməkhaqqı 2,7 dəfə, orta aylıq 
pensiya 2,1 dəfə, yaşa görə orta aylıq pensiya 
2 dəfə, orta aylıq əməkhaqqı 70 faiz, sosial 
müavinət və təqaüd ödənişləri  dəfə, medi-
an əməkhaqqı 2,1 dəfə, əməkhaqqı fondu 2,6 
dəfə, işsizliyə görə sığorta ödənişlərinin orta 
aylıq məbləği 2 faiz artmışdır.

Ölkə rəhbərinin qarşıya qoyduğu vəzifə 
və tapşırıqların yerinə yetirilməsi üçün müxtə-
lif tədbirlər görülür. Əmək və əhalinin sosial 
müdafiəsi naziri Sahil Babayev Qalib dövlət, 
güclü sosial siyasət  sərlövhəli məqaləsində 
yazır ki, 2014–2020-ci illərdə Azərbaycan 
Respublikasında pensiya təminatı sisteminin 
islahatı Konsepsiyası na uyğun olaraq həmin 
sistemin yeni çağırışlara uyğun təkmilləşdi-
rilməsi, layiqli pensiya təminatı sisteminin 
qurulması istiqamətində mühüm addımlar 
atılıb . Bu tezisin təsdiqi istiqamətində nazir 
vurğulayır: Dövlət başçısı tərəfindən hər il 
müvafiq sərəncamlar imzalanmaqla mini-
mum pensiyaların mütəmadi artırılması, hər 
ilin əvvəlində pensiyaların və fərdi hesablar-
dakı pensiya kapitallarının indeksləşdirilərək 
artırılması təmin olunub. Ümumilikdə, ötən 
20 ildə minimum pensiya 14 dəfə artaraq 280 
manata, orta aylıq pensiya 18 dəfə artaraq 43  
manata, yaşa görə orta aylıq pensiya 19 dəfə 
artaraq 466 manata, əlilliyə görə orta aylıq 
pensiya 14 dəfə artaraq 366 manata, ailə baş-
çısını itirməyə görə orta aylıq pensiya isə 19 
dəfə artaraq 408 manata çatıb ... Pensiya üzrə 
ödənilən illik vəsaitlərin məbləği isə 30 dəfə-
dən çox artaraq  milyard 907 milyon manata 
çatıb ... .

Əlbəttə, kifayət qədər ciddi nəticələrdir. 
Bunun fonunda bir başqa kontekstdə aparılan 
müqayisə maraqlı mənzərə yaradır. Belə ki, 
2003-cü ildə orta aylıq pensiya məbləği pen-
siyaçılar üçün yaşayış minimumundan 2 dəfə 
aşağı olduğu halda, hazırda bu məbləğ 43  
manat  olmaqla pensiyaçılar üçün yaşayış mi-
nimumunu 199 manat  2,2 dəfə üstələyir.

Vurğulanan aspektdə Azərbaycanın 
MDB-nin digər ölkələri ilə müqayisəsi də 
maraq doğurur. Bu baxımdan Sahil Babaye-

vin apardığı aşağıdakı müqayisələr real və-
ziyyəti əks etdirir: Minimum və orta aylıq 
pensiya məbləğlərinin Alıcılıq Qabiliyyəti 
Pariteti AQP  əsasında hesablanmış AQP 
dolları ilə ifadəsində MDB ölkələri, Gürcüs-
tan və Ukrayna üzrə müqayisə sıralamasında 
Azərbaycan müvafiq olaraq birinci və ikin-
ci yeri tutub. Minimum aylıq əməkhaqqının 
həm ABŞ dolları, həm də AQP dolları ilə ifa-
dəsində MDB ölkələri, Gürcüstan və Ukray-
na üzrə müqayisə sıralamasında Azərbaycan 
ikinci yeri tutub. Aparılan ardıcıl əməkhaqqı 
islahatlarının daha bir müsbət nəticəsi kimi 
ölkəmizdə xalis minimum aylıq əməkhaqqı-
nın xalis orta aylıq əməkhaqqına nisbəti 
2003-cü ildəki 11,7 faizdən 2018-ci ildə 26,  
faizə, 2023-cü ilin əvvəlində isə 41,1 faizə 
çatıb. Bu da həmin nisbət göstəricinin qa-
baqcıl beynəlxalq normalara uyğunlaşdırıl-
ması istiqamətində mühüm irəliləyişdir ... .

ətəndaşın DO T-u
Sosial siyasət sahəsində həyata keçirilən 

proqramlar kontekstində iki mühüm faktı da 
vurğulamaq istərdik. Bir sıra təşəbbüslərlə 
çıxış edən Birinci vitse-prezident, Heydər 
Əliyev Fondunun prezidenti Mehriban xa-
nım Əliyeva sosial sahə ilə bağlı da olduqca 
səmərəli addımlar atır. Mehriban xanım Əli-
yevanın təşəbbüsü olaraq son illərdə Abşeron 
rayonunda çoxmənzilli yaşayış binaları inşa 
edilərək dövlət uşaq müəssisələri məzunları-
nın istifadəsinə verilmişdir. Əmək və Əhali-
nin Sosial Müdafiəsi Nazirliyinin tabeliyin-
dəki Sosial Xidmətlər Agentliyinin Məzun 
evi  sosial müəssisəsi kimi fəaliyyət göstərən 
həmin yaşayış binalarında 36  məzun mənzil-
lə təmin olunmuşdur. Eyni zamanda, son illər 
yeni yaşayış binalarından həmin məzunlara 
mənzillərin təqdim edilməsi işləri aparılır və 
ümumilikdə, ötən dövrdə həmin məzunlardan 
6 0 şəxs tam təmirli mənzillə təmin olunmuş-
dur. 

Digər fakt Prezident İlham Əliyevin 
tapşırıqlarına uyğun olaraq aparılan sosial 
islahatların mühüm uğurlarından biri olan 
DOST konsepsiyası ilə bağlıdır. Onu vurğu-
layaq ki, DOST konsepsiyasının təşəbbüskarı 
da Birinci vitse-prezident Mehriban xanım 
Əliyevadır. DOST, sözün həqiqi mənasında, 
vətəndaşın dostudur. Xidmət tam obyektiv 
və yüksək səviyyədədir. Bürokratik əngəl 
qətiyyən yoxdur. Ümumilikdə, DOST sosial 
sahələr üzrə 1 9 xidmətin bir pəncərə dən, 
operativ, şəffaf, müasir, innovativ əsasda təq-
dim olunmasını, nəticə etibarilə dövlət sosial 
xidmətlərinin vətəndaş rahatlığı və məmnun-
luğuna uyğun göstərilməsini təmin edir. Onu 
vurğulayaq ki, ölkə Prezidentinin fərmanı ilə 
2019-cu ilin may ayında DOST Agentliyi və 
bundan sonra Bakı şəhəri, Abşeron və Bərdə 
rayonlarında olmaqla 7 DOST mərkəzi açıl-
mışdır.

Sonda onu da qeyd edək ki, Prezident İl-
ham Əliyevin uğurlu sosial islahatlar proqra-
mının əsas hədəflərindən biri də dövlət sosial 
xidmətlərinin innovativ yanaşmalar, müasir 
texnologiyalar üzərində qurulmasıdır. Bunun-
la sosial sahədə vətəndaşlara şəffaf və çevik, 
keyfiyyətli, əlçatan, vətəndaş məmnunluğuna 
uyğun xidmətlər sistemini daim təkmilləşdir-
mək imkanı yaranır.

Əlbəttə, Prezident İlham Əliyevin sosi-
al siyasəti çoxşaxəlidir və onu bir məqalədə 
təqdim etmək mümkün deyil. Ancaq yuxa-
rıda aparılan təhlillər və müqayisələr ay-
dın göstərir ki, Azərbaycan uğurla qüdrətli 
dövlət və yüksək sosial rifah cəmiyyətinin 
qurulması istiqamətində irəliləyir. Müstəqil 
Azərbaycan dünya miqyasında inkişaf etmiş 
ölkələr sırasına daxil olmaqdadır. Dövlət 
başçısının sistemli, dərin düşünülmüş və ən 
müasir tələbləri özündə ehtiva edən sosial 
siyasəti ildən-ilə daha böyük səmərə verir. 
Azərbaycan bütün sahələrdə yüksək nəti-
cələr əldə edir. Azərbaycan vətəndaşının ri-
fah halı dəqiq düşünülmüş inkişaf kursu üzrə 
sürətlə artır.

Şübhə yoxdur ki, Azərbaycan qətiyyət-
lə öz inkişaf kursunu tam olaraq reallaşdı-
racaqdır. Hazırda Azərbaycanda müşahidə 
edilən sürətli quruculuq işləri, Qarabağın 
yenidən qurulması, Böyük Qayıdışın geniş 
vüsət alması, ölkənin beynəlxalq əməkdaş-
lıq əlaqələrinin genişlənməsi və iqtisadiyyata 
sərmayələrin artması çox nikbin düşünməyə 
əsas verir! Azərbaycan nəinki regional, hətta 
regionlararası məkanda nüfuzlu bir dövlətə 
çevrilir. Azərbaycan vətəndaşının rifahı da-
vamlı olaraq yüksəlir! 

 A G ƏLOV

Toxumçuluq sərgi-satış yarmarkası

eni yaşayış kompleksi
axçıvan şəhərinində yeni müasir “ akhchivan residence” yaşayış 

kompleksinin tikintisinə başlanıb. Hazırda ərazidə özülqoyma işləri 
aparılır. on ilərdə irimiqyası tikintiabadlıq və bərpa işləri ilə gözəlləşən 
və gəncləşən qədim şəhərdə yeni layihəni  yerli  “AP  Tikinti” Məhdud 
Məsuliyyətli Cəmiyyəti gerçəkləşdirir. 

 İ   ə   ə 
 və ə ə  ə  ə ə  

ə  ə ə  ə ə  ə ə  
      

Mə ə v ə  
– Son illərdə Şəhərsalma və Tikinti Mə-

cəlləsində dəyişikliklər edilməsi, tikintiyə 
icazə alma mexanizminin “bir pəncərə” 
prinsipi əsasında sadələşdirilməsi  və müra-
ciətlərə baxılma müddətinin  qısaldılması və 
s. ölkədə tikinti sektorunun inkişaf dinami-
kasına öz təsirini göstərir. Tikinti prosedur-

larının  təkmilləşdirilməsi və bu sahəyə özəl 
investisiyaların cəlb olunması Naxçıvan 
Muxtar Respublikasında quruculuq işlərinin 
genişlənməsinə yeni imkanlar acır. 

Naxçıvan şəhərinin infrastruktur ye-
nilənməsinə öz təsirini göstərəcək yeni ti-
kinti layihələri şəhərin simasını dəyişməklə 
yanaşı, yaxın dövrdə əhalinin mənzil-məişət 
şəraitinin yaxşılaşdırılmasına da öz töhfəsi-
ni verəcək. Belə layihələrdən biri də “Nakh-
chivan residence” yaşayış kompleksidir. 
Hazırda qarşımızda duran əsas layihə Nax-
çıvan şəhərində yeni bir yaşayış kompleksi 
– podratcı “APF Tikinti”   sirkəti tərəfin-
dən “Nakhchivan Residence” in ən yüksək 
səviyyədə tamamlanaraq sakinlərə təqdim 
olunmasıdır. 

Şəhərin 49-cu məhəlləsində tikilən yeni 
yaşayış kompleksi  kvartaldan 34 blokdan  
ibarət olacaq. Təsdiq edilən layihə çərçivə-
sində 1, 2, 3 və 4 otaqdan ibarət -12 mərtə-
bəli binalarda 1100 mənzil inşa ediləcək. 
Binaların brinci mərtəbəsi qeyri-yaşayış 
sahəsi olacaq və əsasən,  xidmət sahələri 
üçün nəzərdə tutulacaq. Kompleksdə ye-
raltı və yerüstü avtomobil dayanacaqları, 
yeraltı içməli su anbarları və digər yardımcı 
sahələr istifadəyə veriləcək. Bununla yana-
şı, burada uşaq bağçası, qapalı su hovuzları, 
fitnes mərkəzi və müxtəlif iaşə obyektləri 
də fəaliyyət göstərəcək. Yəni sakinlərin ra-
hat yaşayışı üçün burada maksimum şərait 
yaradılacaq. 

Tikinti işlərinə gəldikdə isə bu yaxın-
larda ərazidə inşaat işlərinə başlanılıb. 6,7  
hektar sahədə inşa olunacaq binalar üçün 
artıq 1 hektar təməl hissədə betonlama işləri 
başa çatdırılıb, növbəti mərhələ üçün əra-
ziyə işçi qüvvəsi və texnikalar cəlb olunub. 
Ümumilikdə isə tikintiyə 700-ə yaxın işçi-
nin cəlb edilməsi gözlənilir. 

Yeni kompleksin tikintisində yerli inşaat 
materiallarına üstünlük veriləcək. Podratçı 
şirkət olaraq poleyster və poliüretan mad-
dələrdən hazırlanmış tikinti materialları, 
dekorativ ayna və şüşə işləmə, plastik və 
aliminum qapı-pəncərə istehsalçısı olduğu-
muzdan bu məhsulların istifadəsinə də geniş 
yer verəcəyik. Eyni zamanda, tikintidə mux-
tar respublikada istehsal olunan digər inşaat 
materiallarının da istifadəsi nəzərdə tutulub. 
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– Yeni yaşayış kompleksi Naxçıvan 

şəhərinin şimal hissəsində, həm də şəhərin 
mərkəzi hissəsinə yaxın ərazidə tikildiyin-
dən buradan bütün istiqamətlərə rahat nəq-
liyyat çıxışları olacaq. Yaşayış binaları şəhə-
rin qərb və cənub hissələri ilə müqayisədə 
yüksək  ərazidə yerləşəcəyindən buradan 
ətraf ərazilərin mənzərəsini də rahat seyr et-
mək mümkün olacaq. 

Eyni zamanda, mənzillərin pəncərələrin-
də tam görünüşlü vitraj şüşələrdən istifadə 
olunacağından hər kəs ətrafı daha yaxşı seyr 
edə biləcək. Lakin bunlar mənzillərin qiy-
mətinə təsir etməyəcək.  Yaşayış binalarının 
daxilinə giriş sakinlər və onların yaxınları 
üçün “ağıllı sistem” QR kod oxutmaqla  
vasitəsi ilə olacaq, kompleksə mühafizəçilər 
nəzarət edəcəklər.

Öyrəndik ki, kompleksdə artıq mənzillə-
rin satışına da başlanılıb. yaşayış sahəsinin 
kvadratmetri alıcılara 12 0 manatdan, daxi-
li kredit yolu ilə isə 1300 manatdan təqdim 
olunur. Artıq satış üçün müraciət edənlərin 
sayı da qənaətbəxşdir. Mənzil sahibi olmaq 
hər kəsin arzusudur. Əhali sayının ildən-ilə 
artması isə buna daha çox zərurət yaradır. 

Bu gün təkcə işğaldan azad edilmiş ra-
yon və kəndlərimizdə deyil, digər yaşayış 
məntəqələrimizdə də geniş tikinti-qurucu-
luq işləri aparılır. Xüsusilə, özəl sektorun 
bu sahəyə təşviqi həyata keçirilən dövlət 
siyasətinin əsas xəttini təşkil edir. Məqsəd 
vətəndaşların rahat yaşamaq hüquqlarını tə-
min etmək, onların mənzil-məişət şəraitini 
yaxşılaşdırmaqdır. Bölgələrimizdə həyata 
keçirilən bu cür layihələr də bir daha insan 
amilinə göstərilən diqqətin bariz nümunəsi-
dir.

axçıvan yüksəliş yolunda
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A  İ v   ə ə  Azə  T   

Milli varlığımızı  
yaşadan sənət ocağı

X X əsrin sonu – XX əsrin əvvəllərində həvəskar dərnək kimi fəaliyyətə 
başlayan Dağıstan–Azərbaycan Dram Teatrı 1 04-cü ildə rəsmi status, 
1 4-cü ildə dövlət teatrı statusu alıb. 1 44-cü ildə müəyyən səbəblərdən 
teatrın qapıları uzun müddətə bağlanıb. Amma xoşbəxtlikdən, 1 4-cü 
ildə yenidən Dərbənd səhnəsinin üzünə gün doğub və artıq 0 ildir ki, fəa-
liyyətini davam etdirir.

Yaradılıb təşəkkül tapmasına görkəmli 
yazıçı-dramaturq, teatr xadimi Əbdürrəhim 
bəy Haqverdiyevin də zəhmət sərf etdiyi və 
Dərbənddə Azərbaycanın mədəniyyət qala-
sı sayılan teatr özünün 120 illik yubileyinə 
hazırlaşır. Ötən illərdə burada mədəniyyə-
timizin təbliği naminə çox işlər görülüb. 
Dağıstanın azərbaycanlı ziyalıları bu teatrı 
yaşatmaq üçün əllərindən gələni ediblər.

Bu günlərdə yubilyar teatrdan xoş bir 
müjdə aldıq: Dərbənd səhnəsində məş-
hur serb dramaturqu Miroslav Mitroviçin 
“Gecə yarısı soyğunçuluq” pyesinin motiv-
ləri əsasında “Oğru” tamaşası hazırlanıb və 
uğurla oyanılıb. Bu barədə xəbəri redaksi-
yamıza təqdim edən Əməkdar incəsənət xa-
dimi Ağalar İdrisoğlu  bildirdi ki, dərbəndli 
həmkarlarının uğuru onu qəlbən sevindirib.

Ağalar İdrisoğlu 1 –2000-ci illərdə 
Dərbənddə yaşayıb və Dağıstan–Azər-
baycan Beynəlmiləl Teatr Truppasına 
rəhbərlik edib. Həmin dövrü xoş təəs-
süratlarla xatırlayan tanınmış yazı-
çı-dramaturq-rejissor Dərbənd teatrının 
həyatını daim diqqətlə izləyir. Onun de-
dikləri

– Hazırda yazıb tamamlamaqda ol-
duğum “Sərhədsiz dünyamız” adlı bə-
dii-sənədli romanımda ömrümün o illəri 
haqqında geniş məlumat vermişəm.  uğu-
runa çox sevinmişəm. Uğurlarını uğurum 
saydığım, problemlərini ürək ağrısı ilə 
qarşıladığım Dərbənd teatrını özümə doğ-
ma ünvan sayıram. Yeni premyera barədə 
xəbər də məni hədsiz sevindirdi.   

Tamaşaya quruluşu teatra dəvət olunan 
rejissor, Rusiyanın Əməkdar artisti Tamer-
lan Sabanov verməli idi. Amma o, üzrlü 
səbəblərdən məşqlərə gələ bilmədiyi üçün 
bu missiyanı teatrın yeni baş rejissoru, 
Azərbaycanın Əməkdar artisti Sərvər Əli-
yev yerinə yetirib. Tamaşanın rəssamı Da-
ğıstan Respublikasının Əməkdar rəssamı 
Dəmir İsaakovdur. Səhnə əsərində rolları 

Dağıstanın Əməkdar artisti Şükufə  Məli-
kova Səməni , aktyorlar Aygün Nəcəfova 
Nazı , Mirzəağa Cum-Cum Direktor , 

Osman Mehrabov Məsum , Orxan Əliyev 
Polis  ifa ediblər. Onu da vurğulayım ki, 

Aygün xanım Azərbaycan Dövlət Konser-
vatoriyasının vokal sinifini bitirib. Canlan-
dırdığı obraz onun Dərbənd teatrında ilk 
işidir və maraqlı alınıb. 

Tamaşanın qısa süjet xətti belədir ki, 
vergidən yayınmaq istəyən ticarət mərkəzi-
nin direktoru 1 milyon manatlıq oğurluğu 
ört-basdır etməyə can atır, amma bu, alın-
mır. Maraqlı, kəskin və gülməli vəziyyət-

lərlə bol olan tamaşanın sonunda oğurlu-
ğun üstü açılır.  

Biz Əməkdar artist ərvər Əliyev-
lə də söhbət etdik. əxrlə bildirdi ki, 
“Oğru” tamaşasının ilk premyerası bö-
yük anşlaqla keçib və seyrçi  alqışları ilə 
müşayiət olunub. 

– İkinci premyeramız 2024-cü ilin ok-
tyabr ayının 21-də olacaq, – deyə o, əlavə 
etdi. – Çox istərdik ki, Dağıstan Azərbay-
can Dövlət Dram Teatrının kollektivi tez-
liklə bu tamaşanı Bakıya da gətirib, sənət-
sevərlərə təqdim etsin.       

Onu da öyrəndik ki, Dağıstan Azərbay-
can Dövlət Dram Teatrının binası əsaslı şə-
kildə yenidən qurulma prosesində olduğu, 
hələ səhnə işıqları və avadanlıqları quraş-
dırılmadığı üçün “Oğru”nun premyerası 
Dərbənddəki Ləzgi Dövlət Dram Teatrının 
səhnəsində olub. Yəqin ki, tezliklə yaradı-
cı heyətin öz doğma səhnəsində fəaliyyəti 
bərpa ediləcək. Ən əsası isə bu teatrın 120 
illik yubileyinin qarşıdakı aylarda Bakıda, 
böyük təntənə ilə qeyd olunacağını gözlə-
yirik. Çünki bu, sözün əsl mənasında, tarixi 
hadisə sayılır.   

Ə  NƏCƏ ANL   

zəl universitetlərə maraq niyə azalır
Hər il tələbə qəbulu zamanı özəl universitetlərə maraq 

bir qədər də azalır. Əksər ali təhsil ocaqlarını seçən tələbələ-
rin çoxu isə test imtahanından az bal toplayanlar olur. Xari-
ci ölkələrdə bunun tam əksi baş verir  yüksək bal toplayan-
lar daha çox özəl universitetləri seçirlər. Bəs Azərbaycanda 
valideynlər övladlarını özəl bağçaya, liseyə və məktəbə gön-
dərdiyi halda, niyə gənclər özəl universiteti seçmirlər  

Xaricdə təhsil üzrə 
mütəxəssis Rahib iftiyev bil-
dirdi ki, adətən, xaricdə özəl 
universitetlərin maddi-texni-
ki bazası, təhsilin keyfiyyəti, 
əlaqələri dövlət universitetin-
dən üstün olur  

– Belə universitetlərdə 
müəllimlərə və digər işçilərə 
yüksək məvacib verirlər. 
Tələbələrə bilik ən təsirli me-
todlarla, fərqli qayda və tex-
nologiyalarla çatdırılır. Özəl 
universitetlərdə təhsil haqqı 
yüksək olsa da tələbələr daha 
çox bu məktəbləri seçirlər.

Valideyn, tələbə və abitu-
riyentlər arasında apardığımız 
sorğulardan da məlum oldu ki, 
ölkəmizdə özəl universitetlər 
hələ kifayət qədər nüfuz qaza-
na bilməyib. Dövlət İmtahan 
Mərkəzinin statistikasına əsas-
lansaq görərik ki, adətən, özəl 

ali təhsil müəssisələrinin ixti-
sas kodlarını ərizələrində 1-ci 
göstərən abituriyentlər ,68 
faiz, subbakalavrlar isə cəmi 
6,34 faiz olub. Ərizələrdə özəl 
universiteti 1-ci yerdə yazmaq, 
hələ ali məktəbə qəbul olunmaq 
demək deyil. Özəl universitet 
seçimində irəliləyiş çox azdır. 
Hazırda özəl ali təhsil müəs-
sisələrinə qəbul olunanların 
mütləq əksəriyyəti balı dövlət 
ali təhsil müəssisələrinə çat-
mayanlardır. Son illərdə özəl 
ali məktəblərə ödənişlər dövlət 
universitetlərinə bərabər, bir 
sıra hallarda isə azdır. Görü-
nür, bu güzəşt də abituriyentləri 
özəl təhsilə cəlb edə bilmir. 

Təhsil eksperti Elçin Mu-
rad dedi ki, son illərdə bir 
sıra özəl universitetlərin bağ-
lanması bu inamı daha da 
azaldıb  

– Cəmiyyətin böyük qismi 
özəl təhsil ocaqlarına, sanki 
gələcəyi bəlli olmayan univer-
sitet kimi baxır. Lakin ölkəmi-
zin təhsil qanunvericiliyi imkan 
verir ki, özəl ali təhsil müəs-
sisəsi bağlandığı halda, meyar-
lar nəzərə alınmaqla tələbələr 
digər özəl və dövlət universi-
tetlərinə köçürülsünlər. Çünki 
bütün universitetlərə qəbul va-
hid formada – DİM-in keçirdiyi 
imtahanlar əsasında aparılır. 

Təhsil mütəxəssisləri və 
ekspertlərin qənaəti budur ki, 
özəl universitetlər tədrisin key-
fiyyətini yüksəltməli, bilikli 
tələbələrə təhsil haqqının məb-

ləğində güzəştlər etməlidirlər. 
Bundan əlavə, özəl təhsilə in-
vestorlar cəlb olunmalı, onlar 
müxtəlif təqaüd proqramların-
dan yararlanmalıdırlar. Dilçi, 
akademik Nizami Cəfərovun 
fikrincə, özəl universitet təc-
rübə və böyük maliyyə vəsaiti 
hesabına yaranmalıdır: “Ciddi 
maliyyə mənbəyi olmalıdır ki, 
yüksək ixtisaslı kadrlar cəlb 
edilsin, zəngin texnologiya im-
kanları olsun ki, ciddi elmi tə-
dqiqatlar aparılsın”. 

R zv  İ RƏTOĞLU  

Türkiyədə Azərbaycan 
şairinə ehtiram

Türkiyənin paytaxtı Ankarada, Qazi niversitetində Azərbaycanın 
dünya şöhrətli şair və mütəfəkkiri Məhəmməd üzulinin 0 illiyi ilə əlaq-
dar “Beynəlxalq üzuli impoziumu” və bədii gecə keçirilib.

Qazi Universiteti, Azərbaycan Mil-
li Elmlər Akademiyası, Türk Kültürünü 
Araştırma İnstitutu və ölkəmizin Türkiyə-
dəki Səfirliyinin nəzdindəki Azərbaycan 
Mədəniyyət Mərkəzinin birgə təşkil etdik-
ləri simpoziumda alim, yazıçı və şairlərlə 
yanaşı, Azərbaycan Milli Elmlər Akade-
miyasının prezidenti, akademik İsa Hə-
bibbəyli, Azərbaycanın Ankaradakı səfiri 
Rəşad Məmmədov, Türk Mədəniyyətinin 
Tədqiqi İnstitutunun direktoru, professor 
Bican Ercilasun, Əmrə Yunus İnstitutu-
nun direktoru, professor Abdurrahman Ali, 
Qazi Universitetinin rektoru Uğur Ünal iş-
tirak ediblər.

Bildirilib ki, Füzuli irsi ədəbiyyat və 
fəlsəfənin zirvəsi olmaqla yanaşı, həm də 
Türk dünyasını birləşdirməkdə yüksək 
xidmətlər göstərib. Azərbaycan ədəbiyya-
tında həm ana dilimizdə, həm də ərəb və 
fars dillərində ədəbi əsər nümunələrinin 
müəllifi olan Füzuli kimi başqa şair yox-
dur. Füzulinin hələ sağlığında əsərlərinin 

türk ədəbiyyatının incisi hesab olunduğu 
qeyd edilib.

Aakademik İsa Həbibbəyli dahi şai-
rin yaradıcılığından bəhs edən kitabı Qazi 
Universitetinə hədiyyə edib. Tədbir çərçi-
vəsində Azərbaycan Mədəniyyət Mərkəzi 
tərəfindən hazırlanmış və Məhəmməd Fü-
zuliyə həsr edilmiş ədəbi-bədii, musiqili 
kompozisiya təqdim olunub.

“TRT Türkü” radiokanalının “Azər-
baycan rüzgarı” verilişinin aparıcısı Səi-
də Ömər dahi şairin əsərlərini ifa edib. 
Beynəlxalq Muğam Mərkəzinin solisti, 
VI “Muğam” müsabiqəsinin qalibi Al-
maxanım Əhmədli, Səxavət Məmmədov 
tar , Elvin Novruzov kamança , Elxam 

Baxışov elektropiano  isə Füzulinin 
qəzəllərindən ibarət musiqi nümunələri 
səsləndiriblər.

Simpoziumun 2-ci günü alimlərin və 
ədəbiyyatşünasların Füzuli irsi mövzusun-
da çıxışları ilə əlamətdar olub.   

G  

Mətbuat Şurasının İdarə Heyətinin iclası

“Görkəmli şərqşünas, 
unudulmaz şəxsiyyət”

Dünən AMEA ərqşünaslıq İnstitutunda görkəmli şərqşünas-alim, 
professor Aida İmanquliyevanın 8  illik yubileyinə həsr olunmuş elmi 
konfrans keçirilib. 

Məclisi giriş sözü ilə açan AMEA-nın 
akademik-katibi, akademik Arif Həşimov 
Azərbaycan şərqşünaslıq elminin inkişa-
fında professor Aida İmanquliyevanın bö-
yük rolu olduğunu qeyd edib. O, alimin 
şərqşünaslıq elmində ərəbşünas ədəbiy-
yatşünaslar məktəbinin əsasını qoyduğunu 
vurğulayaraq, ərəb məhcər ədəbiyyatının 
tədqiqi sahəsində elmə böyük töhfələr ver-
diyini bildirib. 

Konfransda AMEA-nın vitse-prezi-
denti, Şərqşünaslıq İnstitutunun baş di-
rektoru akademik Gövhər Baxşəliyevanın 
“Görkəmli şərqşünas, unudulmaz şəxsiy-
yət” mövzusunda məruzəsi dinlənilib. Aida 
İmanquliyevanın Azərbaycanda Şərq–Qərb 
qarşılıqlı əlaqə və təsirini sistemli şəkildə 
araşdıran ilk alim olduğunu deyən akade-
mik  onun çoxsaylı elmi əsərlərində Qərb 
və Şərq mədəni ənənələrinin sintezinin, ya-
radıcı üslubun inkişafının və yeni bədii üs-
lubun təşəkkül tapmasının tədqiq olundu-
ğunu, onun hər iki ədəbiyyatın ümumbəşəri 
dəyərlərini əsas götürərək mədəni tərəqqini 
şərtləndirən amillərə istinad etdiyini qeyd 
edib.  

Dünya şöhrətli alimin elmi-təşkilati, 
pedaqoji fəaliyyətindən, tərcümələrindən, 
nüfuzlu beynəlxalq tədbirlərdə Azərbaycan 
şərqşünaslığını layiqincə təmsil etməsin-
dən danışan məruzəçi Aida xanımın, eyni 
zamanda, həssas, xeyirxah insan olduğunu, 
şəxsi keyfiyyətləri və dərin elmi bilikləri-
nin ona həmkarları arasında böyük hörmət 
və sevgi qazandırdığını qeyd edib.

Konfransda  Bakı Dövlət Universi-
tetinin şərqşünaslıq fakültəsinin dekanı, 
dosent  Aydan Xəndan “Əzəliyyətdən əbə-
diyyətə axan nur” – Aida İmanquliyeva  zi-
yası”, AMEA Ədəbiyyat İnstitutunun Azər-
baycan–Asiya ədəbi əlaqələri şöbəsinin baş 

elmi işçisi, filologiya elmləri doktoru Bə-
sirə Əzizəliyeva “Görkəmli şərqşünas-alim 
Aida İmanquliyeva”, Şərqşünaslıq İnstitu-
tunun direktor müavini, dosent Ruhəngiz 
Cümşüdlü “Aida İmanquliyeva və klassik 
Azərbaycan ədəbiyyatı”, Ərəb ölkələrinin 
tarixi və iqtisadiyyatı şöbəsinin müdiri, 
dosent Fərda Əsədov “Aida İmanquliyeva-
nın pedaqoji təcrübəsindən: Suriya–Ame-
rika məhcər ədəbiyyatının həyat fəlsəfəsi 
dəyərlərinin aşılanması” mövzularında mə-
ruzələrlə çıxış ediblər.

Məclisdə Aida İmanquliyeva haqqında 
xatirələr də səslənib.

***
AMEA ərqşünaslıq İnstitutunun 

kollektivi oktyabrın 10-da görkəmli 
şərqşünas, filologiya elmləri doktoru, 
professor Aida İmanquliyevanın anadan 
olmasının 8 -ci ildönümündə alimin mə-
zarını ziyarət edib, xatirəsini ehtiramla 
anıb, məzarı üzərinə əklil qoyub.

AMEA-nın vitse-prezidenti, Şərqşü-
naslıq İnstitutunun direktoru, akademik 
Gövhər Baxşəliyeva çıxış edərək Aida 

İmanquliyevanın şərqşünaslıq elminə mü-
hüm töhfələr verdiyini, Azərbaycanda ərəb- 
şünaslıq üzrə ilk qadın filologiya elmləri 
doktoru kimi bu sahənin inkişafında böyük 
xidmətləri olduğunu deyib.

AMEA-nın Qadınlar Şurasının İdarə 
Heyətinin üzvü Zərifə Quliyeva Aida 
İmanquliyevanın müasir ərəb ədəbiyyatı-
nın tədqiqində yeni bir səhifə açdığını, yeni 
bir məktəbin əsasını qoyduğunu deyərək, 
onun Azərbaycan şərqşünaslığının inkişafı-
na böyük töhfələr verdiyini bildirib.

Azərbaycan Mətbuat urasının İdarə Heyə-
tinin iclası keçirilib. M  sədri Rəşad Məcidin 
hesabat müddətində görülmüş işlər barədə 
hesabatı dinlənilib. 

Sədrin müavini Vüqar Zifəroğlu çıxışında Mətbuat Şura-
sının Katibliyində 1  şikayətlə bağlı tərəflər arasında anlaş-
ma əldə olunduğunu diqqətə çatdırıb,  müraciət isə şikayət-
lər üzrə komissiyada həllini tapıb.  

İclasda  Şikayətlər üzrə komissiyanın yeni tərkibi də 
müəyyənləşdirilib.  

Sonda “Xalq qəzeti”nin 10  illiyi münasibəti ilə nəşrin 
baş redaktoru Əflatun Amaşova, Şuranın Ahıl urnalistlər 
Məclisinin rəhbəri Tahir Aydınoğluya isə 6  illik yubileyi ilə 
bağlı Mətbuat Şurasının diplomları təqdim olunub.

XQ
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Ortaq əlifba Türk 
birliyinin rəmzidir

“Bu il sentyabr ayının -dan 11-dək Bakıda Beynəlxalq Türk Akade-
miyası və Türk Dil Qurumu tərəfindən təşkil olunan Türk dünyası Ortaq 
Əlifba omissiyasının üçüncü iclası uğurla başa çatıb. Ortaq Türk Əlif-
bası Türk xalqlarının birliyi, ortaq yazısı və mədəniyyətidir, vahid əlifba 
Türk birliyinin rəmzidir”. 

Bu sözləri XQ-nin müxbiri ilə söh-
bətində tanınmış özbək alimi, filologiya 
elmləri namizədi Gülnaz Səttarova deyib. 
O bildirib ki, 34 hərfdən ibarət yeni qəbul 
edilən Ortaq Türk Əlifbasının Azərbaycan 
və Türkiyə əlifbasına təsiri olmayacaq. 
Onun sözlərinə görə, yeni qəbul olunan 
əlifbanın əsas istiqaməti də Özbəkistan, 
Qazaxıstan və Qırğızıstana təsir etmək-
dir. Belə ki, Özbəkistanda latın əlifbasına 
keçid prosesi davam edir. Qırğızıstan və 
Qazaxıstanda hələ də kiril qrafikasından 
istifadə olunur. 

– ülnaz xanın, Türk xalqları üçün 
Ortaq Türk Əlifbası ideyası hələ 100 il 
əvvəl ortaya atılmışdı, lakin indi ümu-
mi razılıq əldə edildi, bu əlifbanın qəbul 
edilməsində əsas məqsəd nə idi  

– Bu gün ortaq bir əlifba yaratmaq ide-
yasının reallaşmasında məqsəd, təbii ki, 
türk xalqlarının birləşməsi, tarixi, mədə-
ni, elmi, iqtisadi baxımdan həmrəy olma-
sıdır. Həm cədidlər dövründə, həm də bu 
gün ümumtürk birliyinin əsas amili Ortaq 
Türk Əlifbasının qəbul olunmasıdır, vahid 
bir əlifba tətbiq etməkdə çətinliklər, təbii 
ki, ola bilər, amma inanıram ki, özünü türk 
adlandıran hər kəs onu dəstəkləyəcək.

Yer üzündə ən qədim dövlətçilik 
ənənələrinə sahib olan xalqların türk xalq-
ları olduğunu desək, yanılmarıq. Türk 
xalqları öz mədəniyyəti, incəsənəti, ədə-
biyyatı, mədəni irsi ilə dünya sivilizasi-
yasına layiqli töhfələr verib. Bu gün türk 
xalqları arasında əlaqələrin daha da möh-
kəmləndirilməsi, tarix və mədəniyyətlə-
rini qorumaq yolunda birləşməsi onların 
çoxəsrlik arzularının həyata keçirilməsinin 
müjdəçisidir. Türk dünyası misilsiz mə-
dəni və mənəvi zənginliyi ilə dünya iqti-
sadiyyatına töhfələr versə də, hər şeydən 
əvvəl özləri bir-birlərini yaxşı başa düş-
məli, bir-birlərinə dəstək olmalı, qardaş 
xalqların tarixini yaxşı bilməlidirlər. Əl-
bəttə ki, bu yolda çoxdan bəri Ortaq Türk 
 Əlifbasına ehtiyac var idi. 

– Hələ 100 il əvvəl Türk dünyasının 
böyük alimi Xalid əid Xocayevin eni 
əlifba yollarında əski xatirə və duyğula-
rım  kitabını oxuyanda bunun nə qədər 
vacib olduğunu başa düşürsən...

– Bəli, 100 il əvvəl özbək əsilli bö-
yük alim Xalid Səid Xocayev və digər 
aydınlarımız da bunu arzu ediblər və bu 
istiqamətdə müəyyən işlər də görülüb. 
İndi onların ruhu şaddır. Qəbul edilən 
Ortaq Türk Əlifbasının qardaş xalqlar 
arasındakı münasibətlərdə nə qədər vacib 
olduğunu bilmək çox xoşdur, çünki vahid 
əlifbanın qəbul edilməsi, onun vasitəsi ilə 
xalqlarımız arasında siyasi, iqtisadi, mə-
dəni, ədəbi və digər sahələrdə əlaqələrin 
inkişafı yolunda irəliləmək qarşımızda 
duran mühüm məsələlərdən biridir və bu 
yolda bütün Türk xalqlarına uğurlar arzu-
layıram.

S ə  z   
 ƏNGƏRLİ  

  Mə əz  A  
Daşkənd 

Ədəbiyyat üzrə Nobel mükafatını 
Cənubi Koreya yazıçısı qazanıb 

Ədəbiyyat üzrə obel mükafatı Cənubi oreya yazıçısı Han anqa 
verilib. O, bu mükafatı “tarixi travmaları və insan həyatının kövrəkliyini 
bütün çılpaqlığı ilə təsvir edən intensiv poetik nəsrə görə” qazanıb. 

Mükafatın saytında deyilir: “O, bədən 
və ruh, dirilər və ölülər arasındakı əlaqə 
haqqında unikal anlayışa malikdir və özü-

nün poetik və eksperimental üslubu ilə 
müasir nəsrin novatoruna çevrilib”.

Han Kanq 1970-ci ildə Cənubi Ko-
reyanın Qvanqju şəhərində anadan olub. 
Uşaq ikən Seula köçüb. Bu şəhərdəki 
Yonsei Universitetində Koreya ədəbiy-
yatı üzrə təhsil alıb. 2016-cı ildə yazıçı 
“Vegeterian qadın” romanına görə dün-
yada tanınıb və Buker mükafatını alıb. 
Han Kanq həm də “Katorqa məhkumu-
nun məhəbbəti”, “Monqol izi”, “Ağ ki-
tab” və digər romanların müəllifidir.

Mükafat İsveç Kral Akademiyası 
tərəfindən verilir. Onun məbləği Nobel 
Fondunun gəlirindən asılı olaraq dəyişir. 
2024-cü ildə bu məbləğ 11 milyon İsveç 

kronu 1,1 milyon dollar  təşkil edir.
.ƏMİRCANOV 

 

Region şəhərlərimizin  
gələcək hədə əri

rbanizasiya böl ələrin həyatına ne ə təsir östərir
əhərlərin meydana gəlməsi və inkişafı böyük tarixi dövr keçərək sivi-

lizasiyanın formalaşmasında həlledici rol oynayıb. Azərbaycan da dünya-
da ən qədim şəhərlərin meydana gəldiyi mədəniyyət ocaqlarından biridir. 

lkəmizin qədim şəhərləri axçıvan, Dərbənd, amaxı, Qəbələ, əki, Bər-
də, əmkir, əncə, Bakı, Ordubad və s. Böyük İpək yolu üzərində şəhər-
ləşmədə önəmli rol oynayıb. rbanizasiya bu şəhərlərin indiki həyatına  
necə təsir göstərir  ET  Coğrafiya İnstitutunun əməkdaşı, dosent Etibar 
Bədəlov XQ-yə növbəti müsahibəsində bu sualı belə cavablandırdı

– Urbanizasiya sosial-iqtisadi, demoq-
rafik və coğrafi proses olub, tarixi inkişaf 
və coğrafi əmək bölgüsü əsasında baş ve-
rir. Şəhər həyat tərzi, onların genişlənmə-
si, sayının artması ilə özünü göstərir. Ki-
çik şəhərlər böyüyür, kəndlər qəsəbələrə, 
qəsəbələr şəhərlərə çevrilir. Onlarda ya-
şayan əhalinin sayı da artır. 1917-ci ildə 
ölkəmizdə urbanizasiya səviyyəsi 23,8 
faiz, 1939-cu ildə 36,1 faiz təşkil edib. 
1960-cı illərdə isə Azərbaycanda şəhər 
əhalisinin payı 2,7 faiz olmaqla, Rusiya 
ilə eyni səviyyədə olub. Sonra şəhər əhali-
sinin nisbəti azalmağa başlayıb və 2007-ci 
ildə yenidən yüksəlib.

 Bəs səbəb nədir? Sovet məkanında un-
banizasiya sahəsində ən aşağı göstəricilər-
dən biri ölkəmizdə olub. Bunun əsas səbəbi 
1970-ci illərdə qəbul edilən “Yaşayış yeri 
və olduğu yer haqqında” Qanuna əsasən, 
ölkəmizin aparıcı şəhəri Bakıya qeydiyya-
tın məhdudlaşdırılması olub. Əgər digər 
şəhərlərə qeydiyyata düşmək üçün evlilik, 
mənzilə sahib olmaq və dövlət tərəfindən 
təyinatla işə götürülməklə mümkün idisə, 
Bakı üçün bu qaydalar sərtləşdirilmişdi.

Bundan əlavə, həmin vaxt kənd və 
şəhər arasında fərqlərin aradan qaldırılma-
sı əsas hədəflərdən biri idi. Mingəçevirdə, 
Gəncədə, Sumqayıtda xeyli sayda sənaye 
müəssisələri açılmışdı. Ətraf rayonların 
sakinləri bu şəhərlərin sənaye müəssisələ-
rində çaışırdılar. Kəndlərin özündə də ki-
fayət qədər iş yerləri var idi. Ona görə də 
şəhərlərə axın azalmışdı. 

Müstəqilliyin ilk illərində də Azər-
baycanda şəhər əhalisinin xüsusi çəkisi 
azalmağa başladı. 1990–1994-cü illərdə 
erməni təcavüzü nəticəsində ölkədə ölüm 
əmsalı 6,1 faizdən 7,3 faizədək artdı. Xari-
ci ölkələrə miqrasiya sürətləndi. Nəticədə 
1999-cu ildə şəhər əhalisinin payı  1,1 
faiz təşkil etdi. 2002-ci ildən isə şəhər əha-
lisinin sayının artması prosesi başlayıb. 
2012-ci ildə 9 milyon 23  min nəfər əha-
linin 2,9 faizi, başqa sözlə, 4 milyon 889 
min nəfəri şəhərlərdə yaşayırdı. Bu artım 
ilk növbədə neft və qaz sektorunun inkişafı 
ilə bağlı idi. Bakı digər şəhərlərə nisbətən 
daha sürətlə böyüməyə başladı. İş yerləri 
regionlarda deyil, daha çox paytaxtda cəm-
ləşdi. 

Həmin dövrdə iqtisadiyyatın digər 
bölmələri kimi, aqrar sahədə də tənəzzü-
lün baş verməsi, təsərrüfatların dağılması 
kəndlinin əlinin işdən soyumasına səbəb 
oldu. Kənd və rayonlarda istehsal müəs-
sisələrinin bağlanması, torpağın əkib-be-
cərilməsinin çətinləşməsi ucqar bölgələrin 
sakinlərinin ümidini şəhərə, əsasən də Ba-
kıya bağladı. Bundan başqa, torpaqlarımı-
zın işğalı nəticəsində doğma yurd-yuva-
larından didərgin düşən insanların da bir 
hissəsi müvəqqəti yaşayış yeri kimi patax-
ta üz tutdu. Artıq 1989–2020-ci illər şəhər-
lərin sayı 79-a, qəsəbələr isə 262-yə çatdı. 
2018-ci ildə şəhər əhalisinin sayı ,7 faizə 
yüksəldi. Bu göstərici 2020-ci ildə 4,9-a, 
2024-cü ildə isə 4,  faizə düşdü. 

Xüsusilə, müstəqillik illərində Bakı 
və ətraf qəsəbələrinin sürətli böyüməsi 
paytaxtı aqlomerasiyaya çevirdi. Paytaxat 
əhalisi 2019-cu ildə 2 milyom 330 min, 
2023-cü ildə isə 2 milyon 336 min nəfərə 
çatdı. Lakin reallıq fərqlidir. Qeyri-rəsmi 
məlumatlarda Bakı şəhərinin əhalisinin 
sayı 3–3,  milyon nəfərdir. Yəni rəsmi sta-
tistikadan fərqli olaraq artım daha çoxdur. 
Bu, ilk növbədə, gündəlik iş, məhsulları-
nı bazara çıxarmaq və təhsil almaq üçün 
gələnlərlə bağlıdır. 
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 – Erməni işğalı bir milyona qədər 
soydaşımızın həyatları boyu qazandıqla-
rı hər şeyi bir anın içərisində itirib, məc-
buri köçkünə çevrilməsinə səbəb oldu. 
Onlar uzun illər çox ağır həyat yaşadılar. 
Millətçiliyinin əsiri olan Ermənistan Azər-
baycana olan torpaq iddiası ilə milyondan 
artıq insanın həyatını cəhənnəmə çevirdi. 
Artıq işğal keçmişdə qalıb. Torpaqlarımı-
zın düşməndən azad olunması nəticəsində 
Şərqi Zəngəzurda  şəhər və 11 qəsəbə, 
Qarabağda isə 7 şəhər və  qəsəbə yenidən 
vətənimizə qovuşdu. 

Müharibədən sonra 7 şəhərin və 10-dan 
çox qəsəbənin xarabalıqları  üzərində, on-
ların sürətlə yenidən tikilməsi prosesi gedir. 
Daha sürətlə tikilən Füzuli və Laçın şəhər-

lərinə artıq əhali köçüb və bu proses davam 
edir. Şuşa, Xankəndi və Xocalı, Cəbrayıl 
şəhərlərinə də əhali köçü davam edir. Kəl-
bəcər, Zəngilan, Qubadlı və Ağdam şəhər-
lərində aparılan quruculuq işləri nəticəsində 
yaxın vaxtlarda onlara da əhali köçü baş-
lanacaq. Şəhərsalma layihələrinə görə ən 
böyük şəhərlər isə Ağdam və Füzuli olacaq.

İqtisadi rayonlar arasında ən çox şəhər 
Qarabağ, Gəncə–Daşkəsən və Lənkəran–
Astara bölgələrində olsa da, bu ərazilərdə 
kiçik şəhərlər üstünlük təşkil edir. 
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– İqtisadi rayonların şəhər məskunlaş-

masının perspektiv inkişafı üçün sistem-
li yanaşma üzrə qiymətləndirmənin əsas 
amilləri təbii-coğrafi mühit və iqtisadi po-
tensialın ərazi təşkili ilə bağlıdır. Bunların 
nəzərə almaqla hər bir iqtisadi rayonun 
ərazisində problemlər var. Bakıda prob-
lem həlli üçün şəhərə yaxın qəsəbələr ona 
birləşdirilməli, şəhərətrafı bir neçə böyük 
qəsəbəyə– Maştağa, Binə, Hövsan, Mərdə-
kan və Pirallahıya şəhər statusu verilməli 
və şəhərlərə uyğun planaalma aparılmalı-
dır. Abşeronda isə Masazır və Sarayın bir-
ləşdirilərək şəhər olması, Xırdalan şəhərinə 
Sulutəpə, 28 May, Hökmalı, Aşağı Güzdək 
və Müşfiqabad qəsəbələri birləşdirilərək 
genişləndirilməsi, rayonun 6 kəndinə qəsə-
bə statusu verilməsi yaxşı olardı. 

Gəncə–Daşkəsən regionunda isə Gən-
cədə sənaye parkının yaradılması, şəhər 
sərhədlərinin genişləndirməsi onu ölkədə 
2-ci nəhəng şəhərə çevirərdi. Eyni vəziy-
yət ölkənin digər regionklarında da müşa-
yiət olunur. 

Qeyd edim ki, şəhərlərin dayanıqlı 
inkişafı üçün ölkə və regionlarda iqtisa-
di, ərzaq, ekoloji, sosial və s. siyasətlərin 
aparılması vacib və təxirəsalınmaz işlər-
dir. Ölkənin strateji əhəmiyyətli şəhərlə-
rində, xüsusilə sərhəddə yerləşən Astara, 
Biləsuvar, Culfa, Balakən, Qazax, Laçın, 
Zəngilan, Xudat və s. şəhərlərdə sənaye 
məhəllələri və rəqabətə davamlı sahələr 
yaradılması, xidmət və ticarət sahələrinin 
inkişafı istiqamətində işlər aparılmalıdır.
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ə  zə    

  ə   z
 v ə     
.

– Dağ regionlarına kapital qoyuluşu-
nun artırılması, məşğulluq probleminin 
həlli, nəqliyyat, turist, mühəndis, iqtisadi 
və innovasiya infrastrukturların inkişafı 
istiqamətində işlərin görülməsi tezliklə 
şəhərlərin dayanıqlı inkişafına səbəb olar.

Ölkədə şəhər məskunlaşmasının 
ahəngdar inkişafı üçün optimal şəhərlərin 
dünya üzrə optimal əhali sayı 0–200 min 

nəfər  formalaşmasının təşkilini genişlən-
dirməklə coğrafi əmək bölgüsündə onların 
rolunu artıracaq iqtisadi bazanı, kommu-
nal və nəqliyyat infrastrukturu təkmilləş-
dirərək, məşğulluq və ekoloji baxımından 
çox əlverşli şəhər mühüti yaradılmalıdır.

Şəhərlərdə demoqrafik şəraitin yaxşı-
laşmasının təmin edilməsi üçün bu sistem-
də sosial və istehsal infrastruktur sahələrin 
kompleks inkişafı, məşğulluq strukturu 
əsasında iqtisadi effektivlik qiymətləndiril-
məlidir. Bundan başqa, şəhərlərdə əhalinin 
həyat şəraitinin yaxşılışdırılması, tarixi irsə 
qayğı, rahatlıq, təhlükəsizlik, ekoloji sağ-
lam şərait və biznes mühitinin yaradılması 
müasir sağlam cəmiyyətin formalaşmasın-
da mühüm dəyərlər kimi öyrənilməlidir.

M ə    
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azı sənəti dünyada bütün sənətlərdən ən çətinidir. Bu sənət qədər insandan 
fədakarlıq tələb edən ikinci bir sahə yoxdur. Əlahəzrət istedad seçmiş olduğu in-
sana qarşı çox amansızcasına rəftar edir  ondan bütün həyatını, ömrünü istəyir. 
Hər istedad sahibində də Əyyub peyğəmbərin səbri olmur. arı yolda qalanlar, 
bu yolun əzabından, əziyyətindən qorxub geri çəkilənlər, yazmaq, yoxsa yazma-
maq dilemması qarşısında tərəddüdləriylə döyüşənlər və məğlub olanlar müqəd-
dəs ədəbiyyat məbədinin çölündə qalmaqla cəzalandırılıblar. azmağı tərcih 
edənlərin çoxu Bartlbi sindromu ilə üz-üzə qalıb. öz də din kimidir – xəyanəti 
bağışlamır. 

Yaradıcı adam fasiləsiz olaraq öz içi ilə 
dialoqda olmaqla bərabər, eyni zamanda, 
ətraf aləmlə kontaktda olan adamdır. Onu 
əhatə edən mühit su torpağın canına hopan 
kimi onun canına hopur, amma canından 
başqa formada çıxır. Şairin gördükləri 
onun üçün xammaldır, bu görüntülər onun 
içində emal olunur. Ağlın, hissin, duyğu-
nun süzgəcindən keçir və bu texnarlıqdan 
fərqli bir dünya əmələ gəlir. Adətən, deyir-
lər, öz içinə, tapındığı dəyərlərə xəyanət 
edən andan yazıçının sözlə əlaqəsi kəsilir. 
İstedad suyu kəsilmiş ağac kimi quruyur. 
Amma yaradıcılıq prosesi heç də həmişə 
onu yaradan adamın daxili ilə harmoniya-
da olmur. Qoqolun “Rus poeziyasının ma-
hiyyəti nədən ibarətdir” adlı çox geniş bir 
yazısı var. Yazıçı Puşkinbən bəhs edərkən 
yazır: “Hər hansı bir şairi fikirləşəndə az-
çox onun özünün şəxsiyyəti göz önünə 
gəlir. Bircə Puşkində şəxsiyyət yoxdur. 
Onun hansı əsərində özünə dair bir şey 
tapa bilərsən? Hünərin var, gəl, Puşkinin 
xarakterini onun əsərlərindən tapıb meyda-
na çıxar! Bunun əvəzində yenə də Puşkinin 
hər şey haqqında öz səsini ucaldan, yalnız 
özü barəsində heç bir rəy deməyən həmin 

qəribə obrazı qarşıya çıxacaqdır. Onun bü-
tün əsərləri şair silahının mükəmməl cəb-
bəxanasıdır. Hər kəs ora girib istədiyini, 
xoşuna gələni götürüb döyüş meydanına 
çıxa bilər  lakin şair özü bu silahlarla dö-
yüş meydanına çıxmadı”. 

Niyə çıxmadı? Bu suala Qoqolun ma-
raqlı cavabı var və bu yozum xeyli düşün-
dürücüdür. O qeyd edir ki, Puşkin poezi-
yaya müqəddəs bir məbəd kimi baxırdı və 

heç vaxt ora pinti, səliqəsiz şəkildə daxil 
olmadı, öz həyatından kiçicik bir başıso-
yuqluq belə gətirmədi, bununla belə bu 
məbəddə nə varsa, hamısı Puşkinin sər-
güzəştidir. Oxucu şeirdə yalnız xoş bir ətir 
duyur, lakin bu ətrin duyulması üçün Puş-
kinin sinəsində nələrin alışıb yandığından 
bir kimsə xəbər tuta bilməzdi. Qoqol yazır: 
“Puşkin özünün pəjmürdə həyatını bu mə-
bədə üryan halda buraxa bilməzdi”. 

Poeziya çılpaqlığı sevmir və mistik 
halə onun niqabıdır. Bəs sözlərin yana-
şı düzülüb mistikaya çevrilməsi necə baş 
verir? Bu prosesi nizamlayan hansı qüv-
vədir? Bədənimizə üfürülmüş ruh! Nizami 
yazırdı ki, “biz sözük, bu bədənsə eyvanı-
mızdır bizim”. Dəyərli yazıçımız Kamal 
Abdullanın təbirincə desək, söz bizim Ən-
dərunumuzdur. 

Qoqolun Puşkin poeziyasındakı bu va-
cib məqamı dahiyanə şəkildə, son dərəcə 
iti duyumu ilə aşkara çıxarması, əslində, 
Puşkin yaradıcılığına verilən ən yüksək və 
dəqiq qiymətdir. Poeziyanın mahiyyəti, əs-
lində, budur. Amerikan-ingilis poeziyasın-
da modernizmin sütunlarından olan Tomas 
Eliot nə deyirdi?  Modernist poeziyanın 
manifesti hesab olunan “Ənənə və fərdi 

istedad” essesində o, fikrini bu cür izah 
edir:  “Mən bu əqidədəyəm ki, şair fərdi 
“mən”in ifadəçisi deyildir, o bir növ me-
diumdur, yalnız medium, şəxsiyyət deyil-
dir, belə bir təəssürat və təcrübə bucağında 
mövcud elementlər bir-biri ilə adi qaydada 
yox, qəfildən birləşir. Şair üçün bir insan 
kimi əhəmiyyətli olan təəssürat və təcrübə 
onun poeziyasında olmaya da bilər, onun 
şəxsiyyət kimi təkamülündə tamamilə qey-
ri-mühüm rol da oynaya bilər”.

Əslində, poeziyanın düsturu budur. 
Puşkin də sözə münasibətində bunu əsas 
götürüb. Mən Qoqolun yazısında bu fikir-
lərə rast gələndə Eliotun məşhur essesini 
xatırladım və düşündüm ki, Puşkin poezi-
yanın bu qızıl qaydasına əməl etdiyi üçün 
rus poeziyasının zirvəsinə yüksələ bildi.

Bir ara “bəd xəbər” yayılmışdı  deyir-
dilər şeir ölür. İnsan varsa, şeir ölə bilər-
mi? Nə qədər absurd olsa da, bu mövzuda 
müzakirələr baş alıb getdi. Şeir ölmədi, 
şeir heç zaman ölməyəcək. Amma bir na-
rahatlıq doğuran məqam var. Bu gün so-
sial şəbəkələr, sözün əsl mənasında, söz 
cəngəlliyini xatırladır, şeir adına şişman 
və ya sısqa kitablar nəşr olunur. Baxırsan, 
söz var, məna yoxdur. Mövlana deyirdi 

ki, sözün meydanı dardır, mənanın mey-
danı isə genişdir, çalış sözdən irəliyə çıx 
ki, meydanın geniş olsun. Bu “şairciklər” 
sözü saqqız kimi çeynəməkdən yorulmur-
lar. Sevgidən yazmaq günah deyil, amma 
sevgini urvatsız etmək günahdır axı, ey 
aşiqi-biçarələr! 

Qrafomanlar qarışqa kimi ədəbiyyatın 
canına daraşıb. Söz havasızlıqdan əziy-
yət çəkir. İstedadla yazılmış bir şeirə rast 
gələndə tutiya kimi öpüb gözünün üstünə 
qoymaq istəyirsən. Təəssüf doğuran hal 
bir də odur ki, gənclərin çoxunun poeziya 
haqqında nəzəri bilikləri yox dərəcəsində-
dir.

İstedad Tanrının lütfüdür, onun nəfə-
si hər hansı bir anlayışa toxunanda onun 
məna çalarları dəyişir və ya çoxalır. 
Sözlərin məna zənginliyi yaratması bi-
zim təxəyyülümüzü alovlandırır. Amma 
dəfələrlə deyilmiş məlum həqiqəti bir daha 
təkrarlamaqda heç bir ziyan yoxdur: iste-
dad mütaliə və biliklə qidalanmasa, məhvə 
məhkumdur. Yaradıcı entuziazm və yük-
sək ədəbi zövq də məhz mütaliə sayəsində, 
sözlə daimi təmasda formalaşır. 
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öz mənəvi hakimdir – 
xəyanəti cəzalandırır
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Süleyman İsmayılov və şöbənin əməkdaşları iş yoldaşları Səbinə Fərəcovaya anası 
M A AT ƏRƏCO A  

vəfatından kədərləndiklərini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

ADPU-nun tarix və coğrafiya fakültəsinin dekanı, dosent Asif Axundov və    ümumi 
pedaqogika kafedrasının müdiri, professor İramin İsayev kollektivləri ilə birlikdə kafed-
ranın professoru Rüfət Hüseynzadəyə oğlu 

Ə RƏMİ  
vaxtsız vəfatından kədərləndiklərini bildirir və  dərin hüznlə başsağlığı verirlər.

Azərbaycan Respublikası Hərbi Prokurorluğunun kollektivi iş yoldaşları Şəhla 
 Babayevaya anası 

H Rİ Ə DADA O A  
vəfatından kədərləndiyini bildirir və dərin hüznlə başsağlığı verir.

Duz xərçəngin 
dərmanı ola bilərmi? 

Onkoloji xəstəliklərlə mübarizədə masamızda olan 
duzun möcüzəvi təsiri araşdırılıb. ridrix iller niver-
sitetinin professoru ristina elinski son elmi işində adi 
duzla bağlı maraqlı nəticələr alıb.

Araşdırma nəticəsində 
o, duzun immun sistemini 
möhkəmləndirdiyini gö-
rüb.

Onkoloji xəstəliklərlə 
mübarizədə əsas T – kil-
ler hüceyrələr rol oynayır. 
Bəzi ağ qan hüceyrələri 
şiş hüceyrələrini tanıyıb onları məhv edə bilir. Yeni terapiyada 
pasiyentin öz immun hüceyrələri qan plazmasından alınır, labo-
ratoriyada çoxaldılır və yenidən xəstəyə köçürülür. Alimlər T hü-
ceyrələrin effektivliyinin natrium ionları ilə artdığını müşahidə 
ediblər.

Şişlərin özündə də yüksək natrium konsentrasiyası var. 
Məsələn, süd vəzi şişlərində natrium konsentrasiyası çoxdur, ona 
görə də bu pasiyentlər daha uzun müddət yaşayırlar.

Digər Elmi işlər sübut edib ki, natrium digər T hüceyrələri 
də aktivləşdirir ki, autoimmun xəstəliklərin qarşısını alsın. Eks-
perimentdə siçanlara duzla işlənmiş T hüceyrələr köçürülüb. 
Nəticədə, onlarda metobolik proseslər yüksəlib. Belə ki, şəkərin 
udulması nəticəsində hüceyrədaxili enerji artıb.

.HÜS NLİ  
XQ

Bu, bir həqiqətdir ki, son illər sosial şəbəkələr gündə-
lik həyatımızın bir hissəsinə çevrilib. Bir çox insanlar hət-
ta səhərlər bir qurtum çay içməmiş “ acebook”, yaxud 
digər populyar şəbəkələrə daxil olur, yaxın-uzaq ətrafda 
baş verənlərdən bu yolla xəbər tuturlar. 

“Fb”-də dostluğumda Şəmsiyyə Kərimova adlı bir xanım 
var. Həmkarımızdır. Sosial şəbəkələrdə şox fəaldır. Səhərlər bir 
qayda olaraq dost-tanışlara müsbət enerji ötürmək üçün çeşidli 
fotolarla müşayiət olunan pozitiv paylaşımlar edir.  

Dünən Şəmsiyyə xanım sübh tezdən belə yazmışdı: 
“Salam, yeni gün! 
Əziz dost, yavaşca çevir səhifəni, yeni günə, yeni ümidə sa-

lam ver. Sabaha qovuşduğuna şükür et. Günə gülümsəyərək baş-
la ki, günün gözəlliklərlə keçsin!”

Nə gizlədim, hər dəfə olduğu kimi, bu dəfə də ürəkdən de-
yilən bu səmimi sözlər məndə xoş əhval-ruhiyyə yaratdı. Şəm-
siyyə xanımın paylaşdığı fotonu görəndə digər dostumuz, iste-
dadlı şair Əli Nəcəfxanlının “Payız prospekti” şeirini xatırladım 
və öz-özümə şeirdən bir-iki misra da pıçıldadım.  

M.HAC ANL   
XQ

Azərbaycana qələbə qazandıran parataekvondoçu
İdman onun həyatının mənasına çevrilib. Mübarizliyi, qalib gəlmək üçün güclü iradə-

si sayəsində yorulmadan zirvəyə can atıb. Bəzən usansa belə, gücsüz görünmək istəmədi-
yi üçün bunu büruzə verməyib. Ona inanıblar, güvəniblər.  O da bu etimadı doğrultmaq 
üçün hətta özü ilə mübarizə aparıb. 

Söhbət Paris Yay Paralimpiya Oyunlarında 
Azərbaycana ilk qızıl medal qazandıran parata-
ekvondoçu İmaməddin Xəlilovdan gedir. Parisdə 
fəxri kürsünün ən yüksək pilləsində dayandığı za-
man şərəfinə Azərbaycanın Dövlət Himni səsləndi-
rilərkən xalqımız onunla qürur duydu. Bayrağımız 
yüksəklərdə dalğalandı. Bəs 27 yaşlı qəhrəman o 
zaman özü hansı hissləri keçirdi:

– Fəxri kürsünün ən yüksək pilləsində dayandı-
ğım an qalib Azərbaycanı layiqincə təmsil etdiyim 
üçün sözlə ifadə edilməyəcək hisslər keçirirdim. 
Düşünürdüm ki, bəli, insan istəsə ən yüksək zirvəni 
fəth edə bilər.

“Xalq qəzeti” redaksiyasında keçirilən görüş-
də də paralimpiyaçımız “Paris-2024”də möhtəşəm 
qələbəsi ilə bağlı kövrək xatirələrini bölüşdü. Gö-
rüşdən sonra idmançıdan eksklüziv müsahibə də 
aldıq. 

Çempiona ilk sualımız idmana gəlişi ilə bağlı 
oldu.

– Uşaqlığım həm yaxşı keçib, həm də pis. Dost-
larım fiziki məhdudiyyətimi hiss etməyimi istəmir-
dilər, mənə dəstək verirdilər. Voleybol, basketbol 
oyunlarında, idman dərslərində turnikdə dartına, 
jim edə bilmirdim. Bu, bir pis xatirə kimi yaddaşım-
da qalıb. Atam idmançı olub, qardaşım da. Məndən 
böyük qardaşım taekvondo ilə məşğul olurdu. İkinci 
sinfə gedəndə evdən hiss edirdilər ki, çox sıxılıram. 
O zaman məni idmana göndərdilər ki, cəmiyyətə 
adaptasiya olum, daha çox sosiallaşım. Taekvondo-
da ilk məşqlərim çətin oldu. Məsələn, idmançılar 
döyüş zamanı bir-birinin əllərindən tuturdular. Mən 
onu edə bilmirdim. İlk həftə hətta idmandan gedə-
cəyimi düşünürdüm. Evdən isə mənə inandıqlarını 
və bunu bacaracağımı deyirdilər. Beləliklə, başlan-
ğıcda məşqlərin ağırlığına dözərək, bir müddətdən 
sonra artıq nailiyyətlər əldə etməyə başladım. Ölkə-
daxili bütün turnirlərə qatılmağa səy göstərirdim və 
bu yarışlarda mükafata layiq yerlər də tuturdum. 
Getdikcə, sağlam idmançılardan, demək olar ki, 
seçilmirdim. Uşaqlar və yeniyetmələr arasında nə-
ticələrim yaxşı olub. Yeniyetmələr arasında ölkə 
çempionatında medallar qazanmışam. Ümumiy-
yətlə, parataekvondoya gələnə kimi sağlam uşaqlar 
arasında məşqlər zamanı heç fiziki məhdudiyyətli 
olduğumu hiss etmirdim. Onlardan nəinki seçilmir-
dim, hətta nəticələrimlə fərqlənirdim. 

 İ ə   ə ə  və ə ə  ə
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– 16 yaşdan sonra artıq sağlam idmançılar ara-

sında yarışa bilmədim. Böyüklər arasında yarışlar-
da parataekvondoçu sağlam idmançılarla rəqabət 
apara bilməz. Bu, Dünya Taekvondo Federasiya-
sının qoyduğu qaydadır. Məsələn, mənim sol qo-
lum biləkdən aşağı yoxdur. Başa zərbə dəyə bilər. 
Amma parataekvondoda başa zərbə yoxdur. Ona 
görə də, qeyri-bərabər mübarizə həm parataek-
vondoçu, həm də taekvondoçu üçün haqsızlıqdır. 
Çünki onlar mənimlə döyüşəndə psixoloji gərginlik 
keçirirlər. Fiziki məhdudiyyətli rəqibə istər-istəməz 
güzəştə getmək istəyirlər. Bu da, onların öz potensi-
allarından tam istifadə etməsinə imkan vermir. Mən 
isə başa zərbəni sağ əllə qoruya bilsəm də, sol əllə 
bunu edə bilmirəm. 
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ə ə  v z ə ...
əlin yenidən idmançımızı dinləyək

– İdmana gedəndən sonra məndə çox böyük də-
yişikliklər oldu. Əvvəl bir qədər sıxılan və komp-
leksli uşaq olsam da, idmanla məşğul olduqdan 
sonra tamamilə başqa bir insana çevrildim. Nailiy-
yətlərim artdıqca, özümə güvənim və inamım da 
artırdı.  

Artıq 16 yaşdan sonra biləndə ki, taekvondo ilə 
məşğul ola bilməyəcəyəm, paralimpiyaçılar arasın-
da çıxış etmək qərarı verdim. 2014-cü ildən para-
taekvondoda məşğul olmağa başladım. İlk dəfə o 
zamankı baş məşqçimiz, mərhum Əvəz Tağıyevin 
rəhbərliyi altında dünya çempionatında mübarizə 

apardım və mükafatçılar sırasına düşə bilmədim. 
Həmin vaxtlar sağlamlığımda bir sıra problemlər 
yarandı. Sifətimin yarısı iflic oldu. Həkim yoxla-
nışında məlum oldu ki, əsəblə bağlıdır. Ağır müa-
licələr 2 il davam etdi və idmandan tam kənarda 
qalmağa məcbur oldum. Həkimlər də tam qərarlı 
deyildilər ki, idmanı davam etdirə bilərəm, ya yox. 
Qərarım isə qəti idi. İdmanda davam etməsəydim, 

indiki kimi şöhrətə çatmayacaqdım. Hətta cəmiyyət 
üçün yararsız bir şəxsə çevrilib, ailəmdən başqa heç 
kimə lazım olmayacaqdım.  

 T   ə ə ə ə ə  
zə    z  ə . 

– 2014–2021-ci ilədək heç bir yarışda nəticə 
verə bilməmişdim. Çünki sağlamlığımla bağlı fa-
silələr olmuşdu. Tokio Paralimpiadasına lisenziya 
xarakterli Avropa turnirində qalib adını qazanma-
ğım mənim üçün yeni stimul oldu. 2021-ci ildə ilk 
dəfə Yay Paralimpiya Oyunlarında iştirak etdim. 
Yarış ərəfəsində 6 kiloqram çəki salmışdım ki, bu 
da bəzi problemlər yaratdı. Əsas səbəb isə qələ-
bə əzminin yetərincə olmaması idi. Fəxri kürsüdə 
rəqiblərimi görəndə, düşündüm ki, onların yerində 
mən də ola bilərdim. Azərbaycanın bayrağını yük-
səklərdə dalğalandıra bilərdim. O vaxt özümə söz 
verdim. Hətta sosial media hesablarımda da paylaş-
dım ki, 3 ildən sonra olimpiadadan Vətənə medalla 
qayıdacağam. Düz 3 ildən sonra fəxri kürsünün ən 
yüksək zirvəsinə qalxa bildim. 

 ə     ə . ə ə ə ə   
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– Uzun illər müəyyən problemlər üzündən id-
mandakı fasilələr zamanı yaranan boşluqları dol-
durmaq çətin idi. Bu baxımdan 3 il mənim üçün 
çox ağır keçdi. Özüm Gəncədənəm. Ailədən uzaq-
da, kirayədə yaşayıram. Məşqdən yorğun-arğın gə-
lib özünə yemək hazırlamalı, paltarlarını yumalı və 
digər işləri görməlisən. Təbii ki, əlimə görə yemək 
hazırlamaq və digər işləri görmək çətinlik yaradır-
dı. Fasiləsiz gərgin məşqlər də məni çox yorurdu. 
2022-ci ildən artıq ilk böyük nailiyyətlərimi qazan-
mağa başladım. Çəkimi dəyişdim. Əvvəl 61 kiloq-
ram çəki dərəcəsində çıxış edirdim. Sonradan 70 ki-
loqramda döyüşməyə başladım. İlk böyük nəticəmi 

Avropa çempionatında qazandım, 2-ci yeri tutdum. 
Mənə görə, 2-ci yeri tutmaq pis hissdir. Zirvənin 
bir addımlığında dayanırsan. Özümü motivasiya 
etdim ki, qalib ola bilərəm. 2022-ci ildə dünyanın 
ən güclü 8 idmançısının iştirak etdiyi Qran-Prinin 
finalında çempion oldum. 2023-cü ildən daha güclü 
nəticələr verməyə başladım. Avropa, Dünya çempi-
onatlarının qalibi oldum. 

2024-cü il də mənim üçün uğurla başladı. Bel-
qradda Avropa çempionu oldum. Artıq heç zaman 
olmayan kimi özümə güvənirdim. Paralimpiya 
Oyunlarında Lamiyə Vəliyeva ilə birgə komanda-
mızın bayraqdarı seçilməyim məsuliyyətimi daha 
da artırırdı. Yarışqabağı, bu, məni çox həyəcanlan-
dırırdı. Digər tərəfdən demişdilər ki, bizim ailədə 
çəkiliş olacaq. Ailəmiz döyüşümü canlı izləyəcək. 
O zaman düşündüm ki, məğlub olsam evdə pis ola-
caqlar. Həmin anda xatırlamayacaqlar ki, buna qə-
dər böyük nəticələrim var. Ancaq məğlubiyyət yad-
da qalacaq. Bilirdim ki, rəqiblərimi məğlub etməyə 
gücüm var. Mübarizə əzmi də o qədər yüksək idi 
ki, uduzacağım ağlıma belə gəlmirdi. Sonda qələbə 
əzmi, güclü mübarizə ruhu qalib gəldi. 
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– Dünya reytinqinin lideriyəm. Rəqiblərimlə 
xal fərqim o qədər böyükdür ki, heç bir yarışda 
çıxış etməsəm belə, “Los-Anceles-2028”də iştirak 
edə bilərəm. Amma yarışlarda iştirak edib, nailiy-
yətlərimi yeniləmək istəyirəm. 

Qarşıda yeni hədəflər var. Paralimpiya çempi-
onu olduqdan sonra fiziki məhdudiyyətli uşaqlar 
mənə yazaraq böyük nailiyyətlər qazanmaq istədik-
lərini bildirirlər. Bəzi valideynlər yazırlar: “Uşağım 
1-ci sinfə gedir, sıxılırdı. Sizin videolarınızı görən-
dən sonra onlar da dəyişmək, sizin kimi olmaq istə-
yirlər”. 

Düzü, bu, məndə qürur hissi yaradır. Ona görə 
yox ki, böyük nəticəm olub. Bütün çətinlikləri dəf 
edə bildiyimə görə fəxarət hissi duyuram. İndiyə 
qədər özüm üçün məşq etmişəmsə, bundan sonra 
məndən örnək götürən uşaqlara görə döyüşəcəyəm. 
Bu, mənim üçün  qat paralimpiya çempionu ol-
maqdan da önəmlidir. Qoy onlar da, mübariz olsun-
lar, hər bir maneənin, əngəlin öhdəsindən layiqincə 
gəlmək üçün səy göstərsinlər. Uşaqların idmanla 
məşğul olaraq əzmkar, cəsarətli olmaları da mənim 
üçün çox vacibdir. İstər fiziki məhdudiyyətli, istər-
sə də sağlam uşaqların əksəriyyəti idmana getmir. 
Valideynlər bəzən düşünürlər ki, bu, onların təhsi-
linə mane olur. Bu, heç də belə deyil. Həftədə -6 
saat idmanla məşğul olmaqla təhsildən geri qalmaq 
olmaz. Hər bir işin başlanğıcı çətin olur, eləcə də id-
manda. Həyat mübarizədir. Onu layiqincə yaşamaq 
üçün isə kifayət qədər iradəli və əzmkar olmalısan. 
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Olimpiya çempionları
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Əsasən səhər və axşam bəzi yerlər-
də qısamüddətli yağış yağacağı, şimşək 
çaxacağı ehtimalı var. Şimal-şərq küləyi 
əsəcək, gündüz mülayim cənub-şərq ilə 
əvəz olunacaq.   Gecə 1 -19 , gündüz 20-

24  isti olacaq. Atmosfer təzyiqi 760 mm 
civə sütunu,  nisbi rütubət gecə 70-80, 
gündüz 0-   faiz olacaq. Azərbaycanın 
rayonlarında əsasən yağmursuz keçəcək. 
Lakin gündüzdən başlayaraq bəzi yerlər-
də arabir yağış yağacağı, şimşək çaxacağı 
gözlənilir. Axşam ayrı-ayrı yerlərdə leysan 
xarakterli  intensiv və güclü olacağı, dolu 
düşəcəyi, yüksək dağlıq ərazilərdə qar ya-

ğacağı ehtimalı var. Gecə və səhər arabir 
duman olacaq. Şərq küləyi əsəcək, gündüz 
ayrı-ayrı yerlərdə arabir güclənəcək. Hava-
nın temperaturu gecə 12-17 , gündüz 22-
27 , dağlarda gecə 6-11  , gündüz 14-18  
isti olacaq.
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Abşeronda buludlu, 
bölgələrdə yağış, 
duman və külək

ağlamlıq

osial şəbəkələrdən seçmələr 

Payız prospekti 


